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Přílohy 

Příloha č. 1: Otázky Václava Moravce, 13. 1. 2013 (přepis záznamu získaný 

prostřednictvím Mediálního archivu Newton Media) 

 
Václav MORAVEC, moderátor 

Vítejte. A hezkou neděli vám všem. Dese dní na kampaň má dvojice kandidátů pro druhé kolo 

historicky první volby prezidenta České republiky. Doslova o kaţdý hlas hrají Miloš Zeman a 

Karel Schwarzenberg. S jakými trumfy vstupují do druhého kola volby prezidenta? Jak těţké 

pro ně bude nepodlehnout nabídce negativní kampaně a nezačala uţ, kdyţ Karel Schwarzenberg 

označil svého soupeře, cituji, za muţe minulosti? Miloš Zeman kontroval, ţe jeho protikandidát 

je muţem přítomnosti, který jako první místopředseda Nečasovy vlády a poslanec hlasoval pro 

zvýšení daní na potraviny a na léky, pro důchodovou reformu či pro církevní restituce. Miloš 

Zeman a Karel Schwarzenberg budou prvními hosty Otázek. V další části se vrátíme 

k novoroční amnestii dosluhujícího prezidenta Václava Klause. Pozvání přijali stínový ministr 

vnitra, předseda poslaneckého klubu ČSSD Jeroným Tejc, senátorka Eliška Wagnerová, ředitel 

politického odboru kanceláře prezidenta Ladislav Jakl. Nabídku zúčastnit se diskuse naopak 

odmítl ministr spravedlnosti, místopředseda ODS Pavel Blaţek. A o jakých tématech se po 

dnešních Otázkách začne mluvit? Podpora pro druhé kolo. Oba finalisté volby prezidenta uţ 

sbírají podporu od ostatních politických stran i neúspěšných kandidátů. Bývalého premiéra 

Miloše Zemana podpořili před druhým kolem sociální demokraté, které kdysi vedl, a také 

komunisté. Předsedu TOP 09 Karla Schwarzenberga doporučil volit Přemysl Sobotka. Svůj hlas 

mu dá i Zuzana Roithová. Kauza Union banka jako jeden z důvodů Klausovy novoroční 

amnestie? Případ provázely zásahy mocných od počátku. Například Nejvyšší státní 

zastupitelství pod vedením Renáty Vesecké posvětilo zastavení stíhání někdejšího šéfa Union 

Banky Radovana Vávry. Ţalobci však chtějí i přes Klausovu amnestii, která se na případ 

vztahuje, vrátit kauzu Union banka do hry.  

 

Ivo IŠTVÁN, vrchní státní zástupce v Olomouci 

My usilovně hledáme argumentaci, jak tu věc ještě vrátit do hry.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Pátý opoziční pokus o pád Nečasovy vlády. Ve čtvrtek čeká Poslaneckou sněmovnu mimořádná 

schůze o vyslovení nedůvěry vládě. Opoziční sociální demokraté schůzi vyvolali kvůli amnestii, 

kterou vyhlásil prezident Václav Klaus a podepsal ji premiér Petr Nečas. Miloš Zeman nebo 

Karel Schwarzenberg? Jeden z nich stane budoucím prezidentem České republiky. V prvním 
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kole vítěznou dvojici dělilo 41 tisíc hlasů. Připomeňme si základní fakta, respektive výsledky 

prvního kola volby prezidenta. Ve virtuálním studiu České televize je uţ Marcela Augustová.  

 

Marcela AUGUSTOVÁ, redaktorka 

V úvodním kole historicky první přímé volby prezidenta přišlo hlasovat celkem 61,3% 

oprávněných voličů. Vůbec největší zájem vyvolaly volby na Vysočině. Tam byla účast skoro 

67%. Naopak nejmíň lidí přišlo k urnám na Ústecku a Karlovarsku. V obou jmenovaných 

regionech jen něco málo přes 52%. No a teď uţ se podívejme na souhrnné výsledky, jak uspěli 

jednotliví kandidáti. Vyhrál tedy v prvním kole Miloš Zeman, který získal 24,2%, těsně za ním 

na druhém místě skončil Karel Schwarzenberg 23,4% a to je dvojice postupujících. Třetí, 

poněkud zklamaný, Jan Fischer 16,4% hlasů získal od voličů. No a dvojciferného výsledku 

dosáhl ještě Jiří Dienstbier na čtvrtém místě, 16,1%. No a za tímhle řekněme silným kvartetem 

uţ je patrný odstup. Pátý Vladimír Franz 6,8% hlasů a na šestém místě Zuzana Roithová 5%. 

No a pokud se podíváme na poslední trojici, která se ucházela o Praţský hrad, pak Taťána 

Fischerová získala 3,2%, sedmé místo, osmý skončil se dvěma a půl procenty voličských hlasů 

Přemysl Sobotka a poslední deváté místo patří Janě Bobošíkové, kterou volila dvě procenta 

voličů a čtyři desetiny k tomu.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Dodává z virtuálního volebního studia České televize Marcela Augustová. Prvními hosty 

Otázek jsou vítěz prvního kola volby prezidenta, bývalý premiér Miloš Zeman. Vítejte 

v Otázkách, hezký dobrý den.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Dobrý den.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

A druhý v cíli, vicepremiér, ministr zahraničí, předseda TOP 09 Karel Schwarzenberg.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Dobrý den přeji.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Hezké dobré poledne. Vy oba jste v sobotu ve svých volebních štábech říkali, ţe vás čeká 

střídmá kampaň, protoţe vstupujete do boje o druhé kolo. Dodrţeli jste slova o střídmé oslavě? 

Miloši Zemane.  
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Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

No tak já jsem od svého týmu odpoutal asi v deset hodin večer. A kromě jednoho ferneta a 

jedné hruškovice, protoţe kaţdý kandidát má plně odhalit svoje ledví, jsem měl asi tři skleničky 

vína. Takţe jak vidíte, zvládl jsem to.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Kolik hodin jste spal na dnešek?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

No tak v deset hodin jsem se odpoutal, v jedenáct hodin jsem usnul a do růţova vyspalý jsem se 

asi v devět hodni ráno probudil.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Karel Schwarzenberg?  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Tak krásné jsem to bohuţel neměl. My jsme ještě seděli spolu zhruba do půl dvanáctý a 

pracovali. Nikoli oslavovali. Opustili jsme Archu, celej můj uţší tým začali uţ pracovat na 

příštích dnech. Tak jsme makali do půl dvanácté. Pak jsem jel domů, šel spát a probudil jsem se 

v osm hodin, nastavil si budík, udělal si snídani, pak jsem měl uţ doteďka dvě různé porady a 

pak jsem dorazil sem.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Vy jste, Karle Schwarzenbergu, v rámci povolební euforie z těch výsledků prvního kola označil 

Miloše Zemana, cituji, za muţe minulosti. Co moţná námitka, ţe jste tím pro druhé kolo 

odstartoval negativní část volební kampaně?  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Ne. To vůbec ne. Poněvadţ, kdybyste celé moje vyjádření citoval, tak jsem taky říkal, ţe Miloš 

Zeman je opravdu velký politik, s kým je střet něco opravdu, co stojí zato.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Muţ minulosti je tedy neutrální vyjádření.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 



   

 

 

185 

  

Ţe ho povaţuju za těţkou váhu české politiky. Ne, jenom jsem toho názoru, ţe jeho politické 

názory a směrování je spíše spojený s minulostí. Toho názoru jsem. Ale to není osobní útok. To 

je prostě názory, který různě máme. To je samozřejmý.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Kdybych vám ale řekl, ţe díky muţi minulosti jste se v roce 2007 stal ministrem zahraničí 

v Toplánkově vládě, protoţe muţ minulosti přispěl k tomu, ţe poslanci ČSSD Melčák a 

Pohanka podrţeli Topolánkovu vládu, jejímţ vy jste byl ministrem zahraničí?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Ale pane Moravče, musím vás přerušit, to je široce rozšířená iluze, ale já jsem k tomu skutečně 

nepřispěl.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, ale sám poslanec Miloš Melčák říká něco jiného. My si můţeme připomenout jeho 

slova, protoţe místopředseda ČSSD, senátor Jiří Dienstbier, který skončil v prvním kole volby 

prezidenta na místě čtvrtém, těsně za Janem Fischerem se ziskem 16% hlasů v uplynulých 

dnech, dával najevo, ţe Miloš Zeman není levicovým kandidátem, protoţe napomáhal někdejší 

Topolánkově vládě ke vzniku, právě i díky vlivu na poslance Melčáka a Pohanku. Tady jsou 

slova Miloše Melčáka z 19. ledna roku 2007.  

 

Miloš MELČÁK, poslanec, 19. 1. 2007 

V první řadě bych chtěl vysvětlit, jak daleko byli ochotni představitelé sociální demokracie 

ustoupit. A ten rozdíl mezi tím, co jsme dojednali my, pokud jde o ty programové věci, je 

myslím minimální, ale především jsme nepoţadovali ţádné, jak říká Miloš Zeman, koryta.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Promiňte, ale teď jste ukázal naprostý faul. Jestliţe mě cituje pan Melčák, protoţe slovo koryto 

je mým oblíbeným slovem, tak z toho přece ještě vůbec nevyplývá, ţe bych mu radil, aby 

podpořil Topolánkovu vládu.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

On pak ale v mnoha dalších rozhovorech říkal, ţe vaše doporučení, aby vznikla vláda s důvěrou 

Poslanecké sněmovny a aby netrval ten tři čtvrtě...  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Tak mi ty rozhovory ukaţte.  
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Václav MORAVEC, moderátor 

Jsou v novinách. Takţe vám je ukáţe. Stejně jako jsme tady autenticky, protoţe mi bylo jasné, 

ţe kdybych vám tady citoval z novin, tak řeknete, ţe to jsou zkreslená slova, tak jsem vám tady 

pustil autentické vyjádření a chcete noviny. Karle Schwarzenbergu, ale tím jste, Miloši Zemane, 

odvrátil pozornost od té otázky, ţe můţe být muţ přítomnosti vděčný muţi minulosti, ţe se stal 

ministrem zahraničí.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

No samozřejmě. Já jsem spousta lidem vděčný, s kterými mám odlišné názory. Ale ten úvod 

této diskuse mě potvrdil v tom přesvědčení, ţe ty /nesrozumitelné/, který neseme v české 

politice a pravice a levice víc a víc se stávají nesmyslní. Poněvadţ Jiří Dienstbier označil Miloše 

Zemana za muţe pravice, nikoliv levice. Pan prezident Klaus i příleţitostně kolega Kalousek mě 

označují za levičáka. Tak já uţ se pomalu tady nevyznám v tom, co je pravice a co je levice.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

A Miroslav Kalousek vám říká, ţe vy jste levičák?  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Ano. Taky někdy. Ano. Samozřejmě.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Já bych nabídl panu ministrovi stručný návod, jak rozlišit levici a pravici, pane ministře. 

Pravicový politik je ten, kdo hlasuje pro církevní restituce. Pravicový politik je ten, kdo hlasuje 

zvýšení daně z přidané hodnoty na základní potraviny a léky. Pravicový politik je ten, kdo 

hlasuje pro takovou důchodovou reformu, která preferuje bohatší před chudšími. Neboť pravice, 

jak obecně známo, má své voliče především v těch bohatších vrstvách obyvatel. Ale tohleto je 

učebnice politologie, stránka tři aţ pět. Neřekl jsem nic nového.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Karle Schwarzenbergu, takţe teď uţ víte, kdyţ vás váš protikandidát poučil, co je levice a co je 

pravice.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Opravdu to je nelogické odůvodnění. Otázka restituce není otázka pravice či levice, nýbrţ 

otázka, jestli v České republice existuje právo. Anebo jestli se ignoruje právo, jestli po dvaceti 

letech konečně naplníme to, o čem se uţ usneslo Federální shromáţdění. Takţe to co se týká té 
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restituce. A výše daní tedy, kdyţ jsem se podíval do minulosti, tak sociálnědemokratické vlády 

měly mnohem vyšší daně, neţ jsou tady u nás. Takţe zase to bych neříkal, i nepřímé daně. 

Takţe bych to nenaznačil, ţe je to rozdíl mezi pravicí a levicí, neboť je to spíše otázka 

rozpočtové situace, jestli se daně musí zvýšit nebo mohou sníţit. Ale to je na delší diskusi.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Já jsem samozřejmě trpělivě čekal, ale chtěl bych suše konstatovat, ţe za mé vlády byla sníţena 

sazba daně z přidané hodnoty na potraviny a na léky 5%, pane ministře. Opakuji pět procent. Za 

vaší vlády, a to jste ji ještě o jedno procento zvýšily, je teď kolik? 15%. Třikrát víc.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Ale vy kdyţ zase říkáte, kolik bylo za vaší vlády, jaké byly sazby daně z přidané hodnoty, tak 

v programu strany, kterou jste zakládal, je napsáno, ţe jste pro zvýšení základní sazby daně 

z přidané hodnoty v rozmezí 21 aţ 25% a na základní potraviny na 10%. To znamená, ţe máte 

programově blízko k TOP 09 a k současné vládě, protoţe ta základní sazba je teď 21procentní a 

vy v programu máte koridor 25%.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

S tím rozdílem, pane Moravče, ţe vedle základní sazby je takzvaná sníţená sazba a my máme 

v programu tuto sníţenou sazbu redukovat z dnešních patnácti na deset procent, ale pokud jde 

o luxusní zboţí, tak nemáme nic proti mírnému zvýšení daně z přidané hodnoty. Kaviár ani 

šampaňské, jak s oblibou říkám, není zcela určitě základní potravina. Kromě toho mně obojí 

nechutná, pane ministře, takţe to můţu říkat s čistým svědomím.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Vy zase s oblibou říkáte kaviár a šampaňské, ale dodám, ţe v té základní sazbě jsou i sluţby, 

protoţe v té sníţené jsou pouze potraviny, léky, knihy a časopisy.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Knihy tam nejsou, mýlíte se.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Takţe v té základní sazbě není jenom kaviár a šampaňské, ale sluţby a všechny další věci. 

Sociální demokraté uţ vyjádřili pro druhé kolo volby prezidenta podporu Miloši Zemanovi. I 

kdyţ o přímé a nadšené podpoře řeč být nemůţe. Tady jsou slova předsedy ČSSD Bohuslava 

Sobotky.  
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Bohuslav SOBOTKA, předseda strany /ČSSD/ 

Chtěl bych také vyzvat všechny občany a občanky, aby přišli ke druhému kolu přímé volby 

prezidenta republiky, protoţe demokracie vyţaduje aktivní účast občanů a vyţaduje, aby lidé 

volby nevynechávali. A chtěl bych vás také seznámit tedy se stanoviskem, které sociální 

demokracie zaujala ke druhému kolu volby prezidenta republiky. Ţádáme občany, aby v tomto 

druhém kole volby zváţili podporu Miloše Zemana jako kandidáta, který není spojen se 

současnou pravicovou vládní koalicí.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Vyjevil stanovisko vedení ČSSD pro druhé kolo prezidentské volby předseda sociálních 

demokratů Bohuslav Sobotka. Počítal jste s tím, ţe sociální demokraté vám dají tuto nepřímou 

podporu, ať voliči ČSSD zváţí vaši volbu?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Tak reálně tady byli dva levicoví kandidáti, Jiří Dienstbier a já. Chápu, ţe tedy podpora 

levicových voličů se rozštěpila mezi tyto dva kandidáty. Nu, a kdyţ do druhého kola Jiří 

Dienstbier nepostoupil, tak bych pokládal za férové, ţe mě sociální demokracie vyjádří svoji 

podporu.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Je toto ta podpora, kterou jste očekával?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

No tak právě teď jsme to slyšeli. Já si samozřejmě váţím stanoviska sociální demokracie a 

myslím si, ţe tím dokázala, ţe je opravdu levicovou stranou.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Uţ jste měl moţnost poděkovat Bohuslavu Sobotkovi jako předsedovi ČSSD?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Měl jsem moţnost poděkovat jednomu z funkcionářů sociální demokracie, se kterým jsem se 

sešel.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Teď mluvíte o Michalu Haškovi, prvním místopředsedovi.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 
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Nemluvím o nikom konkrétním, protoţe mu nechci dávat polibek smrti. Ale na druhé straně 

věřím, ţe právě toto prohlášení vedení sociální demokracie v čele s panem Sobotkou některé 

předchozí hrany z obou stran otupí.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Vnímáte to jako vstřícné gesto vůči vám.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Přesně tak.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

A nemusejí se sociální demokraté a vedení bát, ţe v případě, ţe byste byl zvolen prezidentem, 

tak byste začal ingerovat do České strany sociálně demokratické, ovlivňoval březnový sjezd a 

tlačil tak říkajíc své lidi, typu Zdeňka Škromacha, Marie Benešové a další?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

To, kdo bude předsedou a místopředsedy sociální demokracie, si samozřejmě rozhodnou 

sociální demokraté. A já jsem mnohokrát vyvrátil ony obavy, protoţe faktem je, ţe Strana práv 

občanů, jíţ jsem čestným předsedou, tam, kde uspěla, to znamená v Pardubickém a Zlínském 

kraji, vstoupila do koalice právě se sociální demokracií. To je fakt, který není moţné přehlíţet.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Vy jste, Karle Schwarzenbergu, v sobotu dal najevo, ţe se chcete s premiérem Petrem Nečasem 

po postupu do druhého kola volby prezidenta poradit o svém setrvání ve vládě. Poblahopřál vám 

premiér Petr Nečas?  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Ano. Poblahopřál.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

A měl jste moţnost se s ním poradit? Znamená to, ţe v pondělí nabídnete rezignaci na post 

ministra?  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Ne. Vůbec ţádnou rezignaci nenabídnu. Prozatím. Ale musím se s ním pobavit i o postupu 

příštích deseti dní. To je na kaţdej pád nutný a musíme různé věci probrat. Takţe jsme se 

domluvili, ţe se někdy příští týden teď nebo nadcházející týden setkáme.  
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Václav MORAVEC, moderátor 

Chápu správně váš postoj, ţe vy nemíníte rezignovat teď před druhým kolem na post předsedy 

TOP 09, ani na post ministra zahraničí?  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Přesně to jste uhod.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Budete si brát tedy jenom takovou neplacenou dovolenou. A propos existuje u ministrů takový 

institut? Neplacené dovolené nebo neplaceného volna nebo jak...?  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Nebudu si brát dovolenou. Pojedu do Bruselu, kde máme důleţitý setkání ministrů zahraničí. 

Budu taky vţdycky pracovat na Ministerstvu zahraničí, neboť kampaň se dopoledne nedělá. To 

všichni lidi jsou v práci. Kampaň během týdne je někdy navečer a to mám plné právo, místo 

abych šel pro zábavu do hospody, tak jdu za kampaní do hospody. To je jediný rozdíl.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Prezident Václav Klaus před několika desítkami minut v rozhovoru pro Českou televizi označil 

první kolo prezidentské volby, citujme, za prohru pravice. K hodnocení výsledků voleb pak 

Václav Klaus poznamenal.  

 

Václav KLAUS, prezident České republiky 

Myslím, ţe tyto volby byly největším debaklem pravice vůbec v historii postkomunistické éry 

v naší zemi. Tím já samozřejmě velmi trpím. Samozřejmě, ţe to byla stašlivá prohra ODS a 

vyhrála, dominantně vyhrála prostě levice. A já jsem z toho smutný a mám pocit, ţe je s tím 

třeba něco udělat. A jestli včera někde v Radioţurnálu řekl pan Schwarzenberg, ţe jsem o něm 

řekl, ţe je levičák, já uţ si to sice nepamatuju, ale kdyţ to říká, tak moţná má pravdu, tak já si 

myslím, ţe je to pravda.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Prohlásil před několika desítkami minut v rozhovoru pro Českou televizi prezident Václav 

Klaus. Na otázku, zda dá před druhým kolem voličům nějaké doporučení, Václav Klaus 

odpověděl.  

 

Václav KLAUS, prezident České republiky 
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Myslím, ţe by bylo nefér od prezidenta, aby dával doporučení. Já jsem byl také velmi tichý 

vůbec v té debatě, jestli přímá nebo nepřímá volba, protoţe jsem si myslel, ţe to není na mně, 

abych k tomu něco siláckého říkal.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Konstatoval před několika desítkami minut prezident Václav Klaus. Miloši Zemane, kdyţ jste 

nám tady dal tu politologickou definici levicového a pravicového kandidáta, znovu jsem se 

v tom ztratil. Teď tady jsou asi dva levicoví kandidáti, kdyţ Václav Klaus říká, ţe je asi pravda, 

ţe...  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Tak Václav Klaus to říká jako hezký bonmot a já jako milovník bonmotů to oceňuji. Ale 

protoţe pan Schwarzenberg je předsedou strany TOP 09, tak musíme prohlásit, ţe v takovém 

případě TOP 09 je levicová strana a absurdita tohoto označení bude jistě patrná i vám, pane 

Moravče.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Smím vás upozornit, strana TOP 09 je konzervativní strana, aby bylo jasné. To neznamená to 

stejný jako pravicový, my jsme konzervativní strana.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

V Británii jsou konzervativci automaticky označováni za pravicovou stranu a nebrání se tomu, 

pane ministře. Čili nic nepředstírají a nic nezakrývají.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Já ničemu nebráním, jenom říkám, ţe je tady jemný rozdíl s nám a na tom trvám. Je tady jemný 

rozdíl mezi, jak doufám, například, přece jenom někdy doufám, ţe je ještě rozdíl mezi sociální 

demokracií a komunistickou stranou.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Určitě ano.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

No vidíte. A přitom tvrdíte, ţe je tady jednota levice a ta se zdůrazňuje obzvláště v této 

kampani. Takţe jsou tady rozdíly.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 
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Vnímáte, Karle Schwarzenbergu, výsledky prvního kola volby prezidenta za prohru pravice?  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Ne. Ţe zvítězil jasně se označující levicový kandidát Miloš Zeman těsným vítězstvím, je pravda, 

ale je samozřejmě, myslím pravice nezvítězila a asi v příští době nikdy vítězit nebude, ale 

neoznačil bych to jako tak velké vítězství levice. Myslím, tady kandidáti nerozhodovali, Bohu 

díky, jenom podle stanoviska pravice - levice, nýbrţ volili osobnosti. Jedněm je Miloš Zeman 

sympatičtější, druhým je Karel Schwarzenberg sympatičtější. A to bylo to dobré na té volbě. Ţe 

se konečně opustily ty nesmyslný škatulky pravice - levice, nýbrţ ţe se rozhodovalo podle 

osobností. To je to závaţný na těch volbách. Není to prohra pravice, ani to není ohromující 

výhra levice. Je to prostě rozhodnutí pro toho či onoho kandidáta.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Vnímáte jako dobré, ţe prezident Václav Klaus pro to druhé kolo nebude dávat ţádné 

doporučení, byť loni v listopadu říkal, ţe jediným autentickým kandidátem je pro něj Miloš 

Zeman a chápu to správně, Miloše Zemane, ţe vám spadl kámen ze srdce, ţe vás Václav Klaus 

po amnestii a té veřejné kritice, kterou teď proţívá, ţe vám nedal polibek smrti, aby vás 

doporučil?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Tak já si myslím, ţe není role prezidenta, aby dával jakékoli doporučení, ale vrátil bych se ještě 

k tomu, co tady říkal pan ministr. Pane mistře zahraničí, kdyţ se podíváte do zahraničí, tak 

zjišťujete, ţe v prezidentských soubojích ono podle vás zastaralé schéma levice - pravice 

dokonale funguje. A to nejenom v zemích, kde je silná role prezidenta, jako jsou Spojené státy a 

částečně Francie, Hollande teď vyhrál nad Sarkozym a jasně se deklaroval jako levicový politik, 

ale i v zemích, kde ta role prezidenta není tak silná. Vezměte Heinze Fischera, sociální 

demokrat, bezesporu levice v Rakousku a šel do této kampaně jako levicový kandidát. Čili buď 

jsou tyto země zaostalé a ještě nepochopily, ţe toto schéma je podle vás zastaralé, anebo tam 

toto schéma funguje a zřejmě bude fungovat i u nás.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Kdyţ uvedete případ Heinze Fischera, tak vás můţu o tom ujistit, ţe získal mnohem víc hlasů 

neţ kdykoliv Strana lidová rakouská, poněvadţ byl jako osobnost velice váţená. On byl dlouho 

předseda parlamentu, je skvělý ústavní právník, byl vţdycky umírněný, má jasně levicový 

názory, my jsme spřátelený přes čtvrt století, ještě víc, skoro čtyřicet let to pomalu bude, takţe 

to všechno o něm vím. Ale právě on je uznávaná osobnost. A to je to, co bylo rozhodující. 

Přiznávám, poněvadţ si ho velice váţím, ţe jsem taky jeho podporoval.  
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Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Já plně uznávám, pane ministře, ţe jak levice, tak pravice má mít v čele uznávanou osobnost. 

Coţ se většinou projeví na volebních výsledcích, protoţe kdyţ o sobě budete tvrdit, oba dva, ţe 

jsme osobnosti, tak si tak trošku lichotíme. Ale na druhé straně nemá-li ta osobnost nějaké 

konkrétní politické dějiny, z nichţ se dá vyčíst, co je zač, a o tom bychom moţná také měli 

mluvit, no tak v takovém případě sama osobnost nestačí.     

          

Václav MORAVEC, moderátor 

Rekordy postupujících do druhého kola. Miloše Zemana lidé nejvíc volili v Dolních Laţanech 

na Třebíčsku. Karla Schwarzenberga pak v Horské Kvildě na Klatovsku. V Dolních Laţanech 

dalo hlas Miloši Zemanovi 63 z 95 oprávněných voličů, tedy přes 66%. Karel Schwarzenberg 

získal v Horské Kvildě na Klatovsku 38 hlasů z moţných 58. Tedy zhruba 65,5% hlasů. Dalších 

přehled dat z prvního kola prezidentské volby má Marcela Augustová.  

 

Marcela AUGUSTOVÁ, redaktorka 

Miloš Zeman a Karel Schwarzenberg, kteří postupují do druhého kola prezidentské volby, se 

o vítězství v jednotlivých krajích podělili v poměru 8:6. Miloš Zemana volilo Karlovarsko, kraj 

Ústecký, kraj Pardubický, potom Vysočina. No a hlas mu daly i všechny ryze moravské kraje. 

Naopak Karel Schwarzenberg bodoval v Čechách v kraji Plzeňském, potom na jihu Čech a pak 

v pásu, který se přes střední Čechy a Prahu táhne do kraje Libereckého a Královéhradeckého. A 

toto rozloţení sil je patrné i při pohledu na podrobnější mapu Česka, tentokrát rozděleného na 

celkem 77 okresů. I tady je vidět onen fialový pás, který se táhne od jihozápadu Čech aţ na 

jejich severovýchod. Číselně je to tady ovšem pro Miloše Zemana celkem zřetelné. Vyhrál v 56 

okresech, Karel Schwarzenberg v 21. Opačná situace ale nastala ve velkých městech. Vybrali 

jsme všechna krajská města. A tady vidíte, ţe naopak bodoval současný ministr zahraničí a 

předseda TOP 09. A to 10:3. Miloš Zeman uspěl v Ústí nad Labem, potom v Jihlavě na 

Vysočině. No a hlas mu dala taky severomoravská metropole, metropole Moravskoslezského 

kraje a to jest Ostrava. Pokud se podíváme na účast v krajských městech, tak nejpilnější byli 

voliči v Hradci Králové, kde jich přišlo skoro 67,5%.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Dodává z virtuálního volebního studia České televize Marcela Augustová. Pravidla přímé volby 

stanovují, cituji, ţe výdaje na volební kampaň nesmí přesáhnout částku 40 milionů korun pro 

první kolo volby, a 50 milionů korun, tedy včetně kola druhého, pro to kolo druhé. Jakou částku 

dáte pro to druhé kolo prezidentské volby, Miloši Zemane?  
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Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Já si myslím, ţe těch deset milionů je zbytečně mnoho, protoţe vy nám sice ţádné honoráře 

neplatíte za účast v televizních debatách, ale také od nás peníze nevybíráte. Takţe já si 

nedovedu představit, za co by se těch deset milionů mělo utratit.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Za billboardy, za koncerty.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Za co?  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Za billboardy, za koncerty.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Koncerty uţ byly. Tedy v mém případě, a myslím i v případě pana ministra.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Koncertovat nebudete?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Já si myslím, ţe teď bude asi nejdůleţitější právě ta série televizních diskusí, protoţe při vší úctě 

ke koncertům, na to přijde maximálně několik tisíc lidí, zatímco díky vašemu skvělému 

moderování tuto naši debatu sleduje nejméně půl milionu lidí.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Vy tedy nebudete dávat ţádné vyšší částky. Do milionu se vejdete. Chápu to správně?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Já opravdu nevím, co bych s těmi deseti miliony, jak uţ jsem řekl, dělal, protoţe ano, máte 

pravdu, nejdraţší jsou billboardy. Ale uvědomte si, ţe moje tři brady, kdyţ takhle zdvihnu 

bradu, tak moje dvě brady se na billboardech příliš dobře nevyjímají a člověk nemá 

přesvědčovat lidi výrazem své tváře, svojí fyzickou krásou, kterou bohuţel nemám, ale má 

přesvědčovat lidi argumenty, které jim říká.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Karle Schwarzenbergu, vy dáte do předvolební kampaně před tím druhým kolem kolik peněz?  
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Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Abych vám řekl pravdu, my jsme našetřili během té kampaně zhruba, přesné číslo nevím, 

zhruba to bude pět milionů a ty hodláme taky vydat.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Takţe zhruba pět milionů dáte do toho druhého kola.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Tak bych něco řek. Ano.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Jaká tři témata by podle vás měla být hlavními tématy toho druhého kola? A bude se to výrazně 

lišit od témat v kole prvním? Karel Schwarzenberg.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Tedy uvidíme, co bude. Člověk je vţdycky překvapen. Ale já bych opravdu doufal, ţe se 

budeme bavit o budoucnosti této země, jakou roli v tom můţe sehrát prezident, eventuálně, coţ 

bych povaţoval za ţádoucí, se bavit, ţe někdy v příštích letech bychom dělat revizi naší ústavy, 

poněvadţ se projevuje přece jenom po dvaceti letech, ţe má své nedokonalé stránky. Tedy 

obrátit se opravdu do budoucnost a roli, kterou v tom můţe zaujímat prezident. Poněvadţ kdyţ 

se budeme bavit o tom, co má dělat vláda, tak oba nevíme, jakou vládu budeme mít a tudíţ je to 

poněkud liché.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Budoucnost země a změna nebo úpravy ústavy.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Ne. A pravomoci prezidenta. Ţe v rámci prezidentských pravomocí. Nemáme debatovat o tom, 

co nemůţem vůbec udělat.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

O to jsme se snaţili v těch diskusích před volbami v rámci série České televize, ale logicky 

novináři se vás ptají i na další témata. Miloš Zemane, tři témata, která vy povaţujete za hlavní 

v diskusi mezi prvním a druhým kolem?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 
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Tak především bych předeslal, ţe je absurdní počítat s tím, ţe teď těch následujících čtrnáct dní 

budeme říkat něco diametrálně jiného, neţ jsme říkali po celou dobu kampaně.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Moţná něco nového.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Víte, já si myslím, ţe člověk má být stabilní ve svých názorech. Dokonce bych tady pouţil slova 

pana ministra a řekl bych konzervativní. Takţe moje tři témata, a já plně uznávám, ţe 

nekandidujeme na premiéra, ale na prezidenta, ale i prezident je občan a můţe mít svůj názor 

o tom, co je pro naši zemi uţitečné více či méně, takţe moje tři témata zůstávají. Místo ţvanění 

o boji proti korupci konečně prosadit zákon o prokázání původu příjmů a majetku, zadruhé 

změnit volební zákon takovým způsobem, aby občané nebyli svázáni kandidátkou jedné strany, 

ale mohli si tak jako v komunálních volbách vybírat osobnosti, a opět jsme u těch osobností, 

z různých politických subjektů. A konečně zatřetí, a já uznávám, ţe to je velmi nepopulární 

téma, vţdy zdůrazňuji význam investic pro nastartování hospodářského růstu, i kdyţ vím, ţe 

investice nemají volební právo.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Karle Schwarzenbergu, vy jste říkal, ţe spíš vnímáte roli prezidenta jako pasivní. Chápu 

správně, ţe v těch následujících...  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Jako co?  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Pasivní, který by neměl aktivisticky právě vstupovat do kompetencí vlády. Tak jste to říkal.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Ne. Měl by být aktivní, nikoli aktivistický. Nemá vstupovat do kompetencí vlády, ale můţe se 

vyjádřit a můţe řekněme svým vlivem podnítit diskusi o závaţných otázkách. Nemá být pasivní.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

A ta tři témata, která zmínil Miloš Zeman, je role aktivního prezidenta?  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 
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Já bych řekl, částečně ano. Částečně ano. Například bych naprosto přijal asi v případě, kdybych 

byl zvolen, tak bych se posadil s podnikateli, průmyslníky, odbory a jinými odborníky a pobavil 

se, co můţeme udělat, aby připluly větší investice do České republiky, co tomu brání. Strašná 

byrokracie u nás především. Na to stěţujou všichni. I zahraniční podnikatelé. Ţe tady, já jim 

vţdycky říkám, přicházíte do země, kde se narodil a psal Franz Kafka, tak si to prosím 

uvědomte, kdyţ tady zacházíte s úřady. Ale mají pro to malé pochopení.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Takţe pro to máte pochopení. Ten poslední bod, který zmínil Miloš Zeman, změna volebního 

zákona nebo prosazení majetkových přiznání.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Tady já mám tedy dvě odlišné věci, tedy to panašování, co navrhujete, já jsem sám mluvil 

o tom, ţe by bylo dobré mluvit o celkové revizi ústavy. Já jsem proti tomu, poněvadţ ústava je 

taková stavba, vytahovat jednotlivé stavební kameny a trámy a zasadit tam něco jiného. Já bych 

byl, ţe bychom to taky prodiskutovali, ale ţe bychom uvaţovali o celkové revizi. Ne 

o jednotlivých změnách, poněvadţ pak obyčejně z toho vyplývá takový nešťastný kříţenec. A to 

by neměl. Měli bychom míti ucelenou ústavu.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Vy můţete oba dva za sebe zaručit, ţe nepovedete negativní kampaň, aby po těch čtrnácti dnech 

pak veřejnost, aţ jeden z vás se stane prezidentem České republiky, tak aby neměla část 

veřejnosti, která prohraje, ten špatný pocit a zůstala česká společnost rozdělena vedví?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Já si myslím, ţe ten, kdo vede primárně negativní kampaň, škodí především sám sobě, protoţe 

většina voličů, neříkám, ţe všichni, je rozumných a řeknou si, kdyţ ten člověk jenom nadává 

svému protikandidátovi, tak asi nemá sám co nabídnout.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Takţe za sebe slibujete, ţe negativní kampaň nepovedete.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

To, ţe budu kritizovat některé názory pana ministra, a on naopak názory moje, to přece není 

negativní kampaň.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 
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Ano. Měli bychom se soustředit na názory. Já jsem taky proti negativní kampani. Zaprvé se mi 

to vůbec osobně příčí, zadruhé jeden z nás bude hlavou státu. Nebylo by hezké, kdyby vstoupil 

do Vladislavskýho sálu a měl samé kaňky na svém obleku, poněvadţ jsme do posledního 

okamţiku si házeli na sebe vajíčka, rajčata tedy a podobný věci. To není dobrý nápad.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Do zmiňované kampaně bezesporu zasáhne i mimořádná schůze Poslanecké sněmovny. Ta se 

uskuteční příští týden ve čtvrtek a bude se na ní jednat o vyslovení nedůvěry vládě. Hlavním 

důvodem ke svolání té schůze je novoroční amnestie, kterou spolupodepsal premiér Petr Nečas. 

Miloši Zemane, budete vyuţívat téma té amnestie a měnění postoje Karla Schwarzenberga, 

protoţe na začátku tu amnestii podpořil a pak se od ní TOP 09 distancovala, budete vyuţívat i 

tento argument v předvolební kampani?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Tak já budu citovat Karla Schwarzenberga, který ještě před vyhlášením amnestie, měl, a já mám 

dokonce dojem, ţe jako jediný z kandidátů, amnestii ve svém programu. Asi ne, abych mu 

nekřivdil, v tom rozsahu, v jaké teď byla vyhlášena. Zatímco já a mnozí další jsme označili 

amnestii za feudální přeţitek, monarchistický přeţitek a domníváme se, a také jsme závazně 

prohlásili, ţe ji nebudeme vyhlašovat ani na začátku ani na konci našeho funkčního období.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Tedy ten argument vyuţijete v souvislosti s tou schůzí Poslanecké sněmovny.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

No tak já budu konstatovat, ţe s panem ministrem máme odlišný názor na amnestie, to je vše.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Jste ochoten, pane ministře, připustit, ţe vás právě váš postoj k té novoroční amnestii můţe 

poškodit v tom druhém kole?  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

No myslím, ţe ne, poněvadţ já jsem, a na tom trvám, zásadně příznivec amnestie. Nikoliv jak 

asi předpokládáte z mých monarchistických sklonů nebo feudálních, nýbrţ z prostýho důvodu, 

poněvadţ v Čechách odsuzujeme do vězení za přečiny, který v jiných zemích dávno uţ se trestaj 

pokutou, domácím vězením nebo jinými lehčími tresty. Tudíţ máme přeplněné věznice.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 
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Jenomţe to je problém, ţe...  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Ale počkejte, přeplněná věznice, to je vysoká škola zločinu, nikoliv nápravný zařízení. Tudíţ 

buď zastavíme celou republiku věznicemi, na to ani nemáme peníze, to jsme zjistili, nebo 

musím lidi, kteří opravdu mají jenom lehké přečiny, nedbalosti, jsou vysokého věku a tak dále a 

tak dále pustit z vězení.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, ale ještě existuje třetí cesta. Změnit trestní politiku státu, zlepšit fungování trestního 

řízení, k čemuţ slouţí trestní řád. A vy jste byl ve dvou vládách, které to mohly učinit a zatím 

v tom nepokročily.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

No aspoň je ten trestní zákoník v zásadě hotový. Doufám, ţe bude konečně projednán. Ale jak 

říkám, ten stav v těch věznicích, to uţ tvrdil minulý ministr spravedlnosti Pospíšil, v tom s ním 

souhlasím, je neúnosný. S tím se mělo něco udělat.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Chtěl jste říci trestní řád. Nikoliv trestní zákon. Protoţe trestní zákoník uţ platí.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Ano. Ale já bych citoval slavný film, tento způsob amnestie byl poněkud nešťastným.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Kauza Union banky můţe být podle několika na sobě nezávislých zdrojů Otázek jedním 

z důvodů sporného článku dvě Klausovy novoroční amnestie. Union banka padla v únoru roku 

2003. Ovšem o jejích potíţích mluvil guvernér České národní banky Zdeněk Tůma uţ v roce 

2000 na schůzi Poslanecké sněmovny. Uţ od roku 1998 se objevovaly signály, ţe banka dává 

podezřele mnoho úvěrů spřáteleným firmám. Union banka měla v okamţiku krachu celkem 133 

tisíc klientů, kteří v bance uloţili 17 miliard. Víc neţ polovina klientů od té doby čeká na 

náhradu. Něco vynesl například prodej majetku, ovšem výše odškodnění zatím činí jen čtyři 

miliardy a 600 milionů korun. Případ provázely zásahy mocných od počátku. Například 

Nejvyšší státní zastupitelství pod vedením Renáty Vesecké posvětilo zastavení stíhání, 

někdejšího šéfa Union banky Radovana Vávry. Prověřování případu však ukázalo, ţe zastavení 

Vávrova stíhání provázely pochybnosti. Spis, který má bezmála sto tisíc stran, zastavil náměstek 

někdejší olomoucké vrchní státní zástupkyně Martin Suchý. A jeho rozhodnutí potvrdil Jiří 
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Hajda, který byl schopen obsáhlý spis sta tisíc stran posoudit za několik hodin. Tady jsou slova 

olomouckého vrchního zástupce Ivo Ištvána.  

 

Ivo IŠTVÁN, vrchní státní zástupce v Olomouci 

My kdyţ jsme se zpětně na tu kauzu dívali, tak jsme zaznamenali určité pochybnosti právě stran 

rozsahu toho spisového materiálu a časové dotace, která jaksi byla u těch orgánů, který 

přezkoumávaly postup dozorového státního zástupce. A samozřejmě ţe pokud ta doba, kdy 

někdo studoval ten spisový materiál a zaujal názor odlišný od dozorového státního zástupce, je 

řekněme natolik krátká, ţe to vzbuzuje pochybnosti, zda a v jakém rozsahu vlastně spisový 

materiál mohl být nastudován, tak samozřejmě to můţe vyvolávat nejrůznější spekulace.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Dodává v rozhovoru pro dnešní Otázky současný olomoucký vrchní státní zástupce Ivo Ištván. 

Ţalobci však chtějí i přes Klausovu amnestii, která se na případ Union banka vztahuje, vrátit 

tuto kauzu do hry. Miloši Zemane, kdyţ se podíváte na soudce Jiřího Berku, který má šanci 

vrátit se do taláru, ještě dostat od státu pět milionů korun, který také dělal případ zkrachovalé 

Union banky, zároveň Renáta Vesecká, kdy za jejího vedení Nejvyššího státního zastupitelství 

docházelo k zastavení trestního stíhání Radovana Vávry, teď ji Václav Klaus nominuje na 

zástupkyni ombudsmana, jste ochoten věřit té teorii, ţe Union banka můţe být jedním z těch 

důvodů, proč se v té amnestii objevil článek dva?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Já si myslím, ţe ne jenom Union banka. Vţdyť si vezměte, kolik je tam jiných případů 

takzvaných velkých tunelářů. Takţe redukovat to jenom na Union banku, by bylo tak trošku 

zjednodušení.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Podle vás tedy ten článek dva byl opravdu záměr?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Článek dva je podle mého názoru více neţ hloupost, je to zločin. Ostatně hloupost je zločinná.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Takţe vnímáte ho jako záměr, chápu to správně?  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 
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Já nebudu sahat prezidentu Klausovi do svědomí. Nicméně jako člověk, který je odpůrcem 

amnestie obecně, bych ještě dokázal pochopit to, co tady říká pan ministr, to znamená amnestie 

za bagatelní trestní činy, ale nedokáţu pochopit, byť se to vyšetřování někdy opravdu vleče 

neúnosně dlouho, například právě soudce Berka, kterého jsem na desítkách mítinků uváděl jako 

případ justiční mafie, abych pouţil termín Marie Benešové, proč právě soudce Berka bude 

nejenom osvobozen, ale ještě dostane, jak jste sám řekl, těch pět milionů. Ale dovolte mi, abych 

reagoval na pana ministra. Pane ministře, nejde o to, ţe váš postoj vám určitě rozšíří lektorát 

o některé obyvatele věznic, ale jde o to, ţe i u těch bagatelních trestných činů, a tam můţou 

přicházet v úvahu například i krádeţe, teď při té amnestii jsme zaregistrovali, a to nejsou 

ojedinělé případy, ţe prostě ti propuštění, ti amnestovaní se dopustí dalšího, byť třeba 

bagatelního trestního činu, někdy ovšem i horšího, a do těch věznic se vrací. Čili jestliţe 

amnestie vede k tomu, ţe jeden den, abych to přehnal, vězně propustíte a druhý den se vám tam 

ten vězeň vrátí, tak k čemu taková amnestie je?  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Není a popros ten náznak Union banky a to, ţe do toho případu se uţ předtím vstupovalo za 

Renáty Vesecké, teď ji Václav Klaus navrhuje na zástupkyni ombudsmana, Nečasova vláda 

spolupodepsala tu amnestii, není to pravdu na odchod TOP 09 z vlády, kdyţ s tou amnestií tak 

nesouhlasíte?  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Myslí, ţe to není na odchod vlády. Na tom by se muselo usnést předsednictvo nebo dokonce 

výkonný výbor TOP 09. Ţe to není na odchod vlády. Je to ovšem něco, co uţ jsem zvedl 

s panem premiérem Nečasem při posledním zasedání vlády. On na to dal právně vysvětlení. Je 

pravda, ţe i minulé amnestie nebyly zásadně odlišné. Co se týká těch vězňů, kteří jsou 

propuštěni, já bohuţel, já jsem se v mládí dosti zabýval starostí o lidi, kteří prošli vězením, 

především mladistvými tehdá. A byli, kdyţ přišli na svobodu, nezaopatření, nikdo se o ně 

nestaral a zase velká část spadli zpátky do zločinu. Tady je to neštěstí, ţe je pustíme z věznic a 

nikdo se o ně nestará. Tady je zásadní chyba našeho sociálního státu. Já jsem v tom pracoval, 

vím, jak je to namáhavé. Ano, tolik a tolik, ale to bylo jenom najednou. Kdyby byli postupně po 

spáchání svého trestu propuštěni /nesrozumitelné/, tak by nastal stejný problém, poněvadţ se 

nikdo o ně nestará. A to je ten zásadní problém u nás.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Tak existuje probační sluţba, byť nedokonalá, ale formálně existuje.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 
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Ano prosím, formálně existuje.  

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Prvními hosty otázek byli Karel Schwarzenberg a Miloš Zeman. Uvidíme se ve čtvrtek ve 

dvacet hodin na jedničce a na zpravodajské čtyřiadvacítce v první prezidentské debatě mezi 

prvním a druhým kolem. Děkuji vám, ţe jste byli hosty Otázek a těším se ve čtvrtek na 

shledanou.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Na shledanou.  

 

Karel SCHWARZENBERG, postupující prezidentský kandidát 

Děkuju. Přeju krásné nedělní odpoledne.  

 

Miloš ZEMAN, postupující prezidentský kandidát 

Já samozřejmě taky.  
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Příloha č. 2: Otázky Václava Moravce, 4. 10. 2015 (přepis záznamu získaný 

prostřednictvím Mediálního archivu Newton Media) 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Evropa znovu rozdělená na západ a východ. Politická debata o uprchlících posouvá Česko stále 

dál či spíš stále hlouběji. Komu to vyhovuje? Které strany či hnutí v očích publika bodují? Kdo 

by teď vyhrál volby? Poslední výsledky průzkumu v úvodním duelu. Andrej Babiš - Miroslav 

Kalousek. Absurdní situace. Drţíme za ostnatým drátem lidi, které v České republice nechceme 

a oni zase nechtějí ţít u nás. Dodrţujeme tím prý zákon. Jiný výklad ovšem říká, ţe zákony 

naopak porušujeme. Jaká je řeč práva a co říká zdravý rozum? Nejen o tom s ministrem 

spravedlnosti Robertem Pelikánem a právníkem z univerzity v Cardiffu Jiřím Přibáněm. 

Nevalné výsledky ČD Cargo. Kdysi měla být nákladní doprava zachráncem Českých drah. Dnes 

je to v hospodaření skupiny spíš problém. Kam jede ČD Cargo? V Aktech OVM s předsedou 

představenstva Českých drah Pavlem Krtkem. I to jsou témata, o kterých se po dnešních 

Otázkách začne mluvit. S nadhledem a v souvislostech. Vítejte a hezkou neděli vám všem ze 

ţiţkovské vysílací věţe. Pokles volebních preferencí vládního hnutí ANO i sociálních 

demokratů. Zároveň stabilizace pravice. To jsou nejnovější výsledky Trendů Česka 2015. Tady 

je volební model. 

 

redaktorka 

Pokud by se volby konaly teď, ve sněmovně by usedli zástupci 6 stran a hnutí. V čele ţebříčku i 

přes mírný pokles zůstává hnutí ANO, které má 26 % hlasů. Pokles postihl i ČSSD, nyní 18 %, 

a také KSČM 10 %. ODS zůstává na srpnovém výsledku 9,5 %. Další v pořadí TOP 09 by 

získala 8,5. Oproti měření před měsícem si polepšila KDU-ČSL. Je na 7 %. Okamurova SPD, 

zelení a Piráti by posbírali po 3,5 %. Rovná 3 % má Úsvit. Svobodní jsou na 2 % a vůbec 

poprvé se v celostátním volebním modelu objevuje Dělnická strana sociální spravedlnosti také 

se 2 %. Průzkum Trendy Česka pro Českou televizi připravuje agentura TNS Aisa. Sběr dat 

proběhl mezi 19. a 25. zářím. Do volebního modelu vstoupila 801 respondentů a statistická 

chyba se pohybuje od 1 do 3 %. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Babišovo hnutí ANO uţ ztrácí volební preference několik měsíců za sebou, sociální demokraté 

teď poprvé. Podívejme se a poslechněme si interpretaci Bronislava Kvasničky, spoluautora 

výzkumu. 

 

Bronislav KVASNIČKA, spoluautor výzkumu, ředitel TNS AISA 
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Kdyţ se podíváme na vývoj od dubna loňského roku, kde ANO mělo jeden ze svých vrcholů, 

tak od té doby vlastně ANO pouze ztrácí. U ČSSD v tom posledním měření ten pokles je 

významný, nicméně z toho střednědobého pohledu spíše ČSSD stabilní. Co je zajímavé, jsou 

střednědobé úspěchy ODS, kterým se daří stabilizovat svoji voličskou základnu a ODS jiţ 

v posledních čtyřech vlnách získává na volebních preferencích. No a je to i nárůst KDU-ČSL, 

zejména v tom posledním měření. Tam si budeme muset počkat na příští měsíce, zda se tato 

pozice potvrdí, ale i KDU-ČSL je poměrně stabilní a ten poslední nárůst je jeden z nejlepších za 

měření v letošním roce. Za zmínku stojí i takzvaná migrační analýza, kterou jsme prováděli pro 

období měsíce června aţ měsíce září. V migrační analýze se zabýváme tím, jak voliči, 

respektive voličské preference přecházejí od jednotlivých stran a jak vlastně mění, ke kterým 

stranám přiklánějí svoji přízeň. Ve srovnání s předchozím obdobím druhého kvartálu, kdy jsme 

zkoumali migrační analýzu pro období duben aţ červen, tak v tom období červen aţ září jsme 

zaznamenali skutečnost, ţe ČSSD se přiblíţila k ANO, ANO stále ubírá poměrně významnou 

část voličských preferencí ČSSD. Ona je zase ztrácí. Co se změnilo, je pravicová část spektra, 

kdy na začátku tohoto roku docházelo k poměrně častým přechodům preferencí mezi ODS a 

TOP 09, čili na pravé straně spektra. Toto se uţ ustabilizovalo a tyto dvě strany uţ si vzájemně 

tolik nekonkurují. Dokonce se ODS daří ubírat i voličské preference ANO. Čili můţe to 

poukazovat na to, ţe někteří voliči se mohou vracet zpátky k své původní volbě ODS. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Dodává v rozhovoru pro dnešní Otázky spoluautor výzkumu Trendů Česka 2015 Bronislav 

Kvasnička. Hlavními hosty dnešních Otázek jsou lídr hnutí ANO, ministr financí, vicepremiér 

Andrej Babiš. Vítejte po čase v Otázkách. Hezký dobrý den. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Dobrý den vám i divákům. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

A vítám i prvního místopředsedu TOP 09, exministra financí Miroslava Kalouska. I vám přeji 

hezký dobrý den. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Hezkou neděli. Děkuji za pozvání. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Pánové, kdy jste se naposledy přistihli při tom, ţe byste korigovali to, zda nevypadá jako 

antikalousek nebo antibabiš? Pane ministře, začněme u vás. 
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Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Tak antibabiš... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

No antikalousek ve vašem případě spíš. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Tak já nejsem antikalousek. Já většinou reaguju na ty ataky celého spektra těch tradičních 

politických stran a to se vlastně děje od momentu, kdy jsem zaloţil hnutí aţ doposud. Tady 

vlastně ţádná opozice vůči vládě de facto neexistuje. Tady je opozice proti Babišovi, takţe 

v tom se všichni shodli a my jsme stále ten cizí element a já si myslím, ţe ty preference jsou pro 

nás skvělé, protoţe ty předpovědi, ţe skončíme jak Věci veřejné, se nenaplnily, ani další menší 

strany, které vznikly a zanikly. A ţe jsme se stali stabilní součástí politického spektra. Tam je 

obrovská, obrovská kampaň a my samozřejmě jsme ztratili preference, protoţe tady se stále lţe 

o elektronické evidenci trţeb. To je od rána do večera. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Myslíte, ţe proto se začínáte stávat středově levicovou stranou a konkurujete si v přelivech se... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Určitě. Určitě, protoţe... Ne, my jsme není středová levice, my jsme důkazem toho, ţe lidi moc 

nevnímají levici a pravici. My jsme strana selského rozumu, strana, která přináší řešení a která 

řeší věci a samozřejmě historicky si můţeme vykládat o tom, jak nám pravice vlastně navýšila 

daně, jak pan Klaus zavedl socialismus bankovní nebo jak pan Zeman, levičák, privatizoval 

banky. Takţe já myslím, ţe lidi to tak nevnímaj a vnímaj hlavně to znechucení tý politiky 25 let 

po listopadu a hlavně proto naše hnutí uspělo a my se snaţíme samozřejmě nezklamat, i kdyţ 

určitě jsme demokratické hnutí a občas se u nás vyskytne nějaký člověk, který nám právě nedělá 

anebo dělá ostudu. Takţe já si myslím, ţe je to úspěch. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, o tom ještě v těch Otázkách bude řeč. Ale kdybyste mi odpověděl na tu původní 

otázku, sám sebe nekorigujete, ţe si říkáte, raději nebudu o Miroslavu Kalouskovi mluvit, 

protoţe můţu vypadat jak antikalousek. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale já vţdycky reaguju na ty ataky. 
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Václav MORAVEC, moderátor 

Jenom reagujete. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Jako jediný program pana Kalouska jsou lţi o Babišovi. On lhal ohledně procesu s StB, nikdy 

jsem nespolupracoval, lţe o biopalivech, nemám ţádné dotace, lţe o tom, ţe jsme mu nedali 

rozhovor, přitom sám rozhovor dal. TOP 09 lţe, ţe jsem vyšetřován v rámci Agrotecu. Takţe to 

jsou samé lţi od rána do večera. Lţe o tom, ţe budeme... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

A proč na to musíte reagovat? Promiňte, proč na to musíte reagovat? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

No protoţe celý ţivot já jsem, já jsem ţil na podání ruky a já jsem v šoku, kdyţ někdo takto 

můţe lhát a říkat, tohle je flaška CocaColy. A bude to říkat, on to takhle říká. Takţe to jsou 

všechno samé výmysly a dneska vlastně TOP 09 a pan Kalousek nemá ţádný program. Jenom 

lţi o Babišovi. A to je od rána do večera a to je, a samozřejmě kdyţ to opakuje stokrát v tý 

sněmovně, tak některý lidi tomu uvěřej. A já jsem o tom přesvědčen, ţe to vyvrátíme a těším se, 

ţe konečně se vrátím mezi lidi a příští rok bude kampaň a hlavně si myslím, ţe o budoucnosti 

této země rozhodne příští kampaň do parlamentních voleb. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Pane místopředsedo, stejná otázka pro vás. Sám sebe korigujete, abyste nebyl antibabiš? 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Já snad nebudu reagovat na tenhle ublíţený pláč, který tady teď zazněl. Ale antibabiš je 

mediální zkratka. Pokud ji přijmeme, tak je to odpor proti jinému uspořádání státu, neţ který 

spočívá ve volné soutěţi politických stran, které jsou nějak ideově, hodnotově ukotveny. Na tu 

politickou scénu, a stalo se její jasnou součástí, vstoupilo hnutí ANO bez jasného ideového 

ukotvení s jiným modelem řízení státu. Tam si myslím, ţe v podstatě pro ten svůj model pouţil 

pan předseda celkem trefnou zkratku řídit stát jako firmu, několikrát to opakoval. To je 

korporátní model řízení státu. Korporátní model řízení státu, jenom připomínám, ţe stál 

u kolébky italského fašismu. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 
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Promiňte, ale kdybych vám namítl, ţe Andrej Babiš jako lídr a úspěšný podnikatel jenom zvolil 

i model vzniku své politické strany nebo hnutí, jako jste ho zvolili vy s Karlem 

Schwarzenbergem, to znamená, je to víc věcí, které vás dva spojují, neţ které vás rozdělují. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Já teď nevím, co by nás mohlo spojovat. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Například to, jak jste zaloţili nové politické strany, které se staly... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

On ji nezaloţil, já jsem ji zaloţil. Já jsem ji zaloţil. On vzal půlku KDU-ČSL. Takţe on ukrad 

půlku... 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Můţu vám odpovědět nebo jsme se teď... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

To je velký rozdíl, pane redaktore. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

A pro pos jenom na tu poslední připomínku. Kdyţ vznikla TOP 09, tak bývalých členů KDU-

ČSL tam byly 4 % ze všech těch, ze všech těch členů. Tenhle poměr zhruba zůstává. TOP 09 je, 

a já si toho váţím, dnes počítána mezi tradiční politické strany, byť trvá velmi krátkou dobu, 

jenom 5 let. Dokonce i pan předseda Babiš, kdyţ se vymezuje proti tradičním, všem tradičním 

politickým stranám, tak nás mezi ně zařazuje, byť jsme tady teprv 5 let. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

On tam spíš zahrnuje Kalouska. Proti jsem se ptal na antikalouska. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Právě proto, ţe my jsme skutečně vznikli jako tradiční demokratická politická strana, která se 

pozná podle toho, ţe má své jasné hodnotové ukotvení, svoji jasnou vizi společnosti, která 

vyhovuje vţdycky jenom určité části té společnosti, protoţe ve společnosti se střetávají různé 

protichůdné zájmy rovnostářství proti výkonu a tak dál. Je jasné, ţe... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 
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Promiňte, ale proč, pane místopředsedo, proč to není vidět na konkrétní politice. Například 

předkládáním návrhů zákonů, které by byly alternativní k vládní politice a ne jen vymezováním 

se, ţe jeden lţe nebo druhý lţe. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

To je přesně ten, to je přesně ten problém, který dnes nakonec dospěl ke střetu určitému ve 

sněmovně. Opozice předloţila 60 návrhů zákonů, se kterými se koalice vypořádává tak, ţe je 

vůbec nepřipustí na program schůze. Takţe nás uţ to přestalo bavit a kdyţ chce za kaţdou cenu 

koalice protlačit návrh svého koaličního poslance, nikoliv vlády, vláda dobře, vláda musí 

vládnout, ale svého koaličního poslance, tak říkáme ano, ale slušný člověk ve frontě nepředbíhá 

a právě proto, abychom nemuseli poslouchat tyhle výtky, ţe nepředkládáme své vize, své 

návrhy zákonů, tak říkáme, nedovolíme projednat ţádný koaliční návrh, ţádný návrh koaličního 

poslance dřív, neţ se projednají ty naše opoziční. To je strašně... Můţe mi skákat do řeči? 

Takhle. Domluvme se. Budeme si skákat do řeči? Jestli si budeme skákat do řeči, tak si 

skákejme. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Osobně bych si spíš přál, abyste mluvili stručněji a odpovídali na otázky. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Já bych rád se vyjádřil. Celá sněmovna je blokována panem Kalouskem. Podle toho, jestli jde na 

koncert, tak se dělá po 19. hodině, v pátek se končí hned po poledni, podle toho, jakou má 

náladu. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Počkejte, to je sněmovna tak slabá, ţe záleţí na koncertu Miroslava Kalouska. Promiňte, ţe 

záleţí na koncertu Miroslava Kalouska... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

To jsou informace z grémia. Ten jednací řád je absolutně nenormální v tom, ţe tam pan 

Kalousek vystoupí a můţe mluvit 2, 3 dni, týden, kolik de facto chce. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

No ale to můţete i vy. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 
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A naši koaliční partneři nechtějí upravit ten jednací řád, protoţe říkají, no jednou budeme 

v opozici, tak proč bysme to dělali. Ta sněmovna je paralyzovaná, my nemůţeme pracovat, my 

nemůţeme přijímat ty zákony, on to blokuje. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Sněmovna není paralyzovaná. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale já bych chtěl říct, ţe opozice, tady opozice funguje jedině jako systém antibabiš. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

A vţdyť to není pravda. Sněmovna není paralyzována. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Teďka na poslední sněmovně ještě se zastával, pan Kalousek se zastával pana premiéra, pana 

poslance Šincla, pana hejtmana Nováka. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Ano, protoţe je pomlouval, tak jsem se jich zastával. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Kdyţ on je teda pravicová strana, proč nenapadá levici. Já nejsem jako levice. Proč všichni útočí 

na mě. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Zatím se z těch volebních preferencí ukazuje, ţe se vy blíţíte k sociálním demokratům. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

To přece není otázka, to není otázka levicového nebo pravicového soupeření, kdyţ někdo 

sprostě pomluví kolegu, ať uţ je to sociálnědemokratický hejtman nebo premiér nebo pan 

poslance Šincl, tak se prostě zastanete kolegy, ţe byl sprostě pomluven. To nemá nic 

společného s levicovým nebo pravicovým vedením. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Pane místopředsedo, ale přijde vám normální, aby klíčové zákony této země se teď začaly 

probírat v Poslanecké sněmovně tím způsobem, ţe se budou svolávat mimořádné schůze 

Poslanecké sněmovny? 
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Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale hlavně pan Kalousek zablokoval hazard. Protoţe je zlobovaný hazardem 20 let. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

No proto se na to ptám. /Souzvuk hlasů/. Protoţe Poslanecká sněmovna bude mít mimořádnou 

schůzi Poslanecké sněmovny k projednávání zdanění hazardu. Přijde vám to normální? 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Ale vůbec ne. Ne. Já vám jenom odpovídám, vy jste říkal, proč vy jenom kritizujete, proč také 

nepředkládáte své alternativy a já vám na to odpovídám, my předkládáme své alternativy, které 

nám koalice zablokuje, byť opoziční poslanci mají stejná práva z ústavy jako koaliční poslanci, 

tak návrhy opozičních poslanců koalice zablokuje, nedovolí je projednávat, v Babišových 

novinách je cenzura, to znamená těch moţností, jak voliče seznámit se svými alternativami je 

opravdu minimum. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Počkejte, máte tady dalších... Pane místopředsedo, vy teď přistupujete na, tak jako Andrej Babiš 

tvrdí, ţe Poslanecká sněmovna je blokována tím, jestli jdete na koncert, tak vy zase tvrdíte, ţe 

tady je cenzura, kdyţ tady máte další mnoţství médií. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Jinými slovy, kdyţ mi to necháte dopovědět, kdyţ mi to necháte dopovědět. Abychom mohli 

voliče seznámit s návrhy zákonů, které jsme předloţili a předloţili jsme jich tam uţ desítky, tak 

si to prostě musíme nějak vynutit. A vynutit si to můţete jedině tak, ţe řeknete té koalici, pokud 

vy nám blokujete naše návrhy zákonů tak, ţe je vůbec nedáte na program schůze, no tak od nás 

nečekejte vstřícné projednávání. Jak jinak si máme vynutit ústavních práv našich voličů, aby 

naše návrhy zákonů byly také projednávány ve sněmovně? 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Znovu se ptám, odpovězte mi, ne, promiňte, vteřinku jenom. Znovu se ptám, je cestou toho, aby 

se svolávaly mimořádné schůze Poslanecké sněmovny, pokud vláda chce projednat zdanění 

hazardu? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Protoţe nemáme jinou moţnost. Protoţe my jsme minulý týden nic neudělali ve sněmovně. 

Kvůli němu. 
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Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Kdyby to byl vládní návrh, tak ani nemuknu, protoţe znovu říkám, vládní návrhy mají přednost. 

Já mluvím, já mluvím o poslaneckých návrzích, tvrdím, ţe tady prostě nesmí být, máme-li mít 

plnohodnotnou demokracii, ţe tady nesmí být poslanci první, druhé a třetí kategorie, ţe slušný 

člověk ve frontě nepředbíhá a jasně jsme řekli, ţe návrh pana poslance Volného nejenom 

projednáme, ale i podpoříme v okamţiku, kdy nám přestane koalice blokovat naše návrhy a 

projedná je taky. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Ano. Ale dojde tedy na mimořádnou schůzi. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Prosím vás, můţu teda něco říct? Návrhy pana Kalouska jsou šikanózní. Například návrh 

o kompetencích státních firem, jo. On naschvál chce vyvolat roztrţku v koalici, takţe říká, 

všechny firmy, které jsou pod ministerstvem financí, dáme na ministerstvo průmyslu. No co je 

to za návrh zákona? My tam máme... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

No promiňte, vy jste zase, vy jste chtěl mít zase všechny firmy pod sebou. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ne. Není to pravda. Není to pravda. Neříkejte to, není to pravda. My tam máme novelu pana 

Volného, která má přinést do rozpočtu peníze. To blokuje pan Kalousek. Blokuje, protoţe 

vţdycky fandil hazardu a je zlobovaný hazardem. My tam máme elektronickou evidenci trţeb, 

která přinese do rozpočtu další peníze a máme tam rozpočtové určení daní, které dá krajům 3,7 

miliardy korun. Takţe to jsou naše zákony, mají přímý dopad na rozpočet a jeho zákony jsou 

jenom proto, aby nás blokoval. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Chápu tedy správně, ţe teď uţ se budou svolávat jenom mimořádné schůze, aby se rychleji 

projednaly vládní návrhy? Ne, promiňte, odpovězte mi na otázku. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Není přece moţné v normální demokracii, a co máme dělat? 

 

Václav MORAVEC, moderátor 
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Proto se vás ptám, bude to teď nový model komunikace ve sněmovně? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Pan Kalousek mluvil o parlamentní demokracii. Ano, hnutí ANO v parlamentní demokracii 

dostalo milion hlasů skoro, jo, od voličů, ano? Takţe potom voliči tady zvolili 3 strany, které 

jsou v koalici a tady 2 strany opoziční, které nedostaly spolu ani tolik hlasů co moje hnutí, tak 

vlastně nás blokují? Tak co to je za systém? 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Tohle prosím pěkně ale nezpochybňuji. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Takţe naše zákony mají přímý dopad na ţivot občanů. My jsme chtěli navýšit důchody. 600 

korun jsme chtěli dát důchodcům v prosinci a oni to nám to zablokovali. Takţe my chceme dát 

důchodců větší peníze a oni nám to blokujou, to jsou přímé dopady na ţivot našich občanů. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Nejenom ţe mi skáčete do řeči, ale nejsme hluchý, pane předsedo, nemusíte tady na nás křičet. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Dobře. Na ţivot našich občanů mají přímý dopad a jejich návrhy jsou jenom proto, abysme 

nemohli ve sněmovně pracovat a abysme tam seděli a poslouchali ty nesmysly a lţi pana 

Kalouska. Ale já bych chtěl ještě jednu věc... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Takţe chápu správně z vystoupení, promiňte, vás obou, ţe se teď budou projednávat vládní 

zákony na mimořádných schůzích? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

No tak my nemáme jinou moţnost a musíme to udělat, protoţe my máme schválený rozpočet, 

my máme schválený rozpočet, kde vlastně počítáme s výnosem, kdyţ se přijmou ty zákony a 

kdyţ to neuděláme, no tak pan Kalousek bude první, který bude napadat rozpočet a bude říkat, 

hele, vy tam máte na hazard tolik peněz, ale vy nemáte ten zákon. Zase nás bude kritizovat. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Já bych to rád dořek. Myslím, ţe vţdycky, kdyţ nechce slyšet pan ministr to, co mám říct, tak 

mi skočí do řeči. Tak já bych to rád dořek. Tady teď vůbec nejde o věcný obsah. My nemáme 
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nic proti návrhu o rozpočtovém určení daní, řekli jsme jasně, ţe podpoříme návrh pana poslance 

Volného. Jestliţe se zdá koalici naše návrhy špatné, tak ať je zamítne, ale ona to řeší tak, ona to 

řeší tak, ţe je vůbec neprojednává. To se prostě v demokracii nesmí. Projednají-li naše návrhy 

zákonů, my budeme moci říct svým voličům, my jsme se snaţili prosadit tyhle věci, panu 

ministru Babišovi se zdáli šikanózní, tak je zamítl. To je fér, to je demokracie. Ale není 

demokracie, kdyţ oni vůbec nepřipustí diskusi o těch našich návrzích a chtějí diskutovat jenom 

o návrzích svých poslanůc. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Ne, promiňte, pane ministře... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Co je to za demokracii, kdyţ čtyři a půl hodiny mluví o nesmyslech. Naschvál to blokujete. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Před panem poslancem Volný poslanci KSČM, Úsvitu, před panem poslancem Volným 

poslanci KSČM, Úsvitu, TOP 09 a ODS na časové ose předloţili 31 návrhů zákonů, některé tam 

leţí uţ rok a vy jste je nedali na program schůze. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Můţete mi, promiňte, pane místopředsedo, odpovězte mi jasně. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Slušný člověk ve frontě nepředbíhá. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

To jsme slyšeli, nejsme hluší. Vteřinku. Můţete mi odpovědět, jak se postavíte ke zdanění 

hazardu na té mimořádné schůzi, která se uskuteční příští týden? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale on nám vyhroţuje, ţe to neschválí. Proto jsme, my jsme museli poslouchat čtyři a půl 

hodiny pana Laudáta a pana Kalouska, protoţe blokují navýšení daně a lobují pro hazard. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Vteřinku jsem vás poprosil o to, promiňte, poprosil jsem vás o to, kdybyste mohl vydrţet a 

Miroslav Kalousek mi odpovědět jasně na otázku. 
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Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Já vám rád odpovím. Zákon o novou regulaci hazardu, včetně jiného zdanění, měl pan ministr 

Babiš předloţit v polovině roku 2014. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Taky jsem to udělal. V červnu. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Protoţe to, protoţe ten zákon nebyl schopen projednávání pro své zásadní nedostatky, i 

legislativní rada vlády mu to hodila na hlavu, tak vládou, vládou ten návrh prošel aţ v srpnu 

2015. Ministr financí... /Souzvuk hlasů/. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

On to blokoval 20 let. Chránil hazard celé jeho působení. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Neblokoval. Zvyšoval regulaci hazardu. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Jasně. Jsem první ministr financí, který prosadil zdanění hazardu v roce 2011, ale chránil jsem 

hazard. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Protoţe padl Hušák. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Ne, promiňte, pane vicepremiére. Odpovězte mi, ať vám do toho neskočí, ať se něco dozvím. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Odpovídám. Vládní návrh, který předloţila konečně vláda, sice s ročním a půl zpoţděním, a 

proto se dostala do presu. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Není to pravda. V červnu 2014 jsem ho předloţil. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 
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Můţete neprovokovat a odpovědět mi, jak se postavíte na mimořádné schůzi Poslanecké 

sněmovny k návrhu? 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Vládní návrh podporujeme, také jsme to jasně řekli v mé úvodní řeči. Také jsme to jasně řekli. 

A poslanecký návrh pana poslance Volného, tak jak ho pan poslanec Volný, nepodporuje ani 

koalice, protoţe k němu chce dát komplexní pozměňující návrh. Ale my jsme připraveni 

podpořit ten komplexní pozměňující návrh i návrh pana poslance Volného za předpokladu, ţe 

na té mimořádné schůzi se projednají všechny naše návrhy, které byly dány před panem 

poslancem Volným. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Počkejte, ale mimořádná schůze Poslanecké sněmovny má jasně daný program. Takţe to se stát 

nemůţe. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

To ovšem není naše chyba, ţe mimořádnou schůzi, není naše chyba... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Pane redaktore, já bych rád vysvětlil divákům rozdíl mezi vládním návrhem o hazardu, který je 

účinný od 1. ledna 2017, kdy mají být daně 25, 30, 35. A zákon Volného je účinný, má být 

účinný od 1. ledna 2016, protoţe my jsme nechtěli ztratit jeden rok, ţe vybereme ty daně, 

abysme dali ty peníze sportovcům. A oni to blokujou. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, ale to jste si také ve vládě mohli vyřešit. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale vláda to podporuje. Vláda to podporuje. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

No ale proč vláda nepředloţí hned návrh, aby byl... 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

To jste si způsobili svojí neschopností, ţe jste vládní návrh předloţili pozdě. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 
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My jsme to podpořili a oni nám to nechtějí projednat a blokují. Naschvál. A taky to říká na 

grémiu pan Kalousek. Zase lţe teďka. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Pojďme se podívat na důvěru kabinetu. Trojka, to je ocenění, které dává po 2 letech vládnutí 

česká a moravská veřejnost kabinetu premiéra Bohuslava Sobotky. Navíc v posledním měsíci 

důvěra v kabinet klesla. Tady jsou aktuální data. 

 

redaktorka 

Vládě Bohuslava Sobotky v září důvěřovalo 42 % lidí. V průzkumu jde o součet odpovědí 

rozhodne a spíše důvěřuji. Nejvyšší důvěře se kabinet těšil letos v lednu a v květnu, kdy šlo 

o rekordních 46 %. Od té doby důvěra pozvolna klesá a momentálně se pohybuje na hodnotě 

dlouhodobého průměru. Ukazuje to průzkum Trendy Česka, který pro Českou televizi 

připravuje agentura TNS Aisa. Data sbírala mezi 19. a 25. zářím. Unikátního pravidelného 

šetření se účastní 1200 respondentů. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

A Bronislav Kvasnička, spoluautor výzkumu v rozhovoru pro dnešní Otázky říká, ţe například 

lidem vadí to, ţe vláda málo plní své protikorupční sliby. Tady jsou Kvasničkova slova. 

 

Bronislav KVASNIČKA, spoluautor výzkumu, ředitel TNS AISA 

Asi nejlepší hodnocení dostává vláda, a je to rostoucí tendence, dostává vláda v tématu 

zajišťování ekonomické prosperity země. Tady je ta tendence jasně rostoucí. Tam je nejvíce 

kladných hodnocení ze všech ostatních, ze všech ostatních témat. Uţ jinak je to v otázce pomoci 

lidem ţijících v hmotné nouzi, tam po nárůstu hodnocení a vnímání, kladného vnímání občanů 

před rokem dochází nyní k poklesu toho kladného hodnocení a toto vlastně hodnotí pouze jedna 

pětina občanů pozitivně. Oblast hospodaření a nakládání s veřejnými prostředky, která pro vládu 

byla jednou z velkých priorit, a zejména pro hnutí ANO, tam hodnocení se téměř nemění za 

celou dobu vyhodnocování 1,5 roku a zůstává pod 20 %. Pouze 15 % občanů hodnotí, dává 

vlastně vládě známku 2, coţ je ještě jako velmi dobrá, velmi dobrá známka. Mírně zlepšující se 

hodnocení je celkový rozvoj veřejných sluţeb, jako je školství, zdravotnictví, doprava a 

bezpečnost. Zejména v tom posledním období od května do září tady došlo k nárůstu kladných 

hodnocení, to znamená jedniček i dvojek. A vláda by tady dostala 2 mínus, čili to je poměrně 

dobré hodnocení. Naopak nejvíce pětek a čtyřek by vláda dostala v oblasti nakládání 

s veřejnými prostředky a hospodaření státu a boj proti korupci. Tato dvě klíčová témata se 

nedaří buďto věrohodně zpracovat anebo občanům výsledky věrohodně prezentovat. 
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Václav MORAVEC, moderátor 

Dodává v rozhovoru pro dnešní Otázky Bronislav Kvasnička. Jedním z těch velkých korupčních 

zákonů je zásadní novela zákona o veřejných zakázkách, pane vicepremiére, kterou budete ve 

středu probírat na vládě. A protikorupční organizace tvrdí, ţe to není příliš dobrý zákon, protoţe 

například ruší takzvané významné zakázky. Víte, jak budete ve středu na vládě hlasovat? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Pane redaktore, já bych se vrátil k těm jiným protikorupčním opatřením, jo? Já bych se vrátil... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Můţete mi nejdřív odpovědět na tu otázku? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ne. Já k tomu vám neodpovím, protoţe to nebylo projednáno ve vládě, bylo to odloţeno a my 

určitě máme k tomu výhrady a budeme to chtít jako, aby to bylo transparentní. Ale my máme, 

ale nechte mě... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Počkejte, ale je to, promiňte, je to vaše ministryně... Ne. Odpovězte mi s dovolením nejdříve na 

otázku. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ne. Já bych chtěl říct... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Je to vaše ministryně. Ten zákon... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Pane redaktore, ten výzkum byl o protikorupčních opatřeních. Já bysem se chtěl... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Jedním z nich, já jsem na to navázal větou, ţe jedním z těch protikorupčních zákonů... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ano. Ale vy jste vytáhl věc, která nebyla projednaná a jsou tam výhrady i hlediska našeho hnutí 

vůči návrhu paní ministryně. Ale já bych se chtěl vyjádřit... 
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Václav MORAVEC, moderátor 

Ministryně Šlechtová tedy neodvedla dobrou práci tou novelou zákona o veřejných zakázkách? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale to je velice komplikovaný zákon, kde je dopad z Evropské unie, která právě ta Evropská 

unie se chová málo transparentně. Takţe já bych se rád vyjádřil k těm jiným zákonům, který 

máme za sebou a který mi vadí. A to je ten... Můţu to teda říct? 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Takţe v podobě, promiňte, odpovězte mi... Ne. Můţete mi vy odpovědět na otázku? Můţete se 

nesmát, pane místopředsedo? 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Dobře. Já se pokusím. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Já bych se chtěl vyjádřit k těm protikorupčním záleţitostem, jo? 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Ne. Já se vás ptám, jestli návrh, který předloţila ministryně za vaše hnutí... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Nebude to na vládě, bude to nejdřív na koaliční radě. Tak proč se bavíme o něčem, co ještě 

nebylo projednáno? 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Má ho ve středu probírat vláda. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Nebylo to, pane redaktore, projednáno. A znovu opakuji, máme k tomu výhrady. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Takţe vaše hnutí má zásadní výhrady. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Máme výhrady vícepráci, máme výhrady transparentnosti. Já bych se vrátil k těm 

protikorupčním... 
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Václav MORAVEC, moderátor 

A proč tedy takový zákon předloţila vaše ministryně? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Protoţe jí to ukládají směrnice Evropské unie, ano? A o tom teďka debatujeme, o vícepráci. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, ale ty jí neukládají, ale ty jí neukládají, aby se rušil institut takzvaných významných 

zakázek a podobně. To jí neukládá Evropská unie. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Znovu opakuji, budeme to projednávat, nebylo to projednané. Já bych se rád vyjádřil k tomu, co 

máme za sebou, k registru smluv, kde my jsme navrhovali, aby tam byly i ţivé smlouvy, 

všechny politické strany byly proti. I naši koaliční partneři. Takţe my jsme akceptovali registr 

smluv podle rekonstrukce státu a tam budou uváděny jenom smlouvy od 1. ledna 2016, které 

budou uzavřeny. Já jsem chtěl ţivé smlouvy. Já jsem víckrát vyzval všechny ministry, aby 

zveřejnili všechny smlouvy od nástupu do úřadu. Ty, které podepsali, ty který zdědili, co s tím 

udělali, ano. A my stále ve vládě máme netransparentní zdravotnictví, netransparentní 

hospodaření České pošty a tak dále. Takţe tam jsou určitě rezervy. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Hlavně ţe máme tak transparentní resort dopravy, který vede vaše hnutí. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale já nevím, co je na resortu dopravy netransparentního. K tomu se můţeme samozřejmě bavit 

o tom. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

No to nezveřejňuje v takové míře, promiňte, to nezveřejňuje v takové míře smlouvy, tak jak 

o tom mluvíte. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale všechny ministerstva a ministerstvo financí bylo prvé, které zveřejnilo open data a já jsem 

zveřejnil všechny smlouvy. I ty platné. Takţe registr smluv, open data a to se neděje a já 

samozřejmě to kritizuju v rámci koalice, protoţe my musíme dělat... Ano, registr smluv. ČSSD 

například navrhovala, aby Česká televize nezveřejňovala všechny smlouvy, pane redaktore. Uţ 
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jsme u toho. Takţe tady občané platí 7 miliard poplatků a ČSSD navrhovala, aby se 

nezveřejňovaly smlouvy, jako kdyţ uţ jsme u toho, u tý transparentnosti. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

K registru smluv bych něco měl. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, ale já tady nejsem za ČSSD, pane vicepremiére. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale já neříkám, já jen říkám o debatě. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

No ne, tak mně říkáte, ţe ČSSD nechce, aby se zveřejňovaly smlouvy. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

O debatě /nesrozumitelné/ a byly tam různé pokusy, aby se nezveřejňovaly věci. A já říkám, ţe 

bysme měli zveřejňovat všechno a já to taky na ministerstvu financí dělám a taky nutím k tomu 

moje ministry. Takţe to jsou ty věci protikorupční a určitě jsou tam jako velké rezervy. Já 

kritizuju dlouhodobě zdravotnictví. I Česká pošta mi neumoţnila vlastně obdrţet informace jako 

ministru financí. Já nemůţu vědět, co se děje na České poště. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Počkejte, ale to uţ jsme tady řešili. Vy tam máte zástupce v dozorčí radě a to jste tady řešili... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ano. A já vám ukáţu zápis dozorčí rady z 12. května 2015. Kde tomu zástupci bylo jasně 

řečeno, ţe pokud ty informace sdělí, tak se můţe vystavit stíhání za škodu, tudíţ mu bylo 

řečeno, kdyţ to řekneš Babišovi, máš problém. Mám tady ten zápis z České pošty. Můţu vám 

ho ukázat, pane redaktore. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Vy myslíte, ţe policie, počkejte, to chcete říci, ţe policie by tady stíhala někoho za to, kdyby 

někdo něco řekl? Ne, pokud by váš člověk porušil zákon, tak by ho asi policie... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale já vám to můţu přečíst tady. Ale on byl poučen, on byl poučen /nesrozumitelné/. 
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Václav MORAVEC, moderátor 

No tak asi podle nějakého zákona, pane vicepremiére. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

No ne, no tak já vám to tady přečtu. Já tady mám ten zápis z tý dozorčí rady. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Neţ se k tomu dostaneme, co se týče registru. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Takţe tady ho mám z 12. května. Tady se říká, členové dozorčí rady jsou zároveň povinni 

zachovávat mlčenlivost o důvěrných informacích a skutečností, jejichţ prozrazením třetím 

osobám by mohla vzniknout podniku škoda. Členové dozorčí rady zároveň odpovídají za škodu, 

která porušením této povinnosti podniku vznikne. Takţe člen dozorčí rady Babišovi nemůţe nic 

říct, jo? A teďka jsme zase viděli, ţe je tam exministr Ţák, má smlouvu na České poště. Nevím 

proč. Tam komu radí proč? 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Exministr Ţák z SPO, Strana práv občanů. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Takţe něco se říká do novin a něco je pravda. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Tohle je svým způsobem mistrovství. Já to musím obdivovat. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Co teď? 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

To, co tady teď předváděl pan ministr nebo jakým způsobem vám odpovídal. Prostě to téma... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Tak se poučte, to jsem zvědav, jestli předvedete jiné mistrovství. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 
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Ne, to říkám, to téma je velmi jednoduché. Babišova firma manipulovala zakázkami v České 

poště. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Nelţete, pane Kalousek, není to pravda. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Policie to chce obţalovat. A tuto prostou... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale my navrhujeme vyšetřovací komisi. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, ale vy jste říkal, ţe se chcete dostat k registru smluv a mluvíte najednou o České 

poště. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Já se dostanu k registru smluv. Já jsem jenom chtěl sloţit kompliment tomu řečnickému 

mistrovství. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ne. Jediný program pana Kalouska je lhát. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

No tak návrh, který paní ministryně Šlechtová poslala do vlády k veřejným zakázkám, k tomu 

zatím to, k čemu jsme si přečetli, máme velmi váţné výhrady. Uvidíme, co pošle vláda, jak to 

bude projednávat. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

To znamená, pokud by jste ho dostali do sněmovny v této podobě? 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

V této podobě nemá naši podporu. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Proč? Vám také vadí to, ţe se ruší institut významných veřejných zakázek? 
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Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Ano. Je to jedna z věcí, ale těch věcí je tam celá řada a myslím si, ţe má... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Například soutěţení právních sluţeb. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Soutěţení právních sluţeb. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Nebylo to vyjednáno ještě. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Má cenu o tom diskutovat, aţ to skutečně vláda pošle do Poslanecké sněmovny. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale vy neznáte naši pozici, pane redaktore, proč to diskutujeme? 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

No protoţe to předkládá... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Vy neznáte pozici hnutí ANO. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Protoţe paní ministryně je ministryně za hnutí ANO. Takţe je to velmi jednoduchý. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ne. Ne. Paní ministryně je nezávislá, není členkou hnutí ANO. Předkládá to na základě 

transpozice a aplikaci Evropské unie a my jsme to v rámci našich resortů taky kritizovali. Je to 

ještě otevřené. Takţe my k tomu nemáme... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Počkejte, ne, můţete mi říci, jak není paní ministryně Šlechtová vaší ministryní, kdyţ vy jste ji 

navrhl premiérovi? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 
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Ano, je naše, je naše jako ministryní, je tam za ANO. Ale nechápu, proč to dneska diskutujeme, 

kdyţ neznáte... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Jako jeden z protikorupčních zákonů. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ne. Ne. Ne. Ne. Vy neznáte naši pozici. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Pane redaktore, nezlobte se, ale vţdycky, kdyţ mi sebere slovo a nenechá mě to dopovědět, tak 

já začnu od té poslední věty, kde on mě přerušil, jo. Takţe... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Nepodpoříte zákon o veřejných zakázkách v tomto znění. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Nepodpoříme, pokud by byl v tom znění, v kterým ho ministryně za hnutí ANO poslala do 

vlády. Jak ho vláda zmodifikuje, uvidíme. K registru smluv, ano, ani my jsme nehlasovali pro 

ţivé smlouvy z celé řady důvodů, které by mohly vyústit v právní konflikty. Ale je tam, byla 

tam jedna velmi pikantní věc, tu bych velmi rád, abychom si všichni uvědomili. Nejsou jenom 

rozpočtové a příspěvkové organizace a státní podniky, které hospodaří s majetkem státu. 

Majetek státu dostávají taky v desítkách miliard, a je to víc neţ 60 miliard, soukromé firmy, 

které dostávají dotace z veřejných rozpočtů. My jsme chtěli, aby ty firmy, které dostávají dotace 

z veřejných rozpočtů, aby pokud jich dostanou víc neţ 20 milionů za rok, aby rovněţ zveřejnily, 

co s těmi penězi dělají, aby zveřejnily ty smlouvy. Protoţe to je fér, to jsou taky státní peníze, to 

jsou také peníze daňových poplatníků. Ten návrh neprošel poměrně těsně a neprošel jenom 

proto, ţe hnutí ANO jako jeden muţ hlasovalo proti, celkem logicky, protoţe bránilo 

podnikatelské zájmy svého šéfa. Jiný důvod... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

To není pravda. Zase lţe. Pane redaktore, já vám tady ukáţu uţ jednou pro vţdy, aby lidi věděli, 

o čem to je, moje firma za 9 let odvedla do rozpočtu 19,6 miliardy korun. A dostala české dotaci 

1,9, takţe desetkrát méně. Já jako Andrej Babiš jsem odvedl za 10 let 305 milionů korun, ano? 

A obrat mojich firem se státem je 1,75 %. Takţe to je další leţ, kterou si vymyslel pan Kalousek 

a dělá to účelově, aby mě napadal. Není pravda, ţe dotace, které já dostávám, za rok 2014 jsem 

odvedl do státního rozpočtu 3 miliardy korun. Tady to je. Toto zelené je odvod 3 miliardy korun 
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a dostala moje firma, moje firmy 360 milionů. Moţná by bylo dobré, aby pan Kalousek řekl, 

kolik dostal dotací pan Schwarzenberg, kdyţ on byl ministr financí a dostal 108 milionů korun, 

kdyţ byl předseda strany, ministr zahraničních věcí a první místopředseda vlády, 2010 a 13 

dostal 106 milionů díky panu Kalouskovi. Ale o tom on nemluví. Takţe on stále lţe a já vám 

říkám, byl to účelovej návrh, aby znovu mohl napadnout Agrofert. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Abych vás nenapadal, pane ministře, tak jenom teď odkazuji všechny čtenáře a diváky na ta 

čísla, která tu zazněla. Upozorňuji, ţe pan ministr mluvil o státním rozpočtu, nemluvil 

o veřejných rozpočtech. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

To jsou odvody za daně právnických osob, sociální a zdravotní. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Proč mi skáče do řeči. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Můţete nechat doříct Miroslava Kalouska, jak se vás chce zastat? Protoţe to mě zajímá. Poprvé 

se vás zastane. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Ţe samozřejmě i fondy z Evropské unie jsou veřejné rozpočty, samozřejmě ţe i krajské peníze 

jsou... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

To jsou fondy z Evropské unie a ne české... Já jsem mluvil o českém rozpočtu, ne o fondech 

Evropské unie. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

To jsou také naše rozpočty. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ne. Tam jsou jiné pravidla. To jsou nárokové dotace. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 
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Pane redaktore, opravdu se můţe takhle chovat? Jestli ano, tak prosím. Jinými slovy rozpočty 

Evropské unie jsou veřejné rozpočty, jsou to naše rozpočty, protoţe my jsme členská země 

Evropské unie a ministr financí jako nejvyšší stráţce čistoty čerpání těchto prostředků je také 

jejich největším adresátem. Kaţdý si to prostě můţe ověřit. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ano. Protoţe mám největší firmu tady a zaměstnávám 35 tisíc lidí a platím nejvíc daní a 

odvádím 3 miliardy do rozpočtu. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Také si to sám kontrolujete a také si... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

A to je jediný jeho program. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Proto jsem se v úvodu ptal antibabiš - antikalousek. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale já jen reaguju na ty jeho lţi. On stále lţe. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Bavíme se o protikorupčních opatřeních. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, ale přemýšlel jste někdy o změně strategie? O tom, ţe orel much nelapá? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

A to mám poslouchat ty lţi? A proč zvete mouchy do vašeho pořadu? 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Protoţe je to zástupce lidu. Stejně jako vy. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Toto je zástupce lidu? Tak to jsme fakt na tom špatně. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 
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Stejně jako vy. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Toto je nejzkorumpovanější produkt po revoluci, který lţe a který tady nakrad miliardy za 20 let 

a můţete, jo... Ne, občané nechť si přečtou tuhle kníţku od Nadačního fondu proti korupci, za 

20 let to jsou všechno jeho levárny tady. A toto je reprezentant lidu? No to jste urazil všechny 

lidi. Všechny občany České republiky jste urazil. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, on se dostal do Poslanecké sněmovny v řádných demokratických volbách. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ne, on se dostal, protoţe vzal pana Schwarzenberga jako koně dopředu, aby mu nahnal ty hlasy. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

No počkejte, ale vy jste také v čele nějakého hnutí... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ano. Ale ţe to hnutí vzniklo z vůle našich občanů, protoţe on je 20 let v politice. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Moţná se k tomu dostaneme, jací lidé, promiňte, jací lidé se dostali do funkcí, promiňte, můţete 

vteřinu, dostali do funkcí díky vám jako taţnému koni hnutí ANO. Ale můţete se tedy zastat 

alespoň Andreje Babiše jako ministra financí, protoţe například E15 v pátek referovala, ţe... 

Můţete chvilinku nemumlat? Děkuji. Ţe dal a odpustil v rámci penále Andrej Babiše respektive 

finanční správa částku zhruba 6 miliard. Kdyţ jste vy byl ministrem financí, kdyţ jste vy byl 

ministrem financí, tak jsem vás v tomto pořadu lidově řečeno také dusil na tom, ţe v letech 

2005 aţ 2010 byly prominuty penále a daně ve výši zhruba také 6 miliard. Tady to máme za rok. 

Jste schopen se tady zastat Andreje Babiše? 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Je to teda fér, on skáče do řeči vám úplně stejně jako mně. To je vidět, ţe nedělá ţádné rozdíly. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Asi jsem stejný lhář moţná. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 
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Já jenom dopovím tu větu, kterou mi nenechal říct a která není ţádný antibabiš. Evropské 

peníze ministr financí kontroluje a penále za jejich špatné čerpání si také... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Zase leţ. Orgán je nezávislý. Kontroluje to Evropská unie. Zas je to leţ. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Pak se nedivte, ţe Andrej Babiš vám vstoupí do řeči, kdyţ opakujete něco, co jste říkal a nejsme 

hluší. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Peníze Evropské unie kontroluje Evropská unie přímo. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Ano. Prostřednictvím ministerstva financí. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Není to pravda. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Znovu se ptám, jestli jste ochoten se v tom pardonu finanční správy Andreje Babiše zastat. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Můţu říct přesně, jak to je. Ministr financí ani já ani, já jsem s tím začal, předtím se nějaké daně 

odpouštěly, já jsem ţádné daně neodpustil od roku 2010 ani Rusnok ani Babiš. Nejedná se 

o daně, jedná se o nařízené odvody a penále z porušení rozpočtové kázně. Finanční správa trestá 

dvěma způsoby, jednak v rámci daňového řádu doměřuje daň, popřípadě penalizuje za její 

zkrácení. A protoţe má své pravomoce i v případě dotací, tak v případě pochybení u těch dotací 

nařizuje, ţe ta dotace se musí vrátit a ještě k tomu dá odvod. Kaţdý to zná a kaţdý ministr 

financí to zná. Prostě starosta opravil chodník, pozdě ho zkolaudoval a dostal likvidační odvod a 

penále. To na to podle určitého manuálu, který na ministerstvu financí je, ministerstvo financí 

často odpouští. Fakt je, a to je to, co jsem odpouštěl já, to je to, co odpouští pan ministr Babiš, to 

nejsou daně, to jsou ty penále. Fór je v tom, ţe já jsem nikdy neodpouštěl sám sobě. On odpustil 

1,5 miliardy sám sobě a je jedno... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Zase leţ. Zase leţ. Zase to je sprostá leţ. 
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Václav MORAVEC, moderátor 

V čem? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Protoţe ministr financí uţ 4 roky nemůţe odpouštět daně. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

A vţdyť já jsem to řek přece. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ano. A proč teďka říká, ţe odpustil nějaké daně mojí firmě. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Ne, ne. To jsem neřek. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Ale vy jste řekl, ţe Andrej Babiš odpustil sám sobě. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Penále ale. Penále za porušení rozpočtové kázně. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Není to pravda. To je zase leţ. Můţu se k tomu vyjádřit? Ministerstvo financí odpustilo v roce 

2014 190 tisíc korun a jednalo se o 2 ţádosti před rokem 2010 na prominutí daně. Takţe institut 

prominutí daně ministrem je zrušen 4 roky. On mohl odpouštět daně. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

To jsem zrušil já. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

On to zrušil, takţe jsem nemohl nikomu odpouštět daně a nejsem blázen, abych tady odpouštěl 

nějaký svý firmě daně. Takţe on zase lţe a já bych řekl příklad, o čem to je. Protoţe to nejsou 

daně. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Ale to, ţe bylo odpuštěno penále... 
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Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Není to pravda. Není to pravda. A já vemu příklad Promopro. Promoro, odéeska si polepšila 

o 500 milionů korun. Všichni to vědí. A byla porušena rozpočtová kázeň. Tak dostali penále 

550 milionů korun a z toho jim rozkladová komise, a to je na finančním ředitelství, odpustila 

250 milionů korun. Takţe to jsou ty věci. Takţe já ţádné daně nemůţu odpustit, je to nesmysl, 

je to mimo mě. A zase tady je nějaký pokus mě kompromitovat. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Já se velmi, ne, já se velmi omlouvám, ale já jsem opravdu řekl, a ještě jednou to opakuji, ţe 

Babiš ţádné daně nikomu ani sobě neodpustil. Ale penále za porušení rozpočtové kázně, to 

nejsou daně, sám sobě odpouští. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

No, to je finanční správa. Kdyby on nebyl ministrem financí, tak myslíte, ţe by penále 

Agrofertu nebylo ve výši 1,5 miliardy odpuštěno? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale prosím vás, jaké penále. Agrofert je jeden z největších plátce daní. O čem to mluvíte tady? 

Proč tady diskutujeme nějaký Agrofert? Tak se bavme. Já jsem myslel, ţe se budeme bavit 

o rozpočtu. O tom, ţe máme největší růst, ţe sniţuju zadluţení této země. Ţe si půjčujeme 

peníze za mínusové úroky. To by asi lidi měli slyšet, ţe se nám daří, ţe celá země staví. Ne, co 

se tady bavíme o nějakém Agrofertu? To tady nemusím vůbec bejt jako. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Promiňte, to se bavíme o rozpočtu, protoţe penále za porušení rozpočtové kázně jsou příjmem 

státního rozpočtu, takţe se bavíme. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

A to nemá s Agrofertem nic společnýho. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Jestliţe někdo odpustí penále za porušení rozpočtové kázně, tak ty peníze do rozpočtu nepřijdou 

a jestli to odpustí sám sobě, tak je to přinejmenším podivné. /Souzvuk hlasů/. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 
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Pojďme se posunout ke státnímu rozpočtu na příští rok, který uţ je v Poslanecké sněmovně. 

S tím, ţe pane vicepremiére, z toho hodnocení vlády po polovině vládnutí vyplývá, ţe lidé 

hodnotí pozitivně vládu v zajišťování ekonomické prosperity země, ţe se vládě podařilo 

nastartovat ekonomiku, ale zároveň mají výhledy k velikosti dluhů a zadluţování. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Jaké zadluţování? Však já jsem jediný ministr, který sníţil dluh o 19,7 miliardy. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Počkejte, ale stále rok co rok... Ne. Můţete být ticho? Ale stejně vláda navrhuje deficitní 

rozpočet. Kdyţ jste byl před rokem a čtvrt v tomto pořadu, tak jste naznačoval, ţe pokud se vám 

podaří vybírat lépe daně, tak by uţ v roce 2017 mohla vláda předkládat vyrovnaný státní 

rozpočet. Podle toho dlouhodobého a střednědobého záměru ministerstva financí se zdá, ţe to 

v roce 2017 nebude. Je to tak? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale já jsem vyslovil přání, ţe bych si přál, ţe bych rád teda, ale já tady ukáţu, jak se nám daří, 

ano, já sniţuju ten deficit. My jsme měli, v roce 2014 jsme měli 112 deficit rozpočet plánovanej 

a skončili jsme 77,8. Teďka máme 100 miliard a k 30.9. máme deficit jenom 2,8 miliardy. 

Takţe my jdeme tím cílem, ţe chceme mít vyrovnaný rozpočet a zároveň sniţujeme zadluţení. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Ptám se, v roce 2017 to nebude, jak jste tady naznačoval, protoţe... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale já jsem vyslovil přání, 2017 to nebude. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

A kdy to bude? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale my jsme museli odšpuntovat tu ekonomiku, my jsme přece museli dát tu státní správu do 

pořádku. My jsme museli přijmout 13 tisíc nových zaměstnanců, vojáků, policistů, protoţe je 

nějaká nová situace bezpečnostní, ano. Musíme přijmout 5813 učitelů do regionálního školství, 

museli jsme důchodcům taky dát důchody, jim vrátit. Navýšili jsme jako platy. A hlavně jsme 

uvolnili investice. 
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Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, jak dlouho se tedy bude odšpuntovávat... Pane ministře, jak dlouho tedy budete 

odšpuntovávat ekonomiku a znovu se vracím k té otázce, kdy myslíte, ţe by Česká republika 

mohla mít vyrovnaný státní rozpočet, kdyţ to nebude v roce 2017, jak jste tady tvrdil před 

rokem a čtvrt. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Prosím vás. Toto je státní dluh. Já ho sniţuju od nástupu o 4 % koncem roku 2016, sníţil jsem 

absolutně dluh o 19,7 miliardy korun k 30.6. 2015 a pan Kalousek... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, já jsem vás neptal... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Nechte mě domluvit. Pan Kalousek zadluţil tuhle zemi o 668 miliard korun a to měl růst, tady, 

roku 2007 měl růst 5,5 %, v roce 2008 měl růst 2,7 %, ano, tady měl 2 %. Ano, 2009 objektivně 

byla krize. Ale on zadluţil naši zemi 668 miliard za to jeho účinkování jako ministra a já jsem 

za moje účinkování ministra sníţil dluh o 19,7 miliardy a absolutně sniţuju dluh o 4 miliardy a 

půjčuju si peníze... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

To nezpochybňuji. Promiňte, nezpochybňuji. Otázka zněla, kdy myslíte... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Půjčuju si peníze za negativní úrok. Já nevím, jestli jste si, pane redaktore, někdy půjčil peníze a 

ještě vám někdo platí úrok. To je dost neobvyklý. Náš rating je na úrovni Německa. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, snaţí se si nepůjčovat peníze a hospodařit se svými penězi tak, abych si nemusel 

půjčovat, aby mé hospodaření domácnosti bylo vyrovnané. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Já jsem zdědil po něm nějaký dluh, který jsem sníţil. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

To chápu. Kdyţ on byl ministr financí, můţete vteřinku, kdyţ on byl ministr financí, tak jsem 

ho tady lidově řečeno dusil na to, jak je moţné, ţe tato země měla deficit tak vysoký v době 
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ekonomické krize. Ale znovu se vás ptám, kdy se tato země dostane k vyrovnanému státnímu 

rozpočtu, kdyţ jste říkal, ţe při lepším výběru daní ho chcete mít v roce 2017. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale to závisí, kdo bude ve vládě, jestli bude koalice nebo nebude koalice. Jako sociální 

demokracie je nastavena na utrácení peněz, samozřejmě. Já jsem kritizován. Já jsem bojoval za 

ten deficit 70 miliard, koaliční partneři chtěli 85 miliard a on navrhoval 115 miliard v květnu 

2013. Já jsem na 70. Podívejte se, jak se nám sníţily náklady na obsluhu dluhu. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, pane ministře, na cestě k vyrovnanému státnímu rozpočtu vás tedy blokují sociální 

demokraté. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Neříkám. Já ho zkusím navrhnout na rok 2018 na nulu, zkusím to. Ale podívejte se na dynamiku 

státního dluhu. Je na nule. Tady jsme na nule. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Takţe na nulu rok 2018. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Takţe já taky nerozhoduju sám ve vládě. Jsme v koalici a sociální demokracie má jiný program, 

my máme jiný program, ale podstata je, ţe máme největší růst v Evropě, odšpuntovali jsme 

ekonomiku, investujeme. Na příští rok všechny stavby jsou peníze a máme druhou nejmenší 

nezaměstnanost v Evropě. My máme tady obrovský problém, my máme jenom 5 % a máme 104 

volných pracovních míst a my potřebujeme hlavně začít dávat víza, protoţe pokud český občané 

nemají zájem být zaměstnaný, a to je velký problém, problém rekvalifikace, problém profesní 

struktury, problém teritoriální struktury těch volných pracovních míst, no tak teďka čekají od 

dubna někteří na pracovní víza pro Ukrajince, pro Nepálce, pro Mongoly, protoţe my bohuţel, 

naši spoluobčané o to nemají jako zájem. Takţe sniţujeme dluh, máme největší růst, půjčujeme 

si peníze ještě tak, ţe nám platí. Já jsem vydělal na tom v tomhle roce 240 milionů korun. Takţe 

to řídím jako firmu a ta firma začíná být velice úspěšná. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

To znamená, ţe na rok 2018 tedy posouváte předloţení vyrovnaného státního rozpočtu. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 
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Ale neposouvám, pane redaktore, já jsem se vyjádřil, ţe si to přeju. Já jsem neřekl, ţe to bude. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

No říkal jste, já jsem se vás zeptal před rokem a čtvrt. Podívejte se na ten záznam. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Budu velmi stručný, nebudu-li tedy přerušován protiřečníkem, a budu citovat důsledně pouze 

čísla ministerstva financí. Pan ministr Babiš zdědil strukturální deficit z roku 13 v podstatě na 

nule. V roce 14 ho koalice zhoršila na 1,4, byť byla doba růstu, v roce 15 ho zhoršila na 1,8 a 

teprv ten příští rok ho vrací zpátky na to pohoršení roku 14. To znamená, došlo k výraznému 

zhoršení strukturálního salda, přestoţe ekonomika roste, roste, přestoţe ekonomika roste, roste 

strukturální deficit. A teď k tomu dluhu, ano, příští rok klesne o 4 desetiny, ale jenom na ty... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Stejně, promiňte, ale stejně jako spotřeba vlády. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Můţu ještě k tomu dluhu? Já myslím, ţe kaţdému je úplně jasné, ţe jestliţe kaţdý rok má vláda 

větší výdaje neţ příjmy... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Není to pravda, máme větší příjmy neţ výdaje. Zase lţe. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Můţete nechat jeho? 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Jestliţe je kaţdému jasné, ţe kaţdý rok, kdyţ má větší výdaje neţ příjmy, protoţe to je ten 

deficit. Deficit vzniká tím, ţe výdaje jsou větší neţ příjmy. Tak je moţné sniţovat dluh opticky, 

nikoliv fakticky. Rozpouštíte ho tím, ţe si peníze nepůjčujete, ale rozpouštíte rezervy a ostatní 

aktiva. Coţ pan ministr dělá, já jsem rád, ţe to dělá, protoţe to můţe dělat jenom díky tomu, ţe 

k 1.1.13 nastartoval legislativně i technicky systém státní pokladny, který v podstatě vytvořil 

jinou rezervu neţ jenom rezervu z dluhopisů. Jinak samozřejmě čistý dluh, čistý dluh roste a teď 

vysloveně otázku, pane ministře, řečnickou, a teď to myslím dobře. To, ţe jsou teď záporné 

úroky, není vaše zásluha, ale jsme všichni rádi, ţe jsou. A vy rozpouštíte všechna aktiva a 

rezervy, jestli je to rozumné? Jestli v okamţiku, kdy v podstatě vyděláváme na tom, ţe si 

půjčujeme, jestli bysme neměli ty rezervy spíše vytvořit, protoţe za to dostaneme peníze, 
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abysme si pak nemuseli půjčovat v době, kdy zase za to budeme muset platit. Ale to je řečnická 

otázka. Za to nese odpovědnost vy. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Pane redaktore, ten rozpočet je snad poprvně v historii proticyklický. To znamená, ţe nám se 

daří dobře, ale zároveň šetříme a jdeme dolů s tím saldem. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

To snad není pravda. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Vţdyť ten rozpočet je prorůstový. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, saldo jde dolů. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Jde dolů. Určitě. Máme větší příjmy neţ výdaje. Však to není pravda, co říká tady pan 

Kalousek. A co jsem tady sdělil, on zdědil, on zinkasoval daně vlastně od důchodců a já je 

vracím. Já vracím důchodcům 7 miliard za rok 2014, 2015. On přijímal zákony, které věděl 

dopředu, ţe Ústavní soud shodí. Darovací daň z emisních povolenek, ano. Vybral na dani 7,4 

miliardy a já to budu muset vracet. Je to v rozporu s Evropským soudem. Zadrţené odpočty, 

Česká exportní banka průšvih, který jsme zdědili od něho. Já tam 4,7 miliardy korun, musím 

tam zaplatit za jejich průsery.  A nemluvím o církevních restitucích, které nás stojí 165 miliard 

díky němu. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Počkejte, s dovolením. Jenom vteřinku. Jsme v televizi veřejné sluţby a podle kodexu bychom 

měli mluvit slušně. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Však já mluvím slušně. Co jsem řekl špatně? 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Ten vulgarismus, který... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 
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Co jsem řekl? 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Nebudu to opakovat, ale... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

To jste mi špatně rozuměl. Já říkám, ţe vracím... 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

To bylo u Babišů slušně tohle. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Já nevím, o čem mluvíte. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Především ale pan ministr oproti roku 12, to je poslední rok, kdy jsem byl ministr financí celý 

rok, zvedá platy veřejným zaměstnancům o 19 miliard a neinvestiční dotace podnikatelským 

subjektům, kde samozřejmě a nebudu teď napadat, všichni víme, co jsou to neinvestiční dotace 

podnikatelským subjektům, téměř o 50 % o 16,4 miliardy. Pikantní na tom je, ţe v roce 13 pan 

předseda Babiš ve volební kampani mě jako jeden z mála nekritizoval za to, ţe šetřím, ale 

kritizoval mě za to, ţe jsem málo šetřil na provozu stát, ţe jsem na mzdách měl ušetřit mnohem 

víc. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ale vţdyť jste ten stát zdecimoval. Vţdyť jste ho zdecimoval, ty zaměstnance. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Já jsem říkal, ano, vţdycky se dá ušetřit ještě víc. A přesto, ţe mě kritizoval, jak málo jsem 

šetřil na provozu státu, tak u těch nejcitlivějších poloţek, které nic nepřinášejí, jako jsou platy 

na státní úředníky, nikdy v minulosti nedošlo k takové akceleraci výdajů jako za pana ministra 

Babiše. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, ale coţ pomáhá nastartovat ekonomiku. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 
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Jestli vám můţu odpovědět. Já nevím, jestli je ekonomicky zdravé, ţe díky politice pana 

ministra platy v nepodnikatelské sféře předběhly platy v podnikatelské sféře. Jestli nám to 

připadá fér, jestli nám to připadá fér, ţe ti, kteří skutečně se starají o ty příjmy do rozpočtu, 

berou míň neţ ti, kteří z toho rozpočtu dostávají. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ţe díky němu nabízíme vysokoškolákovi, který má nastoupit na finanční správu 14 tisíc 

v Praze. To jsou ty platy. Tak já vám něco ukáţu. My bereme 13329 zaměstnanců, protoţe my 

potřebujeme stabilizovat tu státní správu. 5812 učitelů. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

700 nových berních úředníků. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

My potřebujeme policisty, my potřebujeme ochránit naše občany. Je nová bezpečnostní situace. 

Nabíráme vojáky a taky potřebujeme samozřejmě kontrolovat daně. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

A 700 nových berních úředníků. Úţasný. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Pane redaktore, já bych chtěl ukázat, od roku 2014 do 2016 v pláně odvody a daně je plus 175 

miliard. A do konce roku 2018 od nástupu je 300 miliardy. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Pane ministře, všichni víme, ţe se vám ty daně vybírat nedaří. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Ne. To není pravda. Zase lţe. Zase lţe. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Ne, pojďme, protoţe uţ se bohuţel nedostaneme k dalšímu zásadnímu tématu, coţ je 

elektronická evidence trţeb a doufám, ţe se k němu dostaneme alespoň při vašem dalším 

setkání v tomto pořadu. Kdyţ se podívám na další věci, které vy jste slibovali, pane 

vicepremiére, je opravdu pro vás novinkou, protoţe za rok budou krajské volby a 

předpokládám, ţe tedy těšíte se na to, jak budete objíţdět republiku. 
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Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Určitě. Já rád chodím mezi lidi. Je to zpětná vazba a taky si dělám ten průzkum. A taky rád 

vysvětlím lidem, ţe proč se pohoršila pozice vlády, protoţe tady někdo lţe o migraci. My 

nechceme ţádné uprchlíky. My jich tady nebudeme mít, nemáme je a to, ţe nás přehlasovali, a 

tady někdo tvrdí, ţe jsme udělali málo. Ne. My tady ty uprchlíky mít nebudeme a my si 

vybereme, komu poskytneme humanitární pomoc. My si, naše české firmy si vyberou, koho 

chtějí zaměstnávat, ne Brusel. Brusel nám nebude říkat, koho tady máme brát. /Souzvuk hlasů/. 

Takţe to je první věc, která poškozuje pověst vlády a je to leţ. Druhá je elektronická evidence 

trţeb. To není proti ţivnostníkům. To je o narovnání trhu a o tom, ţe je tu šedá ekonomika, ţe 

někteří podvádějí. To se týká všech, ano. A samozřejmě takţe to jsou ty věci, které občané, 

musíme jim to vysvětlit. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, kdyţ říkáte, ţe se to týká všech... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

A já rád půjdu za nimi, já jim to řeknu, jak to ve skutečnosti je. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Můţete tedy ještě vysvětlit občanům, protoţe aţ budete v Brně před krajskými volbami, tak vám 

moţná budou vytýkat to, jak plníte sliby, kdyţ jste říkali, ţe do firem městských či veřejných 

půjdou odborníci a v brněnských teplárnách je syn Jaroslava Faltýnka, vašeho předsedy. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Já jsem se to dozvěděl teda z Parlamentních listů. Ano, syn Jaroslava Faltýnka je zaměstnanec 

auditorský firmy a ta firma plynárenská ho poţádala, aby jim pomohl. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, on je místopředsedou představenstva. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

No. A bere 25 tisíc korun. Tak já nevím, tak to znamená, ţe naši... Tak samozřejmě já bych to 

jako neudělal, ale to je otázka, ţe našich 2600 členů nemá právo, aby jejich rodinní příslušníci 

někde pracovali? Bere tam 25 tisíc. Samozřejmě pokud je to velký problém, on zaměstnává 

trestně stíhané, odsouzeného za daňový podvod Šnábla na ministerstvu, který tam vypaloval 

arbitráţní firmy, ano. A tak dále. 
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Václav MORAVEC, moderátor 

Promiňte, ale... Uţ jenom na závěr. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Pokud pan Faltýnek, ano, nevypadá to dobře. Mně se to nelíbí a samozřejmě je to mladý kluk, 

který dělá auditora, šel tam pomoci, pokud to vadí, tak my se budeme chovat jinak. A proto i 

Kleslová odešla z předsednictva... 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Odejde i mladý Faltýnek? 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Jako asi ano, pokud... Protoţe tady tradiční politické strany nakradly miliardy, spolu dělaly 

kšefty a my vţdycky řešíme nějakého syna našeho funkcionáře, který za 25 tisíc korun dělá 

auditora v tý firmě. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Ţe někteří podvádí, jak řekl pan ministr, je bohuţel, ţe někteří... 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Vy jste tady podváděli 20 let. A proto jsem já tady. Mohl jsem být synem na fotbale na 

Bohemce. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

Ţe někteří podvádí, jak řekl pan ministr, to je bohuţel pravda. Ţe ovšem nejvíc podvádí 

současný ministr financí, je bohuţel také smutná pravda. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Největší zloděj tady vykládá, největší korupčník. Vůbec nechápu, proč tady sedí, ale vy jste ho 

pozval jako. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Protoţe je to volený zástupce lidu, stejně jako vy. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Zástupce lidu, tak jako mně je líto těch lidí, který tedy on zastupuje. 
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Václav MORAVEC, moderátor 

Ale volili ho. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

Elektronická evidence trţeb, to je další jeho leţ, ano. Tady je ta účtenka, která nemá data. Zase 

lhal a říkal, ţe budu vědět, kolik piv vypije. Samé lţi. Samé lţi. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Budu rád, kdyţ v dohledné době přijdete jenom k elektronické evidenci trţeb. 

 

Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 

No ale zkuste mě pozvat, abych vám to vysvětlil, abysme se stále... Protoţe já nebudu 

poslouchat jeho lţi. Nechť přijde sám a já přijdu sám. 

 

Miroslav KALOUSEK, bývalý ministr financí, 1. místopředseda strany /TOP 09/ 

A já rád vysvětlím ten šmírovací tunel /souzvuk hlasů/. 

 

Václav MORAVEC, moderátor 

Tak Andrej Babiš a Miroslav Kalousek. Děkuji vám za vaši diskusi. 
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Příloha č. 3: Máte slovo s M. Jílkovou, 2. 4. 2015 (vlastní přepis audiovizuálního 

záznamu) 

 

Michaela Jílková 

Máte slovo. Hezký večer, milí diváci. Před pěti týdny otřásla Českem nejkrvavější střelba 

v novodobé historii. Třiašedesátiletý útočník zastřelil osm nevinných lidí v Uherském Brodě. 

Jak je moţné, ţe vlastnil legálně dvě zbraně, přestoţe dlouhodobě vykazoval agresivní chování 

vůči sousedům? Je snad běţné, ţe potkáváte nebo sousedíte s nebezpečným psychopatem, který 

nosí legální zbraň za pasem? Jsou podmínky pro vydávání zbrojních průkazů dostatečně přísné? 

Anebo je v zájmu nás všech je opravdu hodně přitvrdit? 

O tom diskutovat budou:  

„Je potřeba rizika sníţit, proto musíme podmínky pro vydávání zbrojních průkazů zpřísnit,― to 

je stanovisko předsedy Ústavně právního výboru Poslanecké sněmovny a poslance České strany 

sociálně demokratické. Dobrý večer. 

Jeroným Tejc ‒ Předseda Ústavně právního výboru a poslanec ČSSD 

Dobrý večer. 

Michaela Jílková 

S tím nesouhlasí a "nehledejme delikventy mezi drţiteli legálních zbraní," oponuje představitel 

Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní. Dobrý večer. 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Dobrý večer. 

Michaela Jílková 

"Je nezbytné zavést povinné psychologické testy," prosazuje bývalá ministryně, lékařka ‒ 

psychiatrička. Dobrý večer. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Dobrý večer. 

Michaela Jílková 

"Návrh, aby téměř všichni lékaři povinně nahlíţeli do registru zbraní, je nesmysl", upozorňuje 

ředitel psychiatrické nemocnice… 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Ředitel ne.  

Michaela Jílková 

Eee, ředitel ne, já uţ tu zase měla řidiče, pardon, primář Psychiatrické nemocnice v Bohnicích. 

Dobrý večer.  

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Dobrý večer. 
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Michaela Jílková 

A za vás veřejnost: občan z Prahy, který nevlastní ţádnou zbraň, a je pro to, aby se zásadně 

omezily střelné zbraně mezi soukromými osobami. Dobrý večer. 

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

Dobrý večer. 

Michaela Jílková 

Proti němu naopak milovník zbraní z Hodonína, má jich několik a myslí si, ţe tragédii 

v Uherském Brodě nešlo předejít. Dobrý večer. 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

Dobrý večer. 

Michaela Jílková 

Paní doktorko podle vás šlo zabránit tragédii v Uherském Brodě. Jak? Co tedy selhalo? Nebo 

jak byste tomu zabránila? 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Já jsem přesvědčena, ţe to šlo, protoţe tento člověk byl nepochybně duševně nemocen, 

nepochybně opakovaně u něj byla policie, vědělo se, ţe má patologické násilnické sklony, 

rovněţ prosáklo se, ţe léčil se u psychiatra. Jak to, ţe legálně vlastnil zbraň? Jak to, ţe mu byla 

prodlouţena? A jak to, ţe byl vyzván k tomu vyšetření opakovanému, kdy vlastně policie měla 

tu zbraň okamţitě zabavit? Vlastně on spáchal ten hrůzný čin čtyři dni poté, co byl vyzván 

k psychiatrovi, takţe...  

Michaela Jílková 

Předtím, to je o to horší.  

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ano, ano. 

Michaela Jílková 

Já jsem četla, ţe on zastřelil osm nevinných lidí a čtyři dny nato mu přistál ve schránce dopis, ţe 

se má dostavit na povinné psychologické testy.  

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ne, bylo to naopak. Paní Jílková, tragédie spočívala v tom, ţe on měl přijít na ty testy, ale 

v obavě, ţe přijde o tuto zbraň... 

Michaela Jílková 

Aha, tak já jsem četla, ţe to bylo 4 dni poté. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

…o svého miláčka, kterým vlastně zlepšoval své ego tak, ţe vlastně vraţdil, protoţe se obával, 

ţe o tuto zbraň přijde. 

Michaela Jílková 
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Ano, tak já jsem to zas četla opačně, tak se omlouvám. Tak, pane Grubere, vy říkáte, ţe tomu 

nešlo zabránit. 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

No tak rozhodně tomu nešlo zabránit, protoţe to bylo podle mě zkratkovité jednání na základě 

nějakých jeho ţivotních problémů, zkušeností, ale říkat, ţe všichni, kdo vlastní zbrojní průkaz, 

nebo kdo vlastní zbraně a vyřeší se to tím, ţe budou dělat povinné psychologické testy, kdyţ 

jsem se informoval o tom, ţe na těch testech to jde poznat tak asi z patnácti procent…To jsou 

slova psycholoţky, kterou moţná i dobře znáte, takţe to opravdu… ze sta lidí patnáct procent... 

Co na tom poznáte? 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

To není moţný... Zkušenej psycholog, to nejsou jenom psychotesty, pane Grubere, to je i 

pohovor. Zkušený psycholog pozná více neţ v devadesáti procentech případů, kdyţ člověk je 

duševně nemocen. Nám jde o to, ţe zbraň vlastní duševně nemocný člověk. Vás nebudou 

zkoumat jenom na to, jaký máte agresivní sklony nebo impulzivitu. Jde o to, ţe vraţdí duševně 

nemocný. Ten člověk z Uherského Brodu trpěl evidentně paranoií, která u něj... 

Michaela Jílková 

Dobře paní doktorko, ale řekněme si jenom, ţe jaksi vy nechodíte na ty psychologické testy 

kaţdý měsíc a tomu vrahovi měla ta platnost vypršet v dubnu. To znamená, ţe on ten zbrojní 

průkaz měl konkrétně od roku dva tisíce. Vy si myslíte, ţe v roce dva tisíce, nebo třeba i před 

pěti lety, by nějaký psychologický test odhalil, ţe za pět let spáchá tento čin? 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Je to jinej případ. 

Michaela Jílková 

No ne, to je ono! 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

On přece byl léčený u psychiatra a ze zákonu o zbraních člověk, který trpí třeba paranoidní 

poruchou…je to neslučitelné s nošením zbraní! 

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

Je to moţný, ţe by to objevili třeba v tom roce 2005 nebo 2010, a kdyţ pan Gruber říká, jenom 

15 % lidí se odhalí, je to málo. Já si také myslím, ţe nejsou stoprocentní ty testy, a naopak 

nějakej psychopat dokáţe odpovídat tak, aby prošel. Ale proboha, kdyţ patnáct lidí nebude 

střílet po vost…patnáct procent majitelů zbraní nebude po vostatních střílet, tak je to furt ještě 

víc neţ nula! Tak patnáct lidí nebude mít zbraně! 

Michaela Jílková 

Tak chcete reagovat? 

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

Aspoň těch patnáct. 
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Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

No, nebudeme se teď bavit o těch 15 %. Já bych se vrátil tady k tomu... 

Michaela Jílková 

No, ale proč ne, ţe? Dobrých 15 %. Ano. 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

Já mu na to odpovím, pánovi, jo? Ale vrátím se první tady k paní Stehlíkové...Já jsem si vytáhl 

ty dva vaše články na internetě, co jste tady psala a vy tady píšete, ţe zkušený psycholog, 

psychiatr odhalí duševní poruchu, protoţe ta je od narození v podstatě, a nějak graduje, Tak to 

tady máte v tom vašem článku. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Od narození to není. To já jsem vděčná, ţe čtete na internetu mé články, ale ne kaţdá choroba 

od je narození...Paranoidní schizofrenie je většinou... 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

No tak od mládí jako, jo? Já se zeptám: já jsem prošel tady ty psychotesty dvakrát, jednou, kdyţ 

jsem nastupoval k městské policii tady v Praze, jednou, kdyţ jsem nastupoval ke státní policii.  

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

No vidíte a neublíţilo vám to!  

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

To mně neublíţilo... A co Kalivoda? Ublíţilo to? Co odhalily? Neodhalily vůbec nic. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Kalivoda není civilista a my teď se bavíme o duševně nemocných, ne o civilistech, protoţe 

většina lidí... 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

Prosím vás, Kalivoda není civilista? Kde ste na to přišla? 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Kalivoda není civilista. To byl bývalý policista. 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

Já jsem taky bývalý policista.  

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ale... 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

Uţ jsem civilista. 

Michaela Jílková 

Ano, ale...  

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

Bývalý policista je civilista, paní Stehlíková, uvědomte si, co říkáte vůbec... 

Michaela Jílková 
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Dobře, ale paní doktorka… 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Dobře, právě proto, právě proto tomu by prospěly psychotesty, protoţe kdyby šel na ty 

psychotesty... 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

On prošel psychotesty, byl schopen po odch...já nevím, po odchodu do civilu se u něho něco 

projevilo a stal se z něho několikanásobný vrah, tak mi neříkejte, ţe, kdyţ tady tvrdíte... 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Nebyl to masový vrah, to byl sériový vrah. My bavíme se o těch masakrech... 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

To není důleţité, jestli masový, nebo sériový... 

Michaela Jílková 

No dobře, ale bavme se, prosím, bavme se i třeba o někom, kdo by zastřelil třeba i jednoho 

člověka, ano? 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Já bych chtěl říct, ţe psychotesty určitě neuškodí, ale vůbec tu situaci neřeší. Paní doktorka 

Stehlíková nastínila tu situaci, kdy notoricky známý agresor vlastnil zbraň a říká, ţe to vyřeší 

psychotesty. Ty to nevyřeší. To naopak svědčí o neznalosti toho zdlouhavého procesu 

správního, který...  

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

No, vyřeší to z patnácti procent. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

No, vyřeší to, kdyţ psychiatr podívá se do registru zbraní a oznámí to praktickému lékaři, ţe 

paranoik… No, aby se mohl podívat do registru zbraní… 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Nevyřeší, protoţe...právě tam by musel kaţdý psychiatr to vědět. V současné době, prostě 

v současné době je potřeba, aby jakýkoliv specialista, nemusí to být jenom psychiatr, oznámil 

posuzujícímu lékaři, coţ je praktický lékař, který vydal kdysi ten posudek, ţe se dozvěděl, ţe 

ten člověk není schopen drţet zbraň. Ten si ho má pozvat a má zahájit nějaká nová vyšetření a 

zahájí se správní řízení, ve kterém mu můţe být odebrána zbraň.  

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

A jak tohleto ten specialista vůbec ví, ţe ten člověk má zbrojní průkaz...Dyť to ani neví! 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Vţdyť to ani neví...došlo k... 

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

Tak to by měl vědět právě. 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 
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Došlo jednak, jednak před dvěmi lety od roku dva tisíce dvanáct, kdy došlo k velkému 

zefektivnění obdobné situace v zákonu o silničním provozu, co se týká řidičáku, mohu potom 

říct tu změnu, která vedla k té efektivitě, a ta změna teda spočívá v tom, ţe se to nehlásí tomu 

posuzujícímu lékaři, ale přímo tomu, kdo ten řidičák vydává, to je obecní úřad a zbraně vydává 

policie. Čili mělo by se to oznamovat přímo policii. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ano, ano, ano.  

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

A člověk by byl do patnácti dnů bez bez... pokud by nedoloţil posudek, ţe je zdráv, byl bez 

zbrojáku tak, jako teď je do patnácti dnů bez řidičáku. Kdyby se tam dala povinnost dělat 

psychotesty, tak to vlastně tuhletu situaci vůbec neřeší, ale uznávám, ţe zbraň by měli drţet 

jenom duševně naprosto zdraví lidé a kdyţ uţ se musí dělat psychotesty na nějaké profesionální 

řidičské průkazy, proč by se nedělaly i tady, ale není to systémové řešení. 

Michaela Jílková 

Pan předseda. Ano? 

Jiří Hynek ‒ prezident asociace obranného a bezpečnostního průmyslu 

Já jsem paní doktorku poslouchal velmi důkladně. Ona ve svém úvodním slově řekla spoustu 

věcí, kde někdo selhal, ale ani z jedný věty nevyplynulo, ţe by tomu systému pomohly povinné 

psychotesty. Tak proč hájí povinné psychotesty, kdyţ tady mluvila o tom, ţe selhala policie, 

mluvila o tom, ţe selhal lékař... to vše ve vašem úvodním slově bylo... 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Policie neselhala, policie neselhala. 

Jiří Hynek ‒ prezident asociace obranného a bezpečnostního průmyslu 

Mluvila jste o tom, ţe selhala. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Selhal systém, protoţe zbraň můţe vlastnit duševně nemocný člověk. Kdokoliv v České 

republice, kdo projde fyzikálním vyšetřením, obyčejným lékařským vyšetřením, můţe vlastnit 

zbraň. Ale uznejte, ţe pro vlastnění zbraně je velice důleţitá i psychická způsobilost a ta 

psychická způsobilost, tu vám nevyšetří praktický lékař, tu musí vyšetřit buď psychiatr, nebo 

psycholog. Klinický psycholog pozná... 

Jiří Hynek ‒ prezident asociace obranného a bezpečnostního průmyslu 

Nezlobte se na mě. Na mě to působí, ţe tady si... 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Proč se tomu bráníte? Vy se bojíte toho psychologického vyšetření?  

Jiří Hynek ‒ prezident asociace obranného a bezpečnostního průmyslu 

Já se ho nebojím. Já jsem jich prošel několik. Ale mně to připadá, ţe tady si někdo chce 

vygenerovat byznys. 
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Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Většina lidí zbraně má, proč má být ohroţena tou menšinou, která tu zbraň nemá... 

Jiří Hynek ‒ prezident asociace obranného a bezpečnostního průmyslu 

Je to o vygenerování obchodu, to, co vy tady prohlašujete. Dneska v zákoně je moţnost poslat 

na psychotesty. Je tam na dvou stránkách napsáno, jaké důvody vedou k poslání na psychotesty. 

Stačí ten zákon, který dneska platí pouţívat a dodrţovat. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Praktický lékař nepozná ty důvody, protoţe není na to vycvičen. 

Michaela Jílková 

Tak, nechme reagovat pana předsedu Tejce. Prosím.  

Jeroným Tejc ‒ Předseda Ústavně právního výboru a poslanec ČSSD 

Já myslím, ţe teď je těţké říct, jestli by se dalo nebo nedalo zabránit té tragédii, protoţe teď by 

to byl čirý populismus. Nevíme, co by se stalo, kdyby ta zbraň byla odebrána a ten člověk sedl 

do auta a vjel na autobusovou zastávku a tam zabil dva nebo pět lidí. Nicméně já myslím, ţe je 

třeba ten zákon měnit. Je potřeba se podívat na tu tragédii a… ale analyzovat si, jestli selhal, jak 

se říká s oblibou, systém, nebo zákon. Já myslím, ţe do značné míry v obou případech došlo 

k určitým chybám, které kdyţ se nakumulovaly, tak to vedlo k té obrovské tragédii a nemuselo 

moţná k ní dojít, alespoň tím způsobem, jakým se stala.  

Michaela Jílková 

No a co podle vás tedy selhalo? 

Jeroným Tejc ‒ Předseda Ústavně právního výboru a poslanec ČSSD 

Já myslím, ţe za prvé v zákoně je jasně napsáno, ţe ve chvíli, kdy se ten člověk léčí, nebo je 

posouzen psychiatrem, tak ten má informovat posudkového lékaře a ten má konat. To znamená: 

mají být zahájeny kroky k odebrání toho zbrojního průkazu, případně zbraně. Problém je v tom, 

jestli funguje, nebo nefunguje komunikace mezi lékaři, to já si netroufám úplně posoudit, to 

musí říct pan primář, ale problém je v tom, ţe dnes neexistuje v zákoně moţnost okamţitě na 

základě tohoto podezření odebrat tu zbraň. Kdyby se to stalo, kdyby policie měla toto 

oprávnění, tak následně prošel psychologický posudek, ten by řekl, ano, je v pořádku, zbraň by 

se mu vrátila, není v pořádku, odebral by se mu zbrojní průkaz. To si myslím, ţe je do značné 

míry chyba zákona, ţe tady toto preventivní opatření není. Není tady moţná proto, ţe je 

v zásadě zneuţitelné, ale myslím si, ţe tady je lépe raději přeţít pár zneuţití odebrání zbraně do 

doby toho posudku neţ tohle. 

Michaela Jílková 

Ano, tak k dalším věcem se dostanem potom. Pane Karásku, kdybyste tedy mohl reagovat. 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Já bych nejdříve řekl něco k těm psychotestům. Tohle byla taková teoretická diskuse typu "co 

by, kdyby", ale já k tomu mám empirický argument. Psychotesty, povinné psychotesty na 
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zbrojní průkaz jako prostředek k zabránění masakrům, uţ jsou v praxi vyzkoušené ‒ 

dlouhodobě, ve velkém měřítku ‒ a ukázalo se, ţe nefungují. V roce dva tisíce deset, moţná si 

pamatujete masakr v Devínské Nové Vsi na Slovensku v Bratislavě, právě v roce dva tisíce 

jedenáct slovenská vláda zavedla povinné psychotesty na zbrojní průkaz jako opatření, které má 

těmto masakrům zabránit. Od té doby, platí to tam uţ čtyři roky, za ty čtyři roky uţ tam byly tři 

další masakry. 

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

Ale dalších pět jich tam nebylo, který mohly bejt… 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

To je čirá spekulace. 

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

To je spekelace. To vaše je taky spekulace. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Není to čirá spekulace! Zaplaťpánbůh! 

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

A sám pan Gruber řekl, já uţ se opakuju, ţe 15 % psychopatů nebo schizofreniků se přece 

jenom vyloučí. Takţe já vím, ţe to není stoprocentní, ţejo, ten druhej pilot Germanwings měl 

taky psychotesty... 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

A proč se tomu tak vehementně bráníte? To je obtíţné absolvovat ty testy? 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Ale já jsem tím psychotestem prošel. Já jsem tím psychotestem prošel. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Gratuluju, tak není důvod... 

Michaela Jílková 

Ale to jsme rádi, pane Karásku, ale pojďme k tomu, proč se bráníte, aby i ostatní drţitelé zbraní 

prošli těmi psychotesty? 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Protoţe to zbytečné. Teď jsem vám řekl, ţe...podívejte se, tři masakry za čtyři roky to se nedá 

nazvat úspěšným opatřením podle jakýchkoliv měřítek. 

Michaela Jílková 

Ale pan Šmoldas říká, ţe jich mohlo být víc. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Aspoň nějaká snaha, tak nebudeme dělat vůbec nic? 

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

Jako já by sem řekl, ţe aspoň jeden, aspoň jeden nemusel být. 

Vít Vomáčka ‒ starosta obce Kravaře 
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Prosím vás, jestli vám do toho můţu vstoupit… 

Michaela Jílková 

Ano, pan starosta. 

Vít Vomáčka ‒ starosta obce Kravaře 

Já bych to jenom chtěl uklidnit. Já si myslím, ţe drţení střelné zbraně není jako drţení 

rybářského prutu. A to si myslím, ţe je základní věc a já jako občan, ač jsem velmi liberální, tak 

si moc nepřeju, abych v nákupních střediscích potkával ozbrojený lidi. To se přiznám. A jsem 

velmi znepokojen.  

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

A vy...Mám dotaz. A vy poznáte, kdo je ozbrojený? 

Vít Vomáčka ‒ starosta obce Kravaře 

Právě ţe nepoznám a já to nechci poznat, já tady tohle nebezpečí nechci zaţívat! A jestliţe řidiči 

kamionu, jestliţe řidiči kamionu, já jsem se o tom bavil tady s paní, chodí na psychotesty, jestli 

se nepletu, kaţdý rok s profesákama, tak zbrojní průkaz, zbrojní se dává na 10 let a nemusí se…  

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

Podívejte se, ty zákony… 

Vít Vomáčka ‒ starosta obce Kravaře 

A auto, pardon, a auto je svým způsobem taky zbraň. 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

Ty zákony nevytváříme my, ty vytvářejí zákonodárci. 

Michaela Jílková 

Ano, ale hájíte to. Pojďme, tam se hlásí občan, chce na vás reagovat. 

Občan 

Dobrý den, pane starosto, já mám na vás takový dotaz. Vy tady mluvíte o tom, ţe byste chtěl 

omezit zbraně a ţe se necítíte... 

Vít Vomáčka ‒ starosta obce Kravaře 

To jsem neřek takhle. 

Občan 

…v jejich přítomnosti bezpečný v obchodním domě a tak dále. Víte statistiky, kolik lidí zemřelo 

po pouţití střelné zbraně za poslední roky? 

Vít Vomáčka ‒ starosta obce Kravaře 

Nevím, já jsem pouze řekl svůj pocit, který mám, jestliţe se tady všichni vyzbrojíme, tak se 

budem potkávat ozbrojení a jako mně to jako samozřejmě vadí. To je můj názor pouze. 

Občan 

Ano a já vám třeba řeknu číslo: 630 je číslo loňských dopravních nehod. Vy jste to řekl správně. 

Auto nikdo nepouţívá jako zbraň. To proto, ţe si myslí, ţe kaţdý to pouţíváme k běţnému 

provozu. Auto, noţe, cokoliv, a neuvědomujeme si, ţe toto je zbraň. Kdyţ má někdo zbraň, tak 
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si uvědomuje, na co to je. A podle toho se k tomu tak chová a má k tomu respekt. (potlesk z 

hlediště) 

Michaela Jílková 

Ano ale, ano... 

Vít Vomáčka ‒ starosta obce Kravaře 

Pardon, to bylo vidět na tom Uherském Brodu. 

Občan 

Já bych chtěl potom jen doplnit, kdyţ uţ se tady budeme bavit, řekněme, extrémně, v globálu, 

tak kdyţ chcete omezit, zakázat zbraně...psychotesty.... Zakaţte řízení aut, udělejte psychotesty 

pro kuchařky, které pracují ve školách a tak dále. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Takţe stane se masakr a nebudeme dělat nic, protoţe máme auta. 

Občan 

Podívejte se, paní Stehlíková, to je masakr, kterému nemůţete jenom tak předejít, protoţe to je 

tragédie. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Duševně chorý člověk nemůţe vlastnit zbraň. 

Občan 

A to, ţe chcete někoho omezovat, vy chcete omezovat... 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Nikdo nechce nikoho omezovat. 

Občan 

…290 000 drţitelů… 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Nošení zbraně není právo, je to privilegium a musí se člověk chovat zodpovědně. 

Občan 

Prosím vás, nechte mě domluvit. 

Michaela Jílková 

Nechme taky… paní doktorka, na vás reagovala. 

Občan 

Jenom chci říct, ţe kdyţ chcete omezovat, nebo nějakým způsobem kontrolovat 290 000 

drţitelů těch zbrojních průkazů, tak je to na základě jedné tragédie, která se můţe stát kdekoliv? 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

To není omezení! Psychologické vyšetření není omezení! Na Slovensku to přeţili.  

Michaela Jílková 

Tak já bych tady byla jenom ráda, aby zazněla jedna věc: ona to není jediná tragédie. Například 

teď jenom ve Zlínském kraji, kde se ta tragédie odehrála, tak za posledních šest let se celkem 
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staly tři tyto hromadné vraţdy. Ano, byly tam případy dalších dvou propuštěných muţů, kteří šli 

na pracoviště. Jeden šel na poradu, tam zastřelil dva manaţery, jiný šel na pracoviště, zastřelil 

jednoho manaţera a další lidi zranil. Ano, takţe jenom si řekněme, ţe to prosím, ţe to není tak 

neobvyklé. Ano, tragédie je toto, vyčnívá těmi osmi lidmi, ano, ale děje se to. 

Občan 

Ano, já bych chtěl... Můţu doplnit tu vaši statistiku? Za posledních pět let bylo zastřeleno 18 

lidí v počtu vraţd, vraţdy, kdy bylo zastřeleno jeden, dva a více lidí. 

Michaela Jílková 

No ale promiňte, já mám občany ráda, já jsem ráda, ţe diskutujete, ale řekněte mi, nebylo by 

lepší, kdyby nezemřel ţádný tou střelnou zbraní? 

Občan 

Tak jo, a přestaňme jezdit auty. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

No ale my nebavíme se tady o autech! 

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

Jestli můţu k těm autům, kdyţ teda srovnáváte ty auta, tak přestaneme lítat letadlama... 

Občan 

Ano... 

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

Protoţe druhej copilot...prostě to se stane...to se stalo tam…Psychologický testy nejsou 

všemocný, ale něco, kdyţ jeden ţivot se zachrání, tak je to dobře. Jeden jedinej, kdyţ se 

zachrání! 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Musí se něco udělat. Proč na to zavírat oči a říkat, nebudeme dělat vůbec nic. 

Michaela Jílková 

Tak, pan předseda. 

Jeroným Tejc ‒ Předseda Ústavně právního výboru a poslanec ČSSD 

Já jsem si vědom toho, ţe psychologické nebo psychiatrické posudky úplně všechno nevyřeší, 

protoţe měli jsme tady poslance jedné bývalé strany, které vybíral také psycholog, pak to, pak 

všichni víme, jak to s tou stranou dopadlo. Známe všichni případy policistů, kteří prošli 

náročnými testy relativně a nakonec vraţdili, organizovali násilnou trestnou činnost. Bavme se 

o tom, abychom byli schopni indikovat ty problematické osoby například na základě toho, ţe 

páchají přestupky. Dnes je v zákoně stanoveno, ţe pokud někdo spáchá určitý typ přestupků 

dvakrát během tří let, tak má přijít o zbrojní průkaz. Poloţme si otázku, jestli některé přestupky 

proti veřejnému pořádku, proti občanskému souţití, nemají automaticky vést k tomu, ţe bude 

ten člověk odeslán na nějaké psychologické vyšetření. To znamená, ne všichni, ale jednou 

spáchám přestupek, to není zas tak zásadní věc... 
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Michaela Jílková 

No ale teď dejte nějaký konkrétní příklad. Ţe třeba arogantně nadávám sousedům, nebo jo? 

Abychom si... 

Jeroným Tejc ‒ Předseda Ústavně právního výboru a poslanec ČSSD 

Tak samozřejmě, pokud je to vyhodnoceno jako přestupek, pokud je to nějaké fyzické napadení 

toho souseda, ale není to trestný čin... 

Michaela Jílková 

Ale co kdyţ jen slovní, protoţe tento pachatel se dopouštěl slovních napadení. 

Jeroným Tejc ‒ Předseda Ústavně právního výboru a poslanec ČSSD 

Tak samozřejmě to, v tom kontextu a z té intenzity, to můţe být přestupek, který bude 

vyhodnocen a pak samozřejmě můţe následovat ten psychologický test. To si myslím, ţe by byl 

kompromis, který by byl moţný. 

Michaela Jílková 

Tak, necháme zareagovat pana Karáska. 

Jiří Hynek ‒ prezident asociace obranného a bezpečnostního průmyslu 

Pane poslanče, ale tohle není plošné testování! Tohlencto je řešení, které je akceptovatelné, ale 

my tady mluvíme o posílání na plošné testy. My se chováme tak, ţe trestáme ty, kteří za to 

nemohou, jako. 

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

Já, jestli můţu, kdyţ dovolíte, já to nevím přesně, ale mně se zdá, ţe řidiči po šedesátém věku, 

roku, věku musej chodit kaţdý dva roky na, dobře, fyzický testy, ale musej chodit pravidelně! Je 

to tak? 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Ale to platí i pro zbrojní průkaz! 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ano, ale tam chybí... 

Vít Vomáčka ‒ starosta obce Kravaře 

Prosím vás tady… 

Michaela Jílková 

Váţení, víte co? Pojďme, pojďme uzavřít, já uzavřu debatu o povinných psychologických 

testech velmi jednoduše. To budete koukat! Dám slovo tady paní magistře z ministerstva vnitra 

a ta nám řekne, jestli pan ministr to bude navrhovat nebo ne. 

Milena Bačkovská ‒ Ministerstvo vnitra, odbor bezpečnostní politiky 

Tak ministerstvo vnitra se v tuto chvíli nedomnívá, ţe by zavedení plošných psychotestů 

vyřešilo tuto situaci, naopak myslíme si, ţe je třeba, aby lékaři včas zjistili, ţe jejich pacient je 

drţitelem zbrojního průkazu, a potenciálně nebezpečného pacienta mohli odeslat na ty 

psychotesty, mohli sdělit, ţe je nebezpečný a policie mu mohla operativně odebrat tu zbraň. 
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Michaela Jílková 

Takţe povinné, ano, vy můţete být, vaše strana můţe být spokojena. Pojďme, jak ti lékaři to 

mají zjišťovat? Vy máte tedy nějaký návrh. 

Milena Bačkovská ‒ Ministerstvo vnitra, odbor bezpečnostní politiky 

Ano, to je právě problém. V současné době, uţ v současné době mají veškeří lékaři povinnost, 

kdyţ zjistí nějaké pochybnosti, ţe drţitel zbrojního průkazu je nemocný, není dále zdravotně 

způsobilý, informovat. Jenţe oni se to velmi často nedozví. My se domníváme, proto se 

domníváme, ţe by bylo na místě, pokud u svého pacienta zjistí takovou změnu zdravotního 

stavu, která vede k tomu, ţe by mohl být nebezpečný svému okolí, aby si ověřili, zda je, či není 

drţitelem zbrojního průkazu v Centrálním registru zbraní. Oni by se dozvěděli pouze informace, 

jestli je drţitel zbrojního průkazu, nebo ne. Ţádné jiné osobní údaje by se nedozvěděli. 

Michaela Jílková 

Ano. 

Milena Bačkovská ‒ Ministerstvo vnitra, odbor bezpečnostní politiky 

Ale věděli by to a pak by museli konat. 

Michaela Jílková 

Ano, já jenom nechám zareagovat tady občanku. Vy jste říkala, ţe to je hloupost. Co jste tím 

myslela? 

Občanka 

Valterová, dobrý večer. Já si myslím, ţe to je vopravdu hloupost a opět zklamal systém, nebo 

zákon teda, v tom, ţe prostě zase se vymejší něco, co toho občana prostě neuchrání, protoţe ten 

lékař nemá v kompetenci, praktickej lékař, poznat... 

Milena Bačkovská ‒ Ministerstvo vnitra, odbor bezpečnostní politiky 

Já jsem mluvila i o specialistech, kaţdý lékař... 

Michaela Jílková 

I o specialistech, ano. Já jenom nechám zareagovat pana Šmoldase a potom pan primář. 

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

Jak tady, jak jako jakejkoliv doktor se o tom dozví? Já jsem zcela náhodně byl u svého 

obvodního lékaře, respektive lékařky a ona se divila, pane Šmoldas, vy jste tady sedm let nebyl! 

No proč bysem sem chodil? A přece psychopat, kterej ví, ţe je psychopat, tak nepůjde, dobrý 

den, já jsem psychopat, změřte mě. Deset let nemusí jít k ţádnému, ani k vobvoďákovi, ani 

k psychologovi, k nikomu nemusí! 

Michaela Jílková 

Tak ne. Já teď nechám pana primáře, aby zareagoval na to opatření, které tedy chce s jistotou 

ministerstvo vnitra navrhnout. A to je, ţe tedy téměř všichni lékaři, samozřejmě psychiatři, 

obvoďáci, neurologové, další, budete mít povinnost nahlíţet do registru drţitelů zbraní.  

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 



   

 

 

254 

  

Ta myšlenka byla dobrá aţ…není domyšlená v tom smyslu, ţe by musela být právě uloţena 

povinnost všem lékařům po kaţdém vyšetření nahlíţet do jakéhosi registru. To je 

nepředstavitelné, to je nemoţné prostě. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

V případě pochybností, kdyţ vykazuje známky neslučitelné s nošením zbraní. 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

To není moţné. Představte si po kaţdém vyšetření kaţdého pacienta nakouknout do registru, 

aby byla splněna ta povinnost. Nebo jak jinak by to bylo moţné? 

Milena Bačkovská ‒ Ministerstvo vnitra, odbor bezpečnostní politiky 

Samozřejmě ta povinnost by nebyla ve sto procentech všech pacientů, ale pouze u těch pacientů, 

kteří mohou být nebezpeční svému okolí nebo sobě. 

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

A co kdyţ tam přijdu s rýmou? Tak se nebudou dívat, jestli mám zbrojní průkaz. 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

No a teď uţ, teď jsme právě u toho, co jste nedomysleli, protoţe kaţdý pacient můţe být 

nebezpečný sobě. To nejsou jenom duševně nemocní lidi, kteří vraţdí, nebo kteří spáchají 

sebevraţdu. To jsou i lidé, který které kteří (kteří - opravuje Jílková) jsou duševně zdraví, ničím 

nápadným se neodlišují. 

Michaela Jílková 

Tak. Pan předseda.   

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Čili pokud se shodneme na tom, ţe není moţné uloţit lékařům povinnost dívat se u kaţdého 

pacienta do registru a nehledě na to, ţe prostě smysl lékařského, smysl lékařů není dodrţovat 

klid zbraní v České republice, to prostě nevím, jak byste to zdůvodnili, jak byste to zaplatili? 

Michaela Jílková 

Tak nechme na to reagovat pana předsedu. 

Jeroným Tejc ‒ Předseda Ústavně právního výboru a poslanec ČSSD 

Já si myslím, ţe to je samozřejmě otázka, jestli se to dá ve všech případech poznat, ale pokud 

ten lékař má v tu chvíli informace o tom a je přesvědčen, ţe tady můţe být riziko, tak si myslím, 

ţe musí reagovat a musí tady být nějaká odpovědnost. Ta odpovědnost je v tom, ţe bude 

informován ten praktický lékař, ten, který vydává ten posudek a ten pak samozřejmě můţe 

konat. Můţe konat tak, ţe toho člověka pošle na to odborné vyšetření a do té doby je mu policií 

zabavena zbraň. Já bych také chtěl, aby ty posudky se vydávaly jednou po pěti letech. Teď je 

skutečně zbrojní průkaz na deset let. 

Michaela Jílková 

Ano, ale pane předsedo, drţme se teď té debaty, prosím tě, tedy lékaři budou mít povinnost, jeví 

se mi někdo nebezpečný, musím se podívat do registru a nahlásit… 
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Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Taková povinnost není moţná. 

Michaela Jílková 

Ne, bude, ale bude! 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Určitě nebude v tomhletom smyslu. 

Michaela Jílková 

Ale ministerstvo to navrhuje! 

Milena Bačkovská ‒ Ministerstvo vnitra, odbor bezpečnostní politiky 

Je to navrhováno. 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Protoţe prostě jako je to dobrý návrh, ale není domyšlený, tudíţ není to realizovatelné. 

Milena Bačkovská ‒ Ministerstvo vnitra, odbor bezpečnostní politiky 

Podívejte se, v současné době máme ve vyhlášce přesně napsáno diagnózy, kterými nemůţou 

drţitelé zbrojních průkazů trpět a lékaři je mají znát, protoţe vydávají posudky. Takţe čistě 

u těchto diagnóz můţou lékaři ověřit, nebo měli by ověřit, zda osoba, pacient je drţitelem 

zbrojního průkazu, nebo ne. 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Ano, moţná by bylo...Víte, problém je v tom, ţe se to týká všech lékařů, kteří se dozví, ţe 

někdo je drţitelem zbrojního, nebo v případě řidičáku, řidičského průkazu, a naprostá většina 

mých kolegů by vám řekli, ţe to kazí důvěru, ţe pokud by pacient měl jistotu, já nezastávám ten 

názor mimochodem, ale na devadesát devět procent lékařů, nebo hlavně psychiatrů, vám řekne, 

ţe pokud bych měl k psychiatrovi chodit s tím, ţe on má povinnost podívat se, jestli jsem 

v nějakém registru a oznámit to, tak to kazí tu důvěru.  

Michaela Jílková 

No a třeba ten pacient nepřijde. To je ale opravdu velmi důleţitá připomínka, to říká i pan 

předseda Psychiatrické společnosti. 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Takţe v současné době je jakási moţnost zeptat se… 

Jiří Šmoldas ‒ nevlastní zbraň a je jejich odpůrce 

No, já bych to takhle nebral...Já to vezmu úplně z jiný...Já jsem pouze ekonom, a kdyţ vidím, ţe 

firma má nového zákazníka, tak i kdyţ nejsem ţádnej byznys manaţer, tak já se na něj podívám, 

jestli není v registru dluţníků, není to moje povinnost, ale stejně to udělám kvůli sobě. Tak 

doktor by měl taky uţ kvůli sobě se podívat... 

Michaela Jílková 

Ano pane Šmoldasi, ale tady jde o to, chápete, jestli pacient... 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 
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Právě ţe lékař není zainteresovaný. 

Michaela Jílková 

Ano, ale tady jde o to, váţení... 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ale nám to ukládá zákon toto sdělit. 

Michaela Jílková 

…jestli pacient je drţitelem zbrojního průkazu, jo? A teď jde o to, aby to diváci chápali, pane 

primáři…A teď jde o to, jestli ten pacient má psychické problémy, třeba chce vraţdit, ano? 

Jestli se půjde léčit k vám, paní doktorko, kdyţ bude vědět, ţe vy máte povinnost zkontrolovat, 

jestli má zbrojní průkaz a bude mu odebrán. Z toho mají někteří psychiatři strach, ţe se nebudou 

chodit léčit.  

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Pravděpodobně ten pacient uţ bude v mé péči a bude ve mě mít důvěru. 

Michaela Jílková 

No ale co kdyţ kvůli tomu nepřijde, paní doktorko. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

No tak to se stává, v tom případě pochopitelně musí bejt hospitalizován a existuje oznamovací 

povinnost kaţdého občana. 

Michaela Jílková 

Ale on vám to neřekne, kdyţ to bude vědět třeba. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Neřekne, ţe chce vraţdit? To je povinností psychiatra to poznat. Nebo ţe má zbrojní pas? 

Michaela Jílková 

Pane primáři, prosím! Protoţe to opravdu řada psychiatrů… 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

My se tady všichni shodneme v tom, ţe ty zákony je potřeba zefektivnit, aby duševně nemocný 

člověk o tu zbraň přišel. Já právě navrhuji, jak to udělat a toto není ta cesta. Uţ v současné době 

platí ta vyhláška, platí mnoho desetiletí, která říká v té kapitole o dušev...,ţejo ta vyhláška se 

týká očního zdraví a pohyblivosti a tak dále, ale v té kapitole o duševním zdraví vylučuje 

jakoukoliv duševní poruchu, úplně všechny duševní poruchy a navíc říká, ţe člověk nesmí trpět 

poruchami soustředění, sebehodnocení, poruchami paměti, poruchami sociálního přizpůsobení, 

nesmí být agresivní, nesmí trpět sebepoškozováním, nesmí trpět nepřizpůsobivostí. Na to snad 

není potřeba ani praktický lékař, aby to poznal. To pozná kaţdý občan, ţe někdo je agresivní. 

Čili jedna moje myšlenka je změnit ten zákon v tom smyslu, aby i občané mohli, neříkám, ţe 

nahlíţet do registru zbraní, ale aby mohli zareagovat na to, ţe někdo, kdo je drţitelem zbrojního 

průkazu, je duševně nemocný. V současné době nic takového neexistuje. A druhá věc je... 

Michaela Jílková 
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Ale pane primáři, promiňte, pane primáři, vy se vyvlékáte z té odpovědnosti. Pojďme hovořit. 

Tak mluvte za psychiatry. Proč tedy nejste povinni, vysvětlete druhé straně a paní magistře, 

proč nechcete povinně nahlíţet, jestli ten pacient je v tom registru? Čeho se obáváte?  

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

No, obávám se toho, ţe na to nebude čas a prostředky, protoţe by musela být uzákoněna 

povinnost skutečně u kaţdého pacienta dívat se, ne jenom u nějakých rizikových, všichni 

pacienti, minimálně psychiatričtí, jsou rizikoví a nesmí drţet zbraň, protoţe skutečně ţádná 

duševní porucha by neměla být důvodem... 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

No ale v současné době uţ uděláte i ten zákon o zbraních. 

Michaela Jílková 

Kdyţ budete tady soudit ostatní, musíte promluvit, pane Karásku, tady jsou i další, kdo by... 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Tady se neustále argumentuje tím rizikem, které legálně drţené zbraně ve společnosti 

představují. A já bych tady rád ukázal, jak velké to riziko… 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Duševně nemocní drţitelé zbraní, ne kaţdý... 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

Prosím vás, jak jste přišla na to, kdo je duševně nemocný a drţí zbraň. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Já se tím ţivím. 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Nechte mě to doříct. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Tím, kdo je duševně nemocný, ano? 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Já bych tady rád ukázal, jak velké to riziko ve skutečnosti je, protoţe tenhle obrázek si člověk 

z médií správně neudělá. Tohleto je statistika násilné kriminality za minulý rok, ano? Tohle je 

celková kriminalita násilná, bylo to skoro 17 000 trestných činů. Tohle je kriminalita se zbraní, 

s jakoukoli zbraní včetně klacků, kamenů a tak podobně. Toto je násilná kriminalita se střelnou 

zbraní. Do toho jsou započítány i vzduchovky a všechno. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ta je na rozdíl od ostatních fatální, klackem nezavraţdí... 

Lidi z hlediště 

Ale zavraţdí! A velmi snadno! Jak jste na to přišla? Jeţišmarja… 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 
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A tahleta malá čárka, tahleta malá čárka to je kriminalita se zbraní legálně drţenou na zbrojní 

průkaz. Takţe pokud někdo argumentuje rizikem, které ve společnosti představují legálně 

drţené zbraně, tak ve skutečnosti mluví o této čárce. 

Michaela Jílková 

Promiňte, pane Karásku, ano, i tato malá čárka, řekněte mi, kolik je to lidských ţivotů? Kolik je 

to lidí? 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Šest.  

Michaela Jílková 

Šest. A šest lidí je pro vás málo? Já myslím, ţe máme najít... 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Šest z kolika? 

Michaela Jílková 

To je úplně...Nezlobte se, kdybyste to byl vy tady z nás všech, tak asi i to by byla škoda! 

Nezpochybňujme ani ztrátu jednoho lidského ţivota! Opravdu ne! My musíme hledat opatření, 

aby tam nebylo vůbec nic! Ano? 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

To u toho ale není moţné dosáhnout! 

Michaela Jílková 

Tak, kdo se tady hlásil? Prosím. 

Občan 

Richard Hercig ‒ jméno mé. Já bych se chtěl zeptat paní doktorky, popřípadě pana Šmoldase, 

pokud by bylo zavedeno to opatření na plošné, na povinnost absolvovat psychotest pro kaţdého 

ţadatele o zbrojní průkaz a někteří by tím sítem neprošli, kdyţ to tak řeknu, jakým způsobem 

podle vás stát zajistí, ţe tito lidé nepouţijí jakýkoli z mnoha jiných prostředků, pomocí kterých 

se dá ublíţit velkému počtu lidí? Je potřeba společnost chránit před těmi lidmi, ne před těmi 

zbraněmi! Ty lidé, ty lidé rozhodují o tom, ţe chtějí ublíţit co nejvyššímu počtu lidí. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ano, vraţdí lidé, nevraţdí zbraně. A právě ti, kdo neprojdou tím sítem, jsou tím rizikem pro 

většinu. Většina z nás nemá ţádnou zbraň. 

Hluk z hlediště  

Jak to, ţe, vy nemáte nůţ? 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Tak určitě těmi psychotesty... 

Michaela Jílková 

Je! Máte mikrofon? Tak si ho vemte, kdyţ mluvíte! Dejte pánovi mikrofon! 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 
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A já bych odpověděla na tu otázku. 

Michaela Jílková 

Počkejte, počkejte, pán rozzuřeně hovořil, tak ať nám to ukáţe. 

Občan 

Tomáš, dobrý večer. Vy doma nemáte nůţ? 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Já s sebou nemám nůţ a doufám, ţe vy nemáte střelnou zbraň. 

Občan 

Tady ho nemá nikdo! Já jsem se ptal na doma! 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Já chci říci, ţe střelná zbraň má daleko větší, fatálnější dosah… 

Občan 

Vezmu klíče, moje klíče váţej 30 deka, kdyţ vás jima vezmu po hlavě, budete mrtvý koš u nás. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Není to nůţ. Je, je určena k tomu, aby zabíjela, a zabíjí opravdu na velkou vzdálenost. Člověk, 

vraťme se k masakru, proto jsme se sešli. Lidé neměli šanci bránit se jakkoliv, zůstalo tam osm 

mrtvých, jeden se bránil, hrdina. A kdyby ten duševně nemocný člověk měl nůţ, tak nezůstalo 

by tolik obětí.  

Občan 

Nesouhlasím. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Musíme si uvědomit, ţe střelní zbraň mění i psychiku toho, kdo nosí tu zbraň. Ty lidi cítí větší 

sebevědomí, mají…A snaha se pomstít pomocí zbraní je opravdu stará jako lidstvo samo. 

Navíc... 

Michaela Jílková 

Tak. Pan Gruber chce na vás reagovat. 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

Vy jste řekla, ţe střelná zbraň zabíjí na velkou vzdálenost, coţ je její výhoda. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Na větší neţ nůţ. 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

Jistě. Kolik metrů bylo v tom Uherském Brodě? Dva? Jeden? Na to stačil i ten nůţ! Já se vás 

zeptám jinak. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Počet lidí, počet lidí, kolik lidí bylo zabito! Vy zabijete noţem, důchodce, 62 let, zabije noţem 

osm lidí? 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 
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Počkejte, vzpomeňte si, vzpomeňte si na maketový útok v Uherském…v Novém Boru? 

V Novém Boru. Tam byla nějaká střelná zbraň? Musel mět nějaké psychotesty? 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ale to není důvod, tam bylo míň lidí. 

Michaela Jílková 

Ale tam bylo, tam bylo více skutečností...Prosím, já bych tu debatu posunula dál, abychom 

probrali ta opatření, protoţe prosím dneska to lékařské vysvědčení dává obvodní lékař. 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Praktický lékař. 

Michaela Jílková 

Praktický obvodní lékař. Ano. Tak domníváte se, ţe to je dostatečné síto, pane Karásku? Ţe se 

dá na obvodního lékaře spoléhat? 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Já se domnívám, ţe ano, protoţe ve skutečnosti tohle není jediné síto, které tam je. Je tam ještě 

jedno síto, které tam není moc vidět v tom zákoně, ale je právě takhle efektivní, ţe dokáţe tuhle, 

tenhle velký sloupec změnit na tuhle tenkou čárku. A je to kombinace minimálního věku pro 

drţení zbraně, bezúhonnosti a spolehlivosti. Vy můţete (Jílková mu skáče do řeči)...Já to, já to 

dořeknu, jak... 

Michaela Jílková 

Ano, pane Karásku, kdyţ je tedy podle vás obvodní lékař spolehlivý, jak si vysvětlujete, ţe 

u toho... 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Já jsem nemluvil ale o obvodním lékaři. 

Michaela Jílková 

Ne? Já jsem se vás ale ptala, jestli je to síto obvodního lékaře spolehlivé, protoţe ten útočník, 

prosím, on 14. ledna byl u obvodního lékaře, a protoţe si chtěl ten zbrojní průkaz prodlouţit, tak 

dostal potvrzení, ţe je zdravotně způsobilý pro drţení zbraně. 14. ledna! 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Ano, ale potom, pokud vím, byla ta způsobilost odvolána. 

Michaela Jílková 

Ano, ale ne na základě obvodního lékaře. Aţ kdyţ příbuzní napsali obvodnímu lékaři. Já se vás 

ptám, kdyţ odmítáte psychologické testy, ano a tady větší zapojení psychiatrů, tak jestli si 

myslíte, ţe obvodní lékaři jsou dostatečnou zárukou, ţe psychicky nemocný člověk nezíská 

zbraň. 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Ale já neodmítám větší zapojení psychiatrů, jen si myslím, ţe plošné preventivní prohlídky 

300 000 lidí toto nedokáţou. Koneckonců... 
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Michaela Jílková 

Probíráme obvodní lékaře, ano? 

Jeroným Tejc ‒ Předseda Ústavně právního výboru a poslanec ČSSD 

Já myslím, ţe obvodní lékař sám o sobě ne. Je to jeden člověk, který můţe rozhodnout. 

Nicméně pak musí následovat způsob, jak dostat toho člověka, který můţe být nebezpečný, 

k tomu psychiatrovi nebo psychologovi, ať uţ ten posudek bude jakýkoli. Jednak tam přijde 

dobrovolně, o tom jsme se bavili, to je samozřejmě jeden případ, ale pak ten člověk, ten lékař 

musí reagovat a nemůţe si říct, já uţ to nechám osudu, ono to nějak dopadne. To znamená, musí 

se podívat, jestli má zbraň a reagovat. Nebo musí být podezření v okolí, musí policie dostat 

moţnost tu zbraň odebrat a sama nařídit po odebrání zbraně ten posudek, anebo je tam ten 

případ s tou, s tím spácháním přestupku a pak automaticky. 

Michaela Jílková 

Tak, pan starosta chce reagovat. Na…budete na obvodního lékaře, ano? Já chci drţet tohoto... 

Vít Vomáčka ‒ starosta obce Kravaře 

Prosím vás, já tady mám s sebou tiskopis o zdravotní způsobilosti drţení zbrojní, střelné zbraně. 

Pane předsedo, podívejte se, co pouze se vyplňuje a co se pouze chce. Je způsobilý, není 

způsobilý, razítko. Co se...tady někdo mluvil o penězích, škoda, ţe tady není někdo z toho 

oddělení zbraní a střeliva z policie, protoţe ti, kdyby vám tady vyprávěli ty historky, tak ani 

Hitchcock by to nevymyslel, co tam se děje! A co se týče peněz... 

Michaela Jílková 

Ano, uţ, jen…bohuţel policie odmítla po několikaletých urgencích, jsme ji několikrát zvali do 

tohoto vydání, odmítla, ano? 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Moţná, moţná bych se k tomu já měl vyjádřit... 

Vít Vomáčka ‒ starosta obce Kravaře 

Já jsem byl na násleších, abych byl informován, a co se týče těch peněz, tak mi říkali, ţe třeba 

se tam objeví člověk, konkrétně ten, který to vydává ty zbraně, to povolení, je taky drţitelem a 

on říkal, já jsem platil u toho lékaře za ten posudek, nebo za to vyjádření 50,- Kč. Přijel jiný 

drţitel a platil v nejmenovaném městě v okrese Česká Lípa za stejné vyplnění 1.200,-Kč. Jako já 

nejsem zásadně proti tomu, ale nějakým způsobem to ujednoťme. A pak ještě k těm… 

Michaela Jílková 

Tak. Pan primář bude reagovat a potom vy, ne, počkejte, pan primář a potom vy. 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Podle současného zákona o zbraních a střelivech, kdo se chce stát drţitelem zbrojního průkazu, 

tak musí přinést posudek, posuzujícího lékaře. Posuzující lékař je ze zákona praktický lékař 

nebo závodní lékař, nikdo jiný to být nemůţe. Obvoďáci byli zrušeni v devadesátým roce. 

Michaela Jílková 
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Ano, ale my jim tak pořád říkáme, pane primáři, no. 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

A praktickýho lékaře můţe kaţdý změnit čtyřikrát za rok. Uţ to je první problém. A bohuţel 

nemáme ţádnou elektronickou komunikaci. Kdo se zajímá o zdravotnictví, o tom ví své, jak 

dopadly ty pokusy o zavedení nějakého elektronického systému, abychom věděli, co vyšetřili 

kolegové... Čili já se jako psychiatr dovím jenom to, co mně pacient řekne, nebo to, co mně 

pošlou kolegové poštou, a praktický lékař, který to má za úkol to posuzovat, se dozví jenom to, 

co mu pacient řekne nebo to, co mu pošlou kolegové poštou. A já jako propouštějící lékař 

z psychiatrické nemocnice mohu poslat praktickému lékaři zprávu pouze, pokud mně pacient 

řekne jméno toho praktického lékaře. 

Michaela Jílková 

Ano, takţe se vám to nejeví úplně spolehlivé, ţe se tady spoléhá jenom… 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Takţe to vůbec není spolehlivé... Nicméně, pozor, praktický lékař má moţnost přikázat, ten 

zákon dokonce říká přikázat, specializovaná vyšetření. Proto jsem říkal, ţe psychotesty nejsou 

systémové opatření, protoţe uţ teď můţe kaţdý praktický lékař přikázat, aby ten člověk šel 

k očařovi, k neurologovi, k psychiatrovi, psychiatr si můţe zase nařídit ty psychotesty. To 

znamená, ţe pokud nás teď slyší praktičtí lékaři, tak ať posílají ty lidi k psychiatrovi a 

nezanedbávají to. A ještě, abych se přihlásil k té odpovědnosti z minulé otázky. K té 

odpovědnosti se hlásím tím, ţe navrhuji, abychom tu povinnost měli efektivní, abychom tu 

povinnost oznamovat měli vůči policii, a nikoliv vůči posuzujícímu lékaři, protoţe pak to má 

smysl. Teď to strašně dlouho trvá. 

Michaela Jílková 

Tak. Prosím. 

Občan 

Já bych se tady chtěl zeptat, paní doktorky, jestli my se náhodou, nebo vy, náhodou se 

nezaměřujete na léčbu symptomů a neřešíme ten podstatnější problém. V ţádným případě 

nechci obhajovat masového vraha, vůbec ne. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

To jsem ráda. 

Občan 

Ale jaký ten člověk byl před deseti lety? Neměl náhodou práci, rodinu? Co se stalo mezi tím, 

kdy byl povaţován za normálního... 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Já vám odpovím. 

Občan  
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Aaa, já to jenom dopovím... a tím koncem, kdy se z něho stal masový vrah a vlastně, jo? 

Rozumíte?  

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ano. 

Občan  

Čili nebylo by lepší neţ řešit psychotesty, samozřejmě nebude na to lehká odpověď, ale nebylo 

by lepší, kdyby se zabránilo tomu, aby se z člověka stal masový vrah nějakým způsobem? To je 

otázka na váš obor, jo? 

Michaela Jílková 

Tak. Budete. Prosím. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Bezesporu s vámi souhlasím. Ta prevence, ta sociální prevence bezesporu musí bejt. Ale 

myslím si, ţe jsme stát, který je demokratický, svobodný, máme perfektní psychiatrický systém, 

i kdyţ chce to doladit. A taky máme moţnost, aby kaţdý se léčil. Co se stalo s tím pacientem 

z Uherského Brodu? Já vám vysvětlím. On měl práci, von měl kamarády, měl rodinu, pak o tu 

práci přišel a došlo u něj, bydlel s duševně nemocnou ţenou, k rozvoji paranoi. Podle mého 

názoru je to opravdu duševní porucha a léčil se u psychiatra. Tady selhal systém! Proč psychiatr 

neoznámil policii, ţe tomu člověku, který váţně uvaţuje o pomstě celému světu a myslí si, ţe 

všichni mu ubliţují, proč mu nesebrali zbraň? To ţe byl normální, v pořádku a pracoval, to ano. 

Michaela Jílková 

No a proč to podle vás nenahlásil? 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

No protoţe není moţnost psychiatra podívat se do registru zbraní a pak zákon nám to ukládá 

sice oznámit, kdyţ člověk trpí chorobou neslučitelnou s nošením zbraní, ale bohuţel velice 

často pacienti lţou, oni neřeknou, ţe tu zbraň mají. 

Občan  

Paní doktorko, já se ale domnívám, ţe třeba by bylo lepší neţ řešit jenom jeden typ té zbraně, a 

sice palnou, ţe by bylo právě lepší řešit tohlento, protoţe on si samozřejmě můţe zvolit způsob, 

jakým svůj hrůznej čin vykoná. A jestli mu zatrhnete tak zvaně jeden, budete souhlasit se mnou, 

ţe takový člověk si svůj prostředek najde. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ale je to obtíţnější! To znamená, ţe nebudeme řešit zbraně, ty masakry, jak se dějou, co se 

dějou ve Spojených státech, coţ je ráj pro střelce, nebudeme se srovnávat, jsou moţný pouze 

těma automatickými zbraněmi. A v České republice člověk, který zaţádá výjimku, můţe dostat i 

zbraň skupiny A. 

Michaela Jílková 

Tak, prosím, tady pan chce reagovat. Prosím. 
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David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Asi vás překvapím, ale ve Spojených státech jsou automatické zbraně zakázané. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ano, ano, ale ty masakry jsou páchané... 

Michaela Jílková 

Nechme občana reagovat, ano? 

Občan 

Já bych reagoval na několik věcí. Zaprvé, co se týče legislativy ve Spojených státech, tam je 

řešená podle jednotlivých států a v mnoha případech je přísnější neţ naše a neřekl bych ani 

přísnější, ale horší. To znamená, ţe většina masakrů ve Spojených státech je buď odcizenou 

zbraní, nebo nelegální zbraní, je to tam prostě sloţitější. Co se týče masakrů jako takových, 

domnívám se, ţe mnohem jednodušší neţ si dělat zbrojní průkaz a shánět lékařské potvrzení a 

všechno moţné, a máme případy heparinového vraha, bude se soudit vraţdící sestřička, máme 

Roţnov, máme řadu případů, kdy ten vrah, který chce zabíjet, si skutečně tu cestu najde. Já to 

tady nechci ty návody někomu, jako některý sdělovací prostředky to dělají, dávat, jak se to dělá, 

ale skutečně to šílenství v těch lidech... 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

No a proč mu dávat ještě zbraně k tomu? 

Michaela Jílková 

No a podle vás tedy se má zlehčovat třeba tedy zpřísnění vydávání těch zbrojních průkazů? 

Podle vás je u nás dostatečné? 

Občan 

Ne, přesně co tady řekl pan poslanec Tejc, tak s tím se ztotoţňuji. Domnívám se, ţe zákon, který 

máme v České republice, je jeden z nejlepších na světě. Neznám lepší právní úpravu zbraní a 

střeliva. To, co děláme, nebo to, co poslanci moţná budou dělat, a to, co na návrh ministerstva 

vnitra, který se teďka moţná bude projednávat díky Vrběticím, kde /nebylo rozumět/ munici, 

tak to je takové lehké dolaďování, jenom navonění toho zákona, aby byl ještě dokonalejší. A ten 

zákon, který tady v České republice máme, je naprosto dokonalý a zabraňuje většině 

problémům. 

Michaela Jílková 

Tak, já nechám zareagovat pana předsedu. 

Jeroným Tejc ‒ Předseda Ústavně právního výboru a poslanec ČSSD 

Děkuju. Já si myslím, ţe ten, nevím, jestli ten zákon je nejlepší, rozhodně patří mezi ty lepší 

systémy, ale bohuţel i ten má mezery, na tom se shodneme, a kaţdá mezera nás můţe stát ţivot. 

A my musíme doladit nejen tento zákon, ale já jsem rád, ţe v tuto chvíli je ve sněmovně zákon 

o registru přestupků a uţ se nestane, ţe by někdo, kdo má tři nebo čtyři přestupky, protoţe je 

spáchal v různých obcích a normálně uţ by mu byl, protoţe spáchal víc neţ jeden, odebrán 



   

 

 

265 

  

zbrojní průkaz. Uţ se nevyhne tomu odebrání, protoţe bude centrální evidence, a ten registr 

přestupků výrazně pomůţe tomu, aby lidé, kteří jsou agresivní, kteří páchají přestupky, o tu 

zbraň přišli. A to si myslím, ţe je další věc, kterou musíme udělat. To znamená, mezery tady 

jsou, ale určitě ten zákon, tak jak je, je podle mého názoru, po tom zpřísnění, které proběhlo 

před několika lety, relativně dobrý. 

Michaela Jílková 

I kdyţ ono to zpřísnění je divné, protoţe původně se vydával ten zbrojní průkaz na pět let a teď 

se vydává na deset! Proč? 

Jeroným Tejc ‒ Předseda Ústavně právního výboru a poslanec ČSSD 

No, to je věc, to je věc, která samozřejmě je nejen k úvaze, já jsem přesvědčen, ţe je zralá na 

změnu. 

Michaela Jílková 

No ale proč se to prodlouţilo? No ale to platí jenom rok!  

Jeroným Tejc ‒ Předseda Ústavně právního výboru a poslanec ČSSD 

No, to platí ano, to platí jenom rok. Já jsem nepodával ten návrh na to prodlouţení, já si myslím, 

ţe pokud by fungoval systém tak, jak má, tak se nám… tak nejde o to, jestli je to pět nebo sedm 

let, ale přijde se na ten problém zdravotní hned. Takţe já jsem pro to, aby se zkrátila ta 

desetiletá lhůta. 

Michaela Jílková 

Tak já jenom tady poprosím, já vám totiţ řeknu, co jsem se dočetla. My tady máme myslivce 

pana Králíčka. Vy reprezentujete šedesát pět tisíc, viďte, myslivců… ţe za tím váţení, to jsem 

četla, ano, ţe za tím stojí myslivecká lobby! 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ano, říká se to. 

Michaela Jílková 

Ţe vy zvete ty poslance, neříkám, pana Tejce. 

Jeroným Tejc ‒ Předseda Ústavně právního výboru a poslanec ČSSD 

No, mě ne. 

Michaela Jílková 

Toho ne. Ale ţe poslance zvete na hony a podobně a měli jste zájem, aby se to prodluţilo takhle 

na deset let. 

Zástupce myslivců 

My jsme tam měli úplně jiné zájmy. Já jenom, veřejnost se tady za celou dobu nedozvěděla, jak 

dlouho ten psychotest má platnost od toho, od té doby, kdy to vyšetří ten lékař a kolik ten 

psychotest stojí. Já bych poprosil tady paní doktorku, aby to tady veřejně řekla, kdyţ ten člověk 

přijde, má psychotest, jak dlouho má ten psychotest platnost. Rozhodně nemá platnost pět let, 
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nemá platnost ani deset let, nemá platnost ani tejden, protoţe se v ţivotě toho člověka můţe 

něco stát, nějaká událost a prostě ten psychotest z mého pohledu... 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

A co? A půjde vraţdit? Nebo ţe se zabije? Tak ten člověk nemá mít zbraň. 

Zástupce myslivců 

Ne, to určitě ne! Proč by chodil vraţdit? 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

No a tak proč se tak ptáte? 

Zástupce myslivců 

Jasně se ukazuje, ţe tam, kde se udělaly celoplošné psychotesty, stálo to spoustu peněz, ten 

psychotest podle mých informací stojí 4.000 aţ 5.000,-Kč. A to je prostě obrovský náklad. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Není to tak..Na Slovensku to platí. A Slováci nejsou bohatí… 

Michaela Jílková 

No ale, kdyţ třeba chcete mít hobby, myslivectví, viďte, tak proč nezaplatit za psychotesty, pane 

Králíčku? Vy chcete šetřit! 

Zástupce myslivců 

Prosím vás, já platím od tý doby, co dělám myslivost. Já platím za zkoušky z myslivosti, zbrojní 

průkaz, evidence kaţdé zbraně, spoustu správních poplatků… Nevím, proč bych měl platit eště 

další poplatek, kdyţ chodím k lékaři pravidelně, asi jsem normální... 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Tak to ta většina cítí. Chce bezpečí. 

Michaela Jílková 

Tak počkejte, abysme… pan Gruber chce reagovat. Pan Gruber. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Tak je to o penězích tedy.  

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

Jak tady kolega správně říká, jak jste teď podotkla (Dţamila: Ţe je to o penězích), ano, je to o 

penězích, samozřejmě, protoţe uţ získání zbrojního průkazu stojí x tisíc korun. To záleţí… 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Je to drahý koníček. Luxusní. 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 

Jestli je to oficiální, je to drahý koníček. Jenomţe vy tím, ţe byste zavedla ty psychotesty a ten 

psychotest je tak drahý, jak říká tady kolega… 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

400 euro na Slovensku. 

Petr Gruber ‒ drţitel střelných zbraní z Hodonína, bývalý policista 
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…dáváte tak obrovský prostor korupci, aby ten člověk, kdyţ uţ ty testy jde dělat, aby jich za 

kaţdou cenu udělal, ţe si radši připlatí a klidně tu korupci spáchá a věřím tomu, ţe všichni 

doktoři nejsou proti korupci. 

Michaela Jílková 

Tak váţení, já bych to posunula zase dál, a to je obce. Obce dneska vlastně, pane starosto, 

řekněte, vy nemáte… vy tedy víte o problémovém občanovi, který třeba slovně agresivně 

napadá sousedy, vyhroţuje jim… a co vy jako obec můţete dělat v souvislosti se zbrojním 

průkazem? 

Vít Vomáčka ‒ starosta obce Kravaře 

Co se týče zbrojního průkazu, my nemůţeme za prvé dělat nic, protoţe nevíme, kdo je drţitelem 

zbrojního průkazu a jakékoli zbraně na území obce například z trvale bydlících občanů. 

Dostaneme u nového ţadatele, my dostaneme od policie České republiky, jak říkal pan 

předseda, takovouto ţádost, tam je tedy to, jestli ten občan byl za poslední tři roky více neţ 

jedenkrát přestupkově řešen a uznán vinným. Na druhou stranu, jestliţe obec má tzv. mandátní 

smlouvu a přestupkové řízení mu dělá někdo jiný, jiné město pověřené, třeba u nás Česká Lípa, 

tak my nemáme zpětnou vazbu, jak on byl potrestán a jestli on byl uznán vinným. 

Michaela Jílková 

No tak, paní magistro, kdybyste… zda tady bude ministerstvo tedy navrhovat nějakou nápravu, 

aby obce do toho mohly víc hovořit? 

Milena Bačkovská ‒ Ministerstvo vnitra, odbor bezpečnostní politiky 

Tak já si myslím, ţe nejenom policii, ale i obcím by pomohl Centrální registr přestupků, protoţe 

tam by byly veškeré přestupky. Nemuselo by se obce zatěţovat právě takovými dotazy, vědělo 

by se to všecko, vědělo by se to rychle a vědělo by se to online. A zároveň samozřejmě 

můţeme, a připravuje se to, umoţnit obcím vyjadřovat se také k vydávání zbrojních průkazů, 

nicméně nechceme zavádět něco jako uliční výbory nebo něco takového, ale pouze, aby obec 

měla moţnost sdělit relevantní informace. 

Michaela Jílková 

To se ale nelíbí vám, viďte, pane Hynku. 

Milena Bačkovská ‒ Ministerstvo vnitra, odbor bezpečnostní politiky 

...relevantní informace sdělit. 

Michaela Jílková 

Ty obce… 

Jiří Hynek ‒ prezident asociace obranného a bezpečnostního průmyslu 

Mně se...já si myslím, ţe obec má moţnost se vyjadřovat, ale obec nemůţe rozhodovat o vydání 

zbrojního průkazu z jednoho prostého důvodu ‒ protoţe je to celostátní dokument, dokonce vy 

na základě něho můţete získat evropský zbrojní pas, čili evropský dokument, a vy v jedný obci 

byste ho mohla získat a v druhé ne podle toho, jak by se to...  
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Michaela Jílková 

A to tedy nenavrhujete? 

Milena Bačkovská ‒ Ministerstvo vnitra, odbor bezpečnostní politiky 

Ne, určitě nenavrhujeme to, aby si starosta mohl rozmyslet, jestli chce mít gun free město, nebo 

ne. 

Michaela Jílková 

Ano. Tak pojďme, prosím, protoţe budeme končit, ještě dotazy z publika. 

Občan 

Jenom rychle…Dobrý večer, Martin Zelenka. Já bych měl dotaz na kohokoliv z levé strany, 

jestli by mi mohli říct, kde a kdy pomohlo nějaké zpřísnění zbrojního průkazu, protoţe já takový 

případ neznám. Vím, kde zpřísnění průkazů vedlo k vyšší kriminalitě, k horším případům, 

k větším masakrům, ale neznám případ, kde by to pomohlo. Jestli znáte takový případ? 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

My se pořád bavíme o tom, ţe snad, souhlasíte se mnou, ţe zbraň nepatří… 

Občan 

Nesouhlasím. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

...do rukou duševně nemocných. Vy se domníváte, ţe... My musíme naplnit literu v zákonu. Uţ 

současný zákon o zbraních nedovoluje duševně nemocným zbraň nosit, ale ten člověk nemusí 

být léčen u psychiatra, přijde pro zbraň a to síto, kdyţ vyšetří ho klinický psycholog, neumoţní 

tu zbraň dát. My o těch případech nedozví, protoţe ty masakry se nestanou! 

Michaela Jílková 

No a paní doktorko, jaké vlastně, jací občané ţádají podle vás o tu zbraň? Vy jste totiţ uvedla, 

ţe aţ pět procent z nich mohou být psychicky narušené osobnosti. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ano, je to průzkum, který provedla Slovenská asociace psychologů, ţe pět procent drţitelů 

zbraní, nemají na to nárok, protoţe trpí tou či jinou formou duševní poruchy, která s drţením 

zbraní… 

Michaela Jílková 

Ale dostanou to. Ano. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

...nesnesitelné, je neslučitelná. 

Michaela Jílková 

Pane Šmoldas, vy s tím... 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Počkejte. Tady je tři sta tisíc drţitelů zbraní. Pět procent z toho je patnáct tisíc. To je tady jako 

patnáct tisíc lidí, kteří jsou ozbrojení a nebezpeční? To bysme tady měli válku! 
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Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ano, ano! 

Michaela Jílková 

Ano. 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

A máme tu snad válku? 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Ale rozumíte, vy pořád myslí…, vy mluvíte o sobě, o svých zájmech. Vy chcete nosit zbraň, 

chcete být bezpečný, ale většina téţ chce se cítit bezpečně, kdo zbraň nemá! Já si myslím, ţe 

právo tý většiny jako převaţuje nad právem menšiny, která chce se cítit bezpečně, a proto má 

zbraň! 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Já to teď zase řeknu jinak. Já jsem dospělý, svéprávný a svoji bezúhonnost mohu doloţit 

čtyřiadvacet let nazpátek aţ do patnácti let, kde se začíná psát /nejde rozumět/. 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

A máte posudky. Ano, ano. 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Na základě toho si to můţu dovolit, máme tady předsedu Ústavně právního výboru, aby ke mně 

stát a zákon přistupoval s principem presumpce neviny. 

Michaela Jílková 

Ano, ale to k vám přistupuje, no ale vy jste sám řekl, ţe 15 000 lidí... 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Nechte mě domluvit! Nechte mě to prosím domluvit! Nechte mě prosím domluvit! 

Michaela Jílková 

...můţe být psychicky nemocných, kteří třeba při... 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Necháte mě domluvit? 

Michaela Jílková 

Kdybyste mluvil zajímavě, tak ano, pane Karásku. Tak vám to řeknu, ano? 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Tak to tady teď...Prosím vás! 

Michaela Jílková 

Mluvme k věci. 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Já mluvím k věci! 

Michaela Jílková 

Vy jste tady řekl, sám jste to hezky vypočítal, 15 000, no? 
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David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Jen mně vţdycky skočíte do řeči, neţ stihnu dokončit myšlenku. 

Michaela Jílková 

No jo, no trvá to dlouho, pane Karásku. 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Víte, tyhle věci nejsou jednoduché! 

Michaela Jílková 

Ano. 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

To se nedá rozseknout tím, ţe něco plácnete. 

Michaela Jílková 

No, ano. Tak co tedy? 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Dobře. A pokud tedy mám právo na to, aby ke mně stát a zákon přistupovaly na principu 

presumpce neviny, tak co kdyby ten, kdo mě povaţuje za tak nebezpečného, ţe mi chce 

zákonem povinně nařídit psychiatrické vyšetření nebo psychologické... 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Co se vám stane během toho vyšetření? 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Počkejte. Co kdyby ten člověk místo neurčitých nařčení typu "vy byste moţná mohl něco 

spáchat" tedy předstoupil a předloţil nějaké důkazy mojí nebezpečnosti? 

Michaela Jílková 

Ano, pane Karásku, mně je líto, kdyţ se podíváte na čas, uţ mluvíte víc jak tři minuty, jo? A 

nic... 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Ano. 

Michaela Jílková 

Pojďme říci k tomu...Vy jste sám řekl patnáct tisíc...Co byste mi závěrem řekl třeba na to, ţe 

v USA byla také provedena studie, kolik vraţd, jakých je spácháno tou legální zbraní, kteří si 

pouţív...kupují pro svoji domácí ochranu. A představte si, ţe jenom půl procenta bylo proti těm 

vetřelcům, co se vloupají, ale devadesát devět a půl procenta tou legální zbraní zemře člen 

domácnosti. 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Tak to je jedna z těch věcí, které nejdou vysvětlit za tři minuty, ale já se to pokusím. 

Michaela Jílková 

Ano. No, to uţ nestihneme...Ne, mínus...uţ jsme mínus tři.  

Hlas z publika 
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Můţu otázku? 

Michaela Jílková 

Ano. Ne! Já musím končit! My končíme! Ne, my končíme! 

David Karásek ‒ Sdruţení pro ochranu práv majitelů zbraní 

Dobře, já to řeknu jednoduše. Náš systém drţení zbraní je úplně jiný neţ americký. 

Michaela Jílková 

Ano. Tak. Protoţe opravdu musíme končit, pane primáři, velmi bych vás poprosila stručně, 

kdybyste řekl, jak občan pozná, ţe tedy ten soused, nebo někdo můţe být opravdu nebezpečný? 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

No, to se pozná těţko a není s tím příliš mnoho co dělat v současném systému. Proto jsem říkal, 

ţe by i občané by mohli dávat nějaké návrhy, co se týká drţení zbrojních průkazů. Pozná se to 

tak, ţe kdyţ je někdo porušená osobnost nebo kdyţ se sejdou rizikové faktory, jako je porucha 

osobnosti, akutní psychické nebo psychotické onemocnění, nezaměstnanost a další sociální 

problémy, jako nepodpora v rodině, současný stres, finanční potíţe, prisonizace, to znamená 

vyrůstání ve vězení, nebo institucionalizace nějaká, tak to jsou rizikové faktory. 

Michaela Jílková 

Ano. Ale jak to třeba poznám u souseda nebo... Poznám to nějak? 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

No, pozná se...spousta lidí má sousedy, kteří jsou celoţivotně nepříjemní, a i kdyţ to poznáte, ţe 

jsou nebezpeční, tak s tím mnoho neuděláte, protoţe máte právo být nepříjemní. 

Michaela Jílková 

Dobře, ale na co si tedy...Váţení, opravdu já uţ přetahuji...Na co si tedy mám dát pozor? 

Občané! 

Jiří Švarc ‒ primář Psychiatrické nemocnice Bohnice 

Pokud někdo spáchá trestný čin, tak to musíte řešit uţ jako na trestněprávní rovině, čili pokud 

vám hrozí, ţe... 

Dţamila Stehlíková ‒ psychiatrička 

Pozdě! To uţ je pozdě! 

Michaela Jílková 

Ale ne, ţe...Paní magistro, máme to tedy někdy, občané, hlásit to podezření? Velmi stručně. 

Milena Bačkovská ‒ Ministerstvo vnitra, odbor bezpečnostní politiky 

Já si myslím, ţe lhostejnost je velký problém. Je potřeba, aby lidé opravdu říkali policii, pozor 

tenhleten člověk asi je nemocný. Policie pak pošle povinně toho člověka k doktorovi. Takţe 

ano, všímejme si lidí kolem sebe, ale na druhou stranu anonymní udání nemůţe být důvodem 

pro odnětí zbrojního průkazu. 

Michaela Jílková 
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Ano, ale aspoň by byl ten občan poslán na vyšetření. Milí diváci, musíme končit. Velmi rychle: 

příští týden palčivé téma: „Máte problém najít lékaře ‒ specialistu?― Píšete nám, ţe nemáte 

dětského lékaře, zubaře, jiné ambulantní specialisty. Přijďte to říct přímo ministrovi 

zdravotnictví Svatopluku Němečkovi. Ministerstvo teď totiţ chystá škrty v atestacích. Zhorší se 

podle vás kvalita péče? Je teď dostatečná? Přihlašte se na telefonu 261 137 766, nebo na e-mailu 

mateslovo@ceskatelevize.cz. Milí diváci, já vám děkuji, těším se na vás, myslím na vás a vy uţ 

víte, ţe ve čtvrtek máte slovo. Na shledanou. 
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Příloha č. 4: Máte slovo s M. Jílkovou, 4. 2. 2016 (vlastní přepis audiovizuálního 

záznamu) 

 

Michaela Jílková 

Máte slovo, hezký večer, milí diváci. 

Podle průzkumu nespokojenost se členstvím v Evropské unii mezi veřejností roste. Je to 

zejména v souvislosti s uprchlickou migrací, ale v té souvislosti se i ozývají hlasy, ţe bychom 

co nejdříve měli opustit Evropskou unii. Kdybychom ji však opustili, vystoupili bychom z ní, 

týkal by se nás problém s uprchlíky v Evropě méně? Ţilo by se nám lépe? Nebo by naopak 

zdraţilo zboţí a zvýšila by se nezaměstnanost? Zkrátka, přináší nám členství v Evropské unii 

spíše výhody, nebo nevýhody?  

O tom diskutovat budou: 

Následky osamostatnění by byly pro Českou republiku fatální, varuje místopředseda Poslanecké 

sněmovny a místopředseda KDU-ČSL. Dobrý večer. 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Dobrý večer. 

Michaela Jílková 

Evropská unie nás dlouhodobě poškozuje, a kdybychom z ní vystoupili, stalo by se Česko 

konečně suverénním státem/zemí, prohlašuje poslanec a předseda hnutí Svoboda a přímá 

demokracie. Dobrý večer. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Dobrý večer. 

Michaela Jílková 

Odmítám experimentovat na škodu své vlastní vlasti. Bylo to tak nějak, ţe? 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Skoro. 

Michaela Jílková 

Ale dále jste řekl, ţe být v Evropské unii je naše jediná moţná alternativa. Dobrý večer. Známý 

ekonom. 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Dobrý večer. 

Michaela Jílková 

Naopak. Opuštění Evropské unie by pro nás bylo velkou výhodou, říká ekonom a zakladatel 

Reformy.cz. Dobrý večer. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Dobrý večer. 
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Michaela Jílková 

A za vás veřejnost. Vystoupení by bylo politicko-ekonomickým hazardem s okamţitou jásavou 

reakcí Ruska, je přesvědčen penzista z Říčan. Dobrý večer. 

Ivo Petřík ‒ penzista z Říčan, je proti vystoupení z EU 

Dobrý večer. 

Michaela Jílková 

Naproti tomu metalový zpěvák, hudebník, je rozhořčen, ţe společenství svobodných 

rovnoprávných států se změnilo v kolonie pod koloniální nadvládou silných. 

Dobrý večer. 

Aleš Brichta ‒ hudebník, je pro vystoupení z EU 

Ano. (kývnutí hlavou) 

Michaela Jílková 

Pane předsedo, vy tedy vyzýváte k tomu, ţe bychom byli konečně suverénní, spokojení, 

kdybychom vystoupili z Evropské unie, a tvrdíte, ţe by nám, nyní vás cituji, zůstal volný pohyb 

zboţí, osob, sluţeb, kapitálu. Tak, kde berete jistotu, ţe nám právě tyto výhody, ano, zůstanou? 

To uţ jste to jako předjednal nebo... ? 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Tak já bych vám chtěl na úvod poděkovat za pozvání, protoţe jsem v médiích uţ přes rok 

cenzurován a jsem na černé listině a děkuju, ţe jste měla tu odvahu mě pozvat. 

Michaela Jílková 

No tak, co... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Takţe a teďka a teďka k té vaší odpovědi. No protoţe mám nepohodlné názory... Takţe a k té 

vaší odpovědi. Samozřejmě vyvraťme si na úvod ten mýtus, ţe členství v Evropské unii je snad, 

má snad něco společného s tím, s volným pohybem osob, s volným pohybem pracovních sil, 

s volným pohybem sluţeb a s volným pohybem kapitálu. To jsou smlouvy, které lze uzavřít i 

mimo členství s Evropskou unií, jako to má třeba Norsko a Švýcarsko, je to smlouva EFTA. To 

znamená, i kdybychom vystoupili z Evropské unie, tak máme moţnost jako i jiné země si 

zachovat bez problému tyto svobody a vůbec to nemá ţádný vliv na to, ţe bychom snad nemohli 

cestovat nebo volně obchodovat. 

Michaela Jílková 

Ano. A jste si jist, ţe bychom tyto výhody okamţitě vyjednali a byly by? 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Paní redaktorko, pochopitelně, protoţe jsme ve střední Evropě, máme tady obrovské investice 

z Německa i z dalších zemí a bezpochyby by tyto svobody byly samozřejmě zachovány. 

Nestrašme tím, ţe ne, naopak členství za stávající situace je pouze politicko-byrokratický 
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projekt a ten je v této fázi i kvůli těm imigrantům, je vysloveně nevýhodný pro Českou 

republiku. 

Michaela Jílková 

Ano, ale podstatné je, pojďme to vzít postupně...Ano, pojďme postupně, takţe by nám zůstal 

volný pohyb osob, zboţí, sluţeb, kapitálu, kdybychom vystoupili, pane místopředsedo. 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Já to vidím úplně jinak. Já si myslím, ţe zde se jedná o naprosté zneuţití tématu, protoţe kdyţ 

se řekne a, musí se říct i b. Jestliţe vůbec jste domyslel, co by znamenalo vystoupení České 

republiky z Evropské unie. Dyť, tak řekněte lidem, v okamţiku, kdyţ vystoupíme z Evropské 

unie, sedmdesát pět tisíc lidí přijde o práci. Budou zde spoustu...ne, budou zde další… 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

To je nesmysl! To snad není moţný! Tak to je leţ uţ! 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

...ekonomické důsledky, které se podepíšou na ekonomice České republiky. Neskákejte mi do 

řeči! Já jsem vám také neskákal do řeči, kdyţ jste vystupoval. To znamená, vystoupení České 

republiky z Evropské unie v konečném důsledku Českou republiku poškodí! Poškodí lidi této 

země, povede ke zdraţení zboţí, ke zdraţení potravin...Jestliţe říkáte tyto své fráze, směruje to 

k tomu, ţe chcete poškodit Českou republiku a lidi této země. 

Michaela Jílková 

Ano, tak moţná byste mohl říci, kde berete tu jistotu, ano? 

Ivo Petřík ‒ penzista z Říčan, je proti vystoupení z EU 

Samozřejmě... 

Michaela Jílková 

Ne, nechme teď tuto stranu. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Tak to, co tady říká místopředseda této vlády ČSSD, hnutí ANO a KDU-ČSL, ale je taková... 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Já nejsem místopředseda vlády, já jsem místopředseda Poslanecké sněmovny. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Pardon, člen a místopředseda sněmovny za toto. Jak vy, moţná nevíte, ţe nejniţší 

nezaměstnanost, kterou jsme měli za, prosím, dvacet pět let, byla před vstupem do Evropské 

unie, bylo to v roce 1996, 3,9 %. A naopak po vstupu do Evropské unie byla nejvyšší v historii 

v těch prvních letech, tak co to vykládáte! 

Michaela Jílková 

Ano, ale pane předsedo, teď jde o to, počkejte, pane předsedo, promiňte, to je, počkejte, 

abychom, ne počkejte, abychom vedli korektní situaci. Teď je nějaká situace. My prostě ze 

sedmdesáti pěti procent jsme exportně závislí na Evropské unii.  
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Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Ano, to by se nezměnilo. 

Michaela Jílková 

Kdybysme tam nemohli vyváţet, tak pravděpodobně by se začaly zavírat výroba apod. a o tom 

mluví, pan místopředseda, ţe by se zvýšila nezaměstnanost. Máte pro to argument tedy? 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Tak to je přeci uţ úplný nesmysl. Vy snad chcete říct, ţe miliardová investice Volkswagnu třeba 

do Mladé Boleslavi, ţe nám Německo zavře trh, abysme nemohli exportovat škodovky do 

Německa? Pane místopředsedo, to si snad děláte uţ úplnou legraci. Anebo chcete říct, ţe snad 

vázne obchod s Čínou? S Čínou všichni vesele obchodují a v Evropské unii není a obchod 

jenom kvete. Tak prosím vás jasně, jste ekonom, ale to je opravdu hrozně slabá argumentace. 

Michaela Jílková 

Tak, necháme reagovat ekonoma. 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Ne, já znovu říkám prostě, nezneuţívejte tématu. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

No a navíc, my jsme měli nejniţší nezaměstnanost, kdyţ jsme nebyli v Evropské unii. 

Michaela Jílková 

Ano. Ne, počkejte, ale to teď pletete jabky s hruškama, ano, pane Okamuro? Pojďme, pan 

ekonom Zámečník bude reagovat na to, ţe tedy by nám všechno zůstalo a nezaměstnanost by se 

nezvýšila. 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

No, jak jsem vytušil, tak co máte na mysli, je, ţe Česká republika by zůstala členem toho, čemu 

se říká Evropský hospodářský prostor, coţ je 30 zemí, nejenom všechny členské země Evropské 

unie, ale také Norsko plus Island, pokud to povaţujeme za součást nějakého evropského 

kontinentálního šelfu. To je pravda, ale to, co jste nám zapomněl říct, co znamená členství 

v Evropském hospodářském prostoru. V zásadě musíte dodrţet veškerou evropskou legislativu, 

máte čtyři svobody: volný pohyb osob, kapitálu, zboţí a sluţeb. To pravda, to je vysoce ceněné, 

ale za to se platí. Takţe Norsko je vysoký přispěvovatel a nic se nedostává. Takţe jediná věc, 

kde neplatí "akvi", je zemědělství a rybolov a v tom, to je vopravdu Česká republika nějak moc 

nevyniká. (Okamura: Já ty vaše argumenty nebudu poslouchat.) A řekněme si, ţe je jedna 

země, která má vztah k Evropské unii a v rámci Evropského hospodářského prostoru, aniţ by 

jim přímo byla, a to je Švýcarsko. Víte, kolik smluv s Evropskou unií má uzavřeno Švýcarsko, 

které se týkají právě volného pohybu? No něco kolem dvě stě padesáti. Myslíte, ţe se to dá 

uzavřít zítra? 

Michaela Jílková 

Tak, já bych poprosila pana Jedličku, aby reagoval. 
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Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Tak samozřejmě, ţe to bude proces, proces vystoupení z EU. Nebude to něco, co se stane přes 

prázdniny. Bude to něco, co bude trvat tři, čtyři roky. Můţeme se připojit k tomu procesu ze 

stejného důvodu jako Velká Británie. Já bych tady jenom se ještě... 

Michaela Jílková 

Tak ta se k tomu ještě nepřipojuje, tam bude teprve referendum. Ano. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Je tam ten důvod úplně stejný, proč velká země chce z Evropské unie odejít. Evropská unie 

vyprodukovala nějakých dvě stě tisíc stránek legislativy, šílené legislativy. Není pravda, ţe se 

státy EHP musejí všechnu tuto legislativu přijmout. Dokonce je tam moţnost, Norsko můţe 

některé ty věci nepřijmout, můţe je vetovat a skoro jednu třetinu (Zámečník: Kolik stránek?) 

jich nepřijalo, vlastně o jednu třetinu je ten balík těch regulací menší. Co sama Evropská komise 

říká, je, ţe tyhlenty regulace zpomalují hospodářský růst o tři a půl procenta ročně. Samozřejmě, 

ţe to způsobuje nezaměstnanost. 

Michaela Jílková 

Pane Jedličko, já bych se drţela toho opravdu. Takţe vy mluvíte o tom Evropském obchodním, 

ano, prostoru. Takţe pojďme k tomu, tady jsme slyšeli, ţe stejně by ta legislativa téměř zůstala, 

ţe? Ta vás tedy omezuje, ale ona by zůstala. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Významně bysme ji mohli zredukovat. O nějakých třicet procent. Bez problémů. Ale já bych šel 

tou cestou toho Švýcarska. Já bych šel cestou Švýcarska. 

Michaela Jílková 

Ale uţ bysme nedostali...Ne! Ale pojďme konkrétně, uţ bychom nedostávali peníze, ţádné 

dotace! 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Ale poslouchejte, my tam také spoustu peněz posíláme. 

Michaela Jílková 

Ale víc dostáváme. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Víte...Ale ne, počkejte... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Nenene, tak to není. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Takhle. Kdyţ si spočítáte, kolik, jaký jsou skutečný náklady našeho členství v Evropský unii, 

tak dojdete k nějakýmu číslu asi 200 miliard. Jenom dotace solárním elektrárnám a biopaliva 

jsou víc jak pětačtyřicet miliard. Evropská unie je pro nás obrovský náklad. Kdyţ ty čísla 

sečtete, tak se dostanete k nějakým 200 miliardám korun dohromady. 
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Michaela Jílková 

Tak já jenom, abychom to uzavřeli, necháme reagovat druhou stranu. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

A eště je důleţitý, prostě my se staneme čistým plátcem! 

Michaela Jílková 

Tak o co vám jde? Budeme to probírat postupně, ne? 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Dobře, dobře... 

Michaela Jílková 

A jenom, kdyţ uţ jste to tady nasnítil, podle NKÚ jsme dostali navíc, neţ jsme zaplatili 410 

miliard korun. Řeklo NKÚ, ano? Já to jenom...Tak. Pan Petřík. 

Ivo Petřík ‒ penzista z Říčan, je proti vystoupení z EU 

Já bych chtěl říct jenom to, ţe jestliţe se uzavíraj nějaký smlouvy, tak jsou dvě strany, jo? Jeden 

provaz a jeden provaz a jedna strana toho provazu je další a jedna kratší. (Vít byl - nebylo dobře 

rozumět) určitě na tom kratším, to neznamená, ţe všechno velice snadno dojednáme. Vůbec to 

není pravda, protoţe my nemáme vůbec nic jistýho, a věřte tomu, ţe kdybychom vystoupili, tak 

se pěkně naštvou všichni, kteří vlastně na tomhletom projektu pracovali desítky let. A eště chtěl 

bych říct jednu věc, jo? Vy tady mluvíte jenom vo ekonomice, ale tato země musí bejt politicky 

ukotvená, jo? A zde sedmdesát let nebyla válka. Podívejte se do historie Evropy týhle oblasti, je 

to absolutně výjimečný období. A právě Evropská unie byla především politickej projekt, to 

znamená, aby tady nebyly války. 

Michaela Jílková 

Tak, necháme reagovat pana Brichtu. Prosím. 

Aleš Brichta ‒ hudebník, je pro vystoupení z EU 

Tak, co se týče válečných konfliktů, to je kapitola sama za sebe. Já mám takový pocit, ţe 

momentálně situace v Evropě je i v rámci vlastně uprchlické krize natolik závaţná a je moţný, 

ţe jak se říká, ty dobráci, co vyrazili na vandr do Evropy, tak jsou schopni tady tu válku 

způsobit velice rychle uţ teď. Ale v případě, kdyţ tahlecta situace se bude stupňovat a je jasně 

znát i to, ţe je to uprchlická vlna z Afriky, to, co zatím přišlo do Evropy, je řádově čtvrtina, 

pětina těch lidí, který se sem případně chystaj... 

Michaela Jílková 

Ano. Pane Brichto, promiňte, já vás jenom poprosím, já bych vás poprosila opravdu, máte 

obrázek, chápu, proč ho máte se svými názory, ale poprosila bych vás, protoţe jsme ve 

veřejnoprávní televizi a nemusíme, nezlobte se na mě, tyto amorální, vlastně paušalizující... 

Aleš Brichta ‒ hudebník, je pro vystoupení z EU 

Ano, promiňte uţ mi to. 

Michaela Jílková 
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Ano? Protoţe to je paušalizující, ţe? Asi tím chcete něco vyjádřit. Takţe já bych vás poprosila, 

jestli si to můţete zapnout, ano?  

Aleš Brichta ‒ hudebník, je pro vystoupení z EU 

Jeţišmarja. 

Michaela Jílková 

To víte, nad námi dohlíţí Rada České televize, víte? 

Aleš Brichta ‒ hudebník, je pro vystoupení z EU 

Jo tak! 

Michaela Jílková 

Jsme veřejnoprávní, takţe přesto bych vás poprosila, ano? 

Aleš Brichta ‒ hudebník, je pro vystoupení z EU 

No, to vůbec nevím, jestli to půjde zapnout. 

Michaela Jílková 

Tak váţení, pojďme, protoţe vy jste teď všichni něco nakousli, pojďme se drţet postupně... 

Aleš Brichta ‒ hudebník, je pro vystoupení z EU 

A mohl bych s dovolením domluvit teda? Jenom, abych dokončil tu myšlenku. 

Michaela Jílková 

Ano. Kdyţ jste se zapnul, tak ano. Ano. 

Aleš Brichta ‒ hudebník, je pro vystoupení z EU 

Takţe myslím si, ţe v případě, kdyţ se bude násobit ta situace s těmi uprchlíky, kteří vyjíţdí do 

Evropy, tak do budoucna v rámci společenského řádu, v rámci náboţenství a zřejmě problémů, 

který se budou stupňovat, ty konflikty budou narůstat, to si nebudem namlouvat, ţe ne, vidíme 

to uţ dneska v některých státech evropských, jak to začíná vypadat. Tak mám takový pocit, ţe 

opravdu by se ta situace s tou válkou mohla vyhrotit natolik, ţe by došlo ke střetu kultur 

evropských vlastně s veškerými, Islámským státem nebo ne s Islámským státem, ale obecně 

vlastně s muslimským náboţenstvím... 

Michaela Jílková 

No tak výborně. Tak pojďme k tomu. 

Aleš Brichta ‒ hudebník, je pro vystoupení z EU 

A ta situace válečná by byla mnohem víc hrozivější neţ v současné době, neţ se o tom mluví. 

Michaela Jílková 

Tak. Víte co, teď jste všechno nakousli, pojďme to prosím brát tedy postupně. Ano. Tak. Otázka 

zní: Kdybychom tedy vystoupili z Evropské unii, znamenalo by to, ţe by se nás uprchlická krize 

v Evropě netýkala, pane Okamuro? Ţe, jak by nám to tedy podle vás změnilo situaci? 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Tak já velmi krátce. Prosím vás zaprvé, vyvraťme si mýtus s těma dotacema, to není pravda, co 

jste říkala... 
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Michaela Jílková 

No ale tak váţení! Ne, pane předsedo! Já chci, abychom se něčemu dostali, jestli kaţdý chcete 

mluvit já o voze, ten o koze... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Dobře, no ale vy jste říkala, ţe Nejvyšší kontrolní úřad něco říkal, ale... 

Michaela Jílková 

Promiňte, teď jsem řekla, ţe jste se kaţdý k něčemu vyjádřil, ano? A teď probíráme, zda by se 

změnila pro nás nějak situace ohledně uprchlické krize a toho se budeme drţet. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Dobře, tak já vám odpovím. Samozřejmě. Tak. Já vám na to odpovím. Ano. My se tady pořád 

bavíme jenom o ekonomice, ale je pravda, ţe kdybychom vystoupili z Evropské unie, tak 

bychom měli samostatnou zahraniční politiku a mohli bychom pochopitelně odmítnout 

přijímání imigrantů a já vám řeknu, proč a jak. Já, kdyţ slyším nějaká čísla o dotacích, tak bych 

tady váţené pány ekonomy... 

Michaela Jílková 

Drţme se uprchlíků. Já vím, kam směřujete. Já vím! 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Ne! Ne! Ne! Ne! Já o uprchlík...nebudu mluvit! 

Michaela Jílková 

Dotace si probereme potom! Drţte se těch uprchlíků! 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Ne! 

Michaela Jílková 

Takţe kdybyste mi mohl říci, my máme přijmout asi, já nevím, tři tisíce uprchlíků, ţe? Tak to 

podle vás destruuje tedy český stát, no? No? 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Tak. Tak já vám na to odpovím. Vláda hnutí ANO, ČSSD a KDU-ČSL odsouhlasila proti vůli 

lidí prvních tři a půl tisíce. 35 % z toho... 

Michaela Jílková 

No, no. Ale ona... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Ano, odsouhlasila! 35 z toho 1500 dobrovolně v červenci. Většinu měli na to, podle toho, co 

jsme slyšeli ve sněmovně, aţ 4,5 miliardy korun, logicky pak na důchodce bylo jenom 40 korun. 

Aţ na základě opozičního návrhu dostali drţhubních 1200, jako jo? A já vám řeknu a my kdyţ 

tady mluvíme o tý ekonomice a jak se ptáte...ano a o tý situaci... 

Michaela Jílková 

Ne! Teď mluvíme o tý situaci! 
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Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

My si nerozumíme! Ale ty 3500, po kterých jste se ptala, tak na základě zákona o slučování 

rodin a jejich demografická křivka, kdy jedna islámská matka má osm dětí na rodinu, to pak 

budou takové náklady, ţe my tady mluvíme uţ dneska v řádu desítek miliard jenom na základě 

toho, co jste odsouhlasili kvůli členství v Evropské unii! 

Michaela Jílková 

Tak. Prosím reagujte, pane předsedo. 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Já vám na vaši populistickou linku nebudu naskakovat! To, co zde uvádíte, to je hromada 

nesmyslů, pokroucených dat! Česká republika nikdy ţádné kvóty neodsouhlasila! Česká 

republika nikdy neřekla, ţe bude slučovat rodiny. Dyť Německo přijalo to, ţe nebude slučovat 

rodiny. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Vy neznáte zákony? 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Jsou to kroky, které budou následovat! 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Takţe budou (smích). 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Prosím vás, já vám říkám, vy jste nepochopil jednu zásadní věc. Jestliţe Česká republika 

nebude přijímat imigranty, kterým jde v republice o ţivot, tam, kde jsou doma, tak se dopouští 

válečného zločinu! Vy tady jedete protiuprchlickou linku zcela populisticky bez toho, ţe byste 

byl schopen vnímat souvislosti České republiky, naše mezinárodní vztahy a závazky! 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

To je neuvěřitelné! 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Apelujete tady na naprosto primitivní lidský strach! To je nezodpovědné z pozice politika! Jako 

politik máte zodpovědnost za tuto zemi... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

To je neuvěřitelné! 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

A já vám říkám, ţe máte zodpovědnost za to, abyste hledal řešení, která jsou smysluplné a řeší 

situaci. Vystoupení z Evropské unie to není! Nelţete lidem! 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Samozřejmě, ţe to je smyslupné řešení. Získáme tím znovu vládu nad touhle zemí a nad našimi 

hranicemi... 

Michaela Jílková 
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No a jak by to změnilo, jak by to změnilo... 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Budeme si moct přijímat, kolik uprchlíků budeme chtít, ne kolik nám nadiktuje EU! A musíme 

si uvědomit, ţe teďka je na pochodu 10 milionů uprchlíků! 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Ale nám nikdo nic nediktoval, vy si to diktujete sami! 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

To není pravda! Diktuje!  

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Dalších 10 milionů uprchlíků, který nám můţe EU díky Lisabonské smlouvě násilím v podstatě, 

nebo silou přidělit! A to je něco, čeho se zbavíme vystoupením z EU, a získáme tím spoustu 

suverenity zpátky! 

Ivo Petřík ‒ penzista z Říčan, je proti vystoupení z EU 

Prosím vás, vy tady neustále utíkáte od tématu, protoţe my se tady bavíme vo vystoupení 

Evropský unie a vy k tomu pouţíváte emigraci nebo migranty, ale tohleto je prostě daleko...to je 

jenom malej úsek! 

Michaela Jílková 

Ano, ale pane Petříku, my to berem po kapitolkách a teďkom bereme, protoţe řada lidí se 

domnívá, ţe pokud bychom vystoupili z Evropské unie, tak by se nás vlastně ta uprchlická krize 

v Evropě netýkala, chápete. 

Ivo Petřík ‒ penzista z Říčan, je proti vystoupení z EU 

A měli bychom nezávislou zahraniční politiku, jo? Tomu se musím hrozně smát a jsem rád, ţe 

pan Okamura do tý zahraniční politiky nemůţe moc mluvit.  

Michaela Jílková 

No a proč se tomu tedy smějete? Proč vám to přijde směšné? 

Ivo Petřík ‒ penzista z Říčan, je proti vystoupení z EU 

Kaţdá zahraniční politika je v ňákým prostředí, a to musí prostě respektovat nějaký různý věci... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Brusel (smích). 

Ivo Petřík ‒ penzista z Říčan, je proti vystoupení z EU 

A zahraniční politika je má dáti dal, jo? 

Michaela Jílková 

Tak. Pan Brichta chce reagovat. 

Aleš Brichta ‒ hudebník, je pro vystoupení z EU 

Princip je úplně jednoduchej. V případě přijímání uprchlíků, to znamená, ţe souhlasíme s tím, 

aby vyrazili vodněkať ze severní Afriky, aby vyrazili k nám na vandr. Jestliţe si někdo bude 
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brát a rozhode příkazem, ţe kaţdý z nás si musí vzít domů pár turistů jenom tak, protoţe je to 

jeho názor a... 

Michaela Jílková 

A vy máte pocit, ţe někdo takto rozhodl? Ţe do kaţdé rodiny? Ano. 

Aleš Brichta ‒ hudebník, je pro vystoupení z EU 

Ano, mám ten pocit, protoţe pokud jste slyšela prohlášení Martina Schultze z Evropské rady, 

tak ten prohlásil jasně, ţe v případě, kdyţ nebudeme jakoţto státy Visegrádu souhlasit 

s kvótami, tak v tom případě budou nuceni pouţít vojenskou sílu. Já vím, ţe za to dostanu pár 

facek hnedka, ale tohle bylo jasně vyjádřeno a řečeno! 

Michaela Jílková 

Tak moment, já bych, ne já bych tady poprosila, pane místopředsedo, moment, zazněl tento 

výrok? On se objevuje na internetu. 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

To, co je zcela zásadní, kvóty vám nemůţe nikdo přinutit. Ta Evropská unie, tento názor, já 

jsem ho slyšel, je starý...Evropská unie postupně přichází k tomu, ţe kvóty jsou nefunkční 

nástroj. To nebude fungovat! Kdyţ uţ se nakrásně řekněme podaří přemístit určitou část 

uprchlíků někam, neexistuje síla, která by je pak následně v rámci Schengenu na tom místě 

udrţela. Oni jestliţe se rozhodnou, ţe budou v Německu, tak se tam vrátí. Kvóty jsou nefunkční 

nástroj a česká vláda v čele s premiérem to říká od samého začátku. Na začátku jsme byli jako 

Češi nepopulární, bohuţel ta Evropa k tomu dochází v průběhu času a říká, ano, kvóty nejsou 

řešení. Já rozumím tomu, ţe je potřeba ze strany Evropské unie zcela jasné a rozhodné kroky, 

(Okamura: To snad není moţné!) které řeknou, ţe ti, co přichází do Evropy za lepším, tak se 

mají vrátit a nebudou do Evropy vpuštěni. S tím já souhlasím, to jsem mi nezpochybnil! 

Aleš Brichta ‒ hudebník, je pro vystoupení z EU 

Pane Bartošek, v tomhlectom máte samozřejmě pravdu, ale jsem rád, ţe říkáte, ţe Evropská 

unie postupně dochází k tomu, ţe názor České republiky a nejenom České republiky, ale 

v podstatě států Visegrádu, který odmítaly přijetí kvót, tak, ţe byl ten správný, Evropská unie 

k tomu dochází. Ale přesto ty kvóty byly oficiálně nařízeny, oficiálně schváleny i proti naší vůli. 

A to se dostáváme do situace, co je špatné na tom, ţe v té Evropské unii vůbec fungujem. 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Můţu jenom reagovat? 

Michaela Jílková 

Ne, prosím, dycky aby reagovala protistrana. Tak prosím, tady paní, pan Mec a potom vy, ano, 

pánové? Střídáme ty strany. 

Michal Mec - student VŠE, pochází z Ostravy, je proti vystoupení z EU  

Tak řekněme si hlavně prvně, ţe migrace je hlavně přirozený jev. Ten by nastal za pět deset let 

určitě. To jenom ho zrychlila právě americká politika a právě způsobila tu náhlou migraci. A 



   

 

 

284 

  

nedokáţu si představit, jak bychom hlídali nějak svoje hranice s takovým počtem vojáků, 

policistů, kdyţ to ani nedokázal komunismus, který jsme tady měli. Nedokáţu si opravdu 

představit, jak byste zabránil uprchlíkovi, kterého byste i vrátili zpátky do té Sýrie, se otočit a jít 

zase zpátky do Německa, do České republiky nebo kdekoliv jinde. 

Michaela Jílková 

Tak necháme pana Okamuru reagovat. Prosím. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Tak skutečně, ta leţ a demagogie, co tady říká představitel téhle vlády... 

Michaela Jílková 

No, můţete reagovat zde na pana Mece? 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Ano. Ano, já vám...Tak vy jste tady mluvil o kvótách a podobně... 

Michal Mec - student VŠE, pochází z Ostravy, je proti vystoupení z EU  

To snad...Já jsem o kvótě neřekl ani slovo! 

Michaela Jílková 

No ne, pan Mec, ne pojďme, ale vţdyť je to hezké, máte radost, ţe občan vám poloţil otázku? 

No a jistě vy si váţíte občanů, tak jo? Jestli bychom uchránili hranice s naší armádou, se ptal 

pan Mec. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Dobře, dobře, tak já vám na to odpovím. Podívejte se. Tak, tak si...Ne! Tak on na úvod říkal 

o nějaké přirozenosti migrace. Podívejte se, protoţe ta země je hold za těch 25 let právě kvůli 

těmhletěm stranám rozkradená, my si musíme politicky vybrat. My nemáme na to pomoci i 

nějakým nezákonným migrantům i českým občanům. To znamená, my jsme si vybrali v našem 

hnutí SPD české občany, těm chceme přidat důchody, těm...takţe ta migrace, dobře, lidé tady po 

staletí, po tisíciletí migrují, ale my prostě nemůţeme pomoci lidem z celého světa, my na to 

prostě nemáme peníze. 

Michaela Jílková 

Ano, ale otázka zněla, jak byste ty hranice, jo? Je situace: vystoupili jsme z unie, musíme si 

hlídat, jo, ty hranice... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Nenene, to nemusíme, protoţe vy...já uţ jsem to říkal v úvodu, ţe Schengenská smlouva a 

smlouva... 

Michaela Jílková 

Ano, ale tady jdou ty uprchlíci, ano? Tam zněl ten dotaz, tak jak chráníte tu zemi? No, vy ji 

chcete chránit, ţe ano? 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 
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Prosím vás, já vám na to odpovím, já vám na to odpovím. Tak. Těch řešení, musíme jít trošku 

dál a já je vyjmenuju během 30 sekund. Za prvé: je potřeba okamţitě, aby Spojené státy 

skončily s tou agresivní politikou na Blízkém východě... 

Michaela Jílková 

Já se ptám, co vy jako Česká republika budete dělat! A to dojednáte s tím USA? Vy to 

dojednáte? 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

To je ale důleţité! Vţdyť vám to říkám! Tlačit v EU na to, aby Spojené státy a také Francie a 

Británie ukončila s touhletou agresivní politikou rozvracení těch reţimů. 

Michaela Jílková 

Ale tam uţ nebudeme, kdyţ vystoupíme podle vás, tak tam nebudeme! 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Prosím vás, ale my nejsme ve vakuu přeci jako, jo? To znamená...  

Michaela Jílková 

Ale, ale, ale pane Okamuro, tak jste schopen zde odpovědět občanovi? 

Nějaký hlas (asi Vít Jedlička) 

Můţu za pana Okamuru? 

Michaela Jílková 

Ne, pan Okamura jistě umí sám. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Prosím vás, prosím vás, potom je potřeba, já říkám, zastavit ten exodus na mezinárodní úrovni. 

A potom, co se týče České republiky jako takové, tak samozřejmě potřeba zvýšit tu ochrannou 

hranici tak, aby se tady dodrţovaly zákony a ne jako tahleta vláda, kdy vloni udělali koridor 

dokonce do Německa, kdy se tady přímo přes...(zbytek není rozumět, Bartošek skáče do řeči). 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Přes Českou republiku, přes Prahu jsme udělali koridor (smích). 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Co je potřeba si říct, ţe ten Schengen selhává, zásadně selhává. 

Michaela Jílková 

Tak. Váţení, ne! Pojďme, budeme reagovat na... kdo chce reagovat na pana Okamuru ohledně 

hlídání hranic? 

Michal Mec - student VŠE, pochází z Ostravy, je proti vystoupení z EU  

Já bych si to tady vzal. 

Michaela Jílková 

Pan Mec? 

Michal Mec - student VŠE, pochází z Ostravy, je proti vystoupení z EU  
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Jo. Já jsem se vás zeptal, jak byste to hlídal, ne ţe jsme neschopni hlídat svoje hranice 

vy...(zbytek není rozumět, protoţe Okamura mu skáče do řeči) 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Tak já na to odpovím teda jednoduše. Kdyţ se podíváme na...Já vám odpovím, kdyţ se podívám 

na slovensko-ukrajinskou hranici, tak sou, tak sou tam nasazený...celá moţná technika, tuším, 

teďka mě nechytejte za slovo (Mec: Jo, to je jedno.) za několik miliard slovenských korun, je to 

hermeticky hlídaný a hlídat to bez problémů jde, kdyţ se chce. Jestliţe jste chtěl tuhletu 

odpověď, tak vám na to odpovídám hnedka, ale já jsem to chtěl říct ze širších souvislostí. 

Michal Mec - student VŠE, pochází z Ostravy, je proti vystoupení z EU  

A myslíte teda, ţe nikdo neprojde?  

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Takţe ta hlídaná hranice, podívejte se na slovensko-ukrajinskou hranici, je to bez problémů, 

kdyţ to jde, jenom kdyţ se chce, ale já jsem to chtěl říct ze širších politických souvislostí. Pan 

Bartošek se směje, protoţe oni jsou servilní vůči Evropské unii, chápu. 

Michaela Jílková 

Tak. Pan Zámečník chtěl reagovat. Prosím. 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Já to, já to nerad říkám, ale pane Okamuro, vy máte kvetoucí byznys v turistice v incomingu. 

Kolik myslíte, ţe bude úbytek japonských a korejských turistů do České republiky, kdyţ padne 

Schengen a nebudou schengenská víza. Jinými slovy ten Japonec a Korejec nebude moct projet 

celou Evropu, ale bude si vyřizovat separátní víza, bude pro Českou republiku… 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

To je demagogie! 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Není to demagogie! Není to vůbec ţádná... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Vy jste úplně mimo! Vy tu lţete! Teda!  

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Existuje bezvízová politika...Vyřídíte si tam vízum...to je absolutní nesmysl, co vy říkáte. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Ale tohleto je otázka na mě, tak jestli můţu odpovědět...To je to je opravdu... 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Ale to byste musel mít bezvízový styk do všech těch zemí. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

To není bezvízovým stykem, nemusí vůbec být ţádný problém pro lidi cestovat po Evropě, je to 

absolutní nesmysl, co říkáte. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 
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Prosím vás, pane Zámečníku, prosím vás, to byla otázka na mě, tak jestli vám můţu, pane 

Zámečníku, odpovědět. Prosím vás, nepleťte se do oboru, v kterým se nevyznáte. Naopak! 

Největší, největší úbytky v cestovním ruchu, aspoň vidím, ţe tady vopravdu mluvíte nesmysly, 

teď je to vidět, protoţe největší úbytky v cestovním ruchu máme všichni teď, protoţe se kvůli 

těm imigrantům, kvůli tý zvěři, která znásilňuje v Německu, to jsou normálně zvířecí tlupy... 

Michaela Jílková 

Tak, pane předsedo, já vás prosím, abyste se krotil, ano? 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

...který znásilňují v Německu slušný občany, tak se bojí ti turisti do tý Evropy jezdit! Rozumíte 

mi? 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Jsme měli rekordní rok teda loni mimochodem. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Tady jsou obrovský úbytky teďka kvůli tomu, ţe se bojí.  

Michaela Jílková 

Ano, takţe počkej, ale ten dotaz byl věcný! Ten byl o tom...Ne, počkejte, tak jede Japonec... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Takţe je to přesně naopak, neţ vy říkáte. 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Ne! 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

No samozřejmě, ţe ano! 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Samozřejmě, ţe ne! 

Michaela Jílková 

Ale pane předsedo, my mluvíme o té Evropské unii, jo? My v ní nejsme, tak nám to... 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

My bysme si měli říct, ţe ten Schengen uţ teďka kolabuje. Rakousko z něho vystoupilo.  

Michaela Jílková 

Ale moment, pánové, vy chcete oba referendum... 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

No? 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Ať rozhodnou občané. 

Michaela Jílková 
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Ale k tomu je nutno si představit, co by bylo, kdybychom z té unie vystoupili, ano? Takţe to 

není jenom o kritice. Teď pojďte nám vysvětlovat, jak to bylo, jak by to bylo, ano? Oni nám 

vyjdou vstříc, ano. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Ale my klidně můţeme zůstat součástí Schengenu, já mám jenom obavu, ţe ten Schengen 

podstatně dřív zkolabuje, neţ my stihneme vystoupit z Evropské unie. Prostě ten Schengen uţ 

kolabuje teďka, je nefunkční (Okamura přizvukuje neustálým ano), bylo nám slibováno, ţe 

Lisabonská smlouva zajistí pávě tu nepropustnost vnějších... 

Michaela Jílková 

Ale vy pořád kritizujete současnost, ano? Mně jde o to, tu budoucnost, kdybychom podle vás 

vystoupili. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Ano. Můţeme bejt svobodnej stát zrovna jako Švýcarsko. Jsou nějaký problémy s přechodem 

hranic německo-švýcarskejch? V čem máte problém? (Okamura po celou dobu něco mumlá) 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Vy říkáte, ţe Schengen padne a ţe se turistice absolutně nic nestane a ţe v Bahrajnu můţete mít 

bezvízový styk, tak buďme aspoň chvíli konzistentní. Buď budu mít hranice na kaţdé evropské 

zemi, prostě kontinuálně jedna za druhou, a řekněte mi, jak to, jak to jako je přínosný pro 

cestovní ruch, kdyţ, kdyţ ty ekonomický kvantifikace jsou sice v desetinách procenta, ale 

obnovení Schengenu je ekonomický náklad a pane Jedličko, vy jste ekonom, tak neříkejte, ţe 

padnutí schengenskejch... Schengenu není ekonomická ztráta pro všechny země, který mají 

dneska Schengen schválen. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Já já bych rád zůstal součástí Schengenu za Českou republiku i po vystoupení, to je důleţité. 

Ale ono to nebude moţné, protoţe ten Schengen uţ se rozpadá teďka a bude zcela rozpadlý za 

dva roky, nedá se tomu zabránit. Sama Evropská unie si to uvědomuje. 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Samozřejmě, ţe se tomu dá zabránit. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Rakousko vystoupilo ze Schengenu, prostě není moţný nijak jinak zabránit tomu putování 

milionů uprchlíků, neţ zavést znova hranice v Evropě. Prostě ty lidé, bude jich tady 10 milionů 

a jinak, jinačím způsobem, neţ ţe ty národní státy znova zavedou hranice, tomu nejste schopni 

čelit. 

Michaela Jílková 

Tak. Prosím. Pan místopředseda a pudete, potom pudou...ano i vy. Prosím. 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 
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Já jen tak jsem si teďka zapojil fantazii a představil jsem si, jak si pan Okamura jako zástupce 

zahraniční politiky České republiky jede do Washingtonu vyjednávat, aby teda přestali se 

svejma aktivitama. To si dovedu v barvách představit, jak přijedete s úspěchem zpátky do České 

republiky, to teda skutečně mě oslovilo tadle myšlenka. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Já vůbec nevím znova, o čem to mluvíte. 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

No o tom, co jste tady před chvilkou říkal, ale já bych zareagoval na ten Schengen. Prosím vás, 

Schengen jako takový je udrţitelný, akorát musí nastat to, co my říkáme od samého začátku, 

musí se hlídat vnější hranice shengenského prostoru u států jako je Řecko a Itálie. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

O tom všichni mluvěj, ale nemá to vůbec ţádný výsledek. 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Nemluví, dyť se podivte, ty kroky se činí, ty kroky se činí! Vyjednává se i s Tureckem, to 

znamená, ty kroky se činí a Evropská unie je aktivní v tom, aby chránila své vnější hranice. To 

je ten recept! To je ten recept! A todleto bude fungovat! To znamená, uţ na samém začátku 

budeme říkat... 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Podívejte se, Řecko kolabuje díky Evropské unii. Vy chcete, aby chránilo hranice? 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Já vám neskáču do řeči, nechte mě domluvit. Já vám nebudu skáčet, já vám taky nebudu skákat 

do řeči. To znamená, je důleţité na samé hranici Evropské unie rozlišit, jestli ten člověk, který 

přichází do Evropské unie je skutečný utečenec a jde mu o ţivot, anebo je ekonomický migrant 

a nevpustit ho do Evropské unie. (Okamura: To nikdo nedokáţe rozlišit.; Jedlička: Dyť je to 

úplná utopie, co říkáte! Je to proti realitě! Okamura: No jistě, to nikdo nedokáţe rozlišit!) 

Michaela Jílková 

Tak, váţení, necháme teď prostor i občanům z publika. Prosím. Prosím, máme dotaz, ano? 

Občan z publika 

Dobrý večer, jmenuju se Jiří Kobza, jsem členem SPD a chtěl bych se vrátit k politické stránce 

této otázky. V Lisabonské smlouvě Česká republika se vzdala mnoha svých práv v pevné víře, 

ţe Evropská unie bude schopna tato práva naplnit. To znamená především je tam právo na 

bezpečí občanů a vidíme, ţe katastrofálně selhává, protoţe diskutovat o zavedení pohraniční 

stráţe, kdyţ na hranicích Evropské unie podle různých odhadů stojí dalších třicet milionů 

migrantů s tím, ţe ta pohraniční stráţ můţe v nejlepším případě začít fungovat někdy na 

podzim, kdyţ uţ tady většinou teda budou, jo? Tak mně přijde poměrně lehkomyslné a 

povaţuju za naprosto legitimní v tomto případě, aby si Česká republika tato svoje práva včetně 
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práva na svoji vlastní ochranu vzala zpět, protoţe myslím si, ţe hůř jak Evropská unie to dělat 

nebudem! 

Michaela Jílková 

Tak. Kdo chce reagovat? Pan místopředseda? 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Já bych na to chtěl krátce zareagovat. Česká vláda opakovaně říká, ţe v případě migrační vlny 

bude chránit své hranice. Todleto česká vláda nikdy neřekla, ţe rezignuje na ochranu svých 

hranic. A druhá věc je, vy jste říkal, ţe Evropa, kdyţ se vstupovalo do Evropy a říkalo se: volný 

pohyb sluţeb, zboţí, moţnost cestovat, nebudou hranice, všichni otevřeli náruč a říkali: "To je 

skvělý! Nádherný!". Ale najednou jako by ta Evropa, já neříkám, ţe je v Evropské unii všechno 

dobře, jako by Evropa zapomněla na to, ţe má své vnější hranice a rezignovala na to. Ano, 

bohuţel, prostě do určité míry Evropská unie mentálně zůstala několik desítek let zpět a teď se 

probrala a nezbývá, neţ říct prostě: "Evropo, budíček!". Prostě svět se změnil, je mnohem 

rychlejší, je potřeba, aby jsi začala reagovat v mnohem kratších intervalech, neţ jsi byla 

doteďka zvyklá! Tak to prostě je! Ano, s tím souhlasím, Evropa musí mnohem razantněji 

vystupovat na svoji obranu! 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Pane Bartošku, budíček, ano! 

Michaela Jílková 

Tak. Pan docent chce reagovat. Prosím. 

Lukáš Valeš - politolog, Západočeská univerzita v Plzni 

Já jenom, já chápu ty emoce na obou stranách a je to diskuze, ale přece jenom bych šel moţná 

k trošku věcnějším problémům. Já mám jeden návrh moţná pro politiky na obou stranách 

přijatelný. Já chápu, ţe samozřejmě to, jak Evropská unie nezvládla migrační vlnu, vyvolává 

velké vášně, na druhou stranu by podle mého soudu byla určitě chyba přijít o řadu vymoţeností, 

které jsou…, Evropská unie přináší, ţejo? Jsou to pomyslné misky vah a vţdycky, stejně jako 

v manţelství nebo v čemkoli, prostě něco dostáváte a něco ztrácíte a musíte si vyrovnat teda 

priority. Já bych byl pro to, ale jednu věc určitě, Evropská unie podle mého soudu příliš 

přecenila svoje schopnosti ve věci migrační, ale i v celé řadě dalších věcí, třeba v otázkách 

zahraniční politiky, viz nezvládnutá krize na Ukrajině, krize eura a tak dále. Čili myslím si, ţe 

moţná pro politiky v celé Evropské unii je teďkom zásadní otázkou přijít k zásadní reformě, 

mnohem hlubší, já jsem doufal, ţe to udělá Británie, neudělala, mnohem hlubší, říci si, ano, 

tohle je schopna udělat Evropská unie efektivně, ale tohle jsou pravomoci národních států. 

Naopak ony se chovají mnohem lépe v řadě věcí neţ Evropská unie. 

Michaela Jílková 

Tak, pan Zahradník, Zámečník chce reagovat. 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 



   

 

 

291 

  

Jenom jedna velmi rychlá reakce na to, ţe ta situace je nezvládnutelná. Ta situace samozřejmě 

zvládnutelná, všichni vo tom víte, ţe je zvládnutelná při vynaloţení přiměřené energie, kterou 

situace vyţaduje. A kde je schengenská hranice? Na španělských hranicích! Španělské hranice 

jsou mimochodem kousek od Maroka od severní Afriky, přesto za poslední rok mnohem míň 

lidí prošlo do Schengenu přes Španělsko neţli přes Itálii anebo přes Řecko, takţe nebavme se 

o námořní hranici. Prostě z Gibraltaru do Maroka je to opravdu jako asi patnáct nebo kolik 

kilometrů, takţe jako tenhle argument neplatí. Kdyţ se chce, tak to evidentně jde a teď je úkol 

politiků, aby zajistili, aby řecko-turecká hranice, to jest hranice mezi Schengenem a nečlenskou 

zemí, byla zhruba taková, jako je hranice mezi Marokem a Španělskem. 

Lukáš Valeš - politolog, Západočeská univerzita v Plzni 

Ale pane Zámečku, tam je zásadní rozdíl a velmi dobře na to dneska upozornili Hospodářské 

noviny. Totiţ tu dohodu s Marokem neuzavírala Evropská unie, ale Španělsko. A Španělsko 

vrací všechny uprchlíky ze svých ostrovů zpátky do Maroka. 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Ano. 

Lukáš Valeš - politolog, Západočeská univerzita v Plzni 

To znamená jediný, kdo je v tom efektivní, je Španělsko jako národní stát, ne Evropská unie. 

Kdyţ to necháte na Evropské unii, skončí to jako v Řecku. 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

A vy si myslíte, ţe bilaterální dohody jsou v současné době nemoţné? 

Lukáš Valeš - politolog, Západočeská univerzita v Plzni 

Naopak, bilaterální dohody jsou podle mého soudu v současné době, v současné době jediné 

moţné řešení. 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Ano. 

Lukáš Valeš - politolog, Západočeská univerzita v Plzni 

Bohuţel. 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

A my budeme zavírat efektivnější bilaterální dohodou s Tureckem /není rozumět/ neţli 

například Spolková republika i jako člen Evropské unie zdaleka nejsilnější, který pravda se 

dostal v důsledku věcí, o kterých si moţná budeme ještě povídat, do situace, která je velmi 

obtíţné zvládnutelná a dnes kaţdým dnem vidíte, ţe prostě ten ústup od té politiky ze září 

loňského roku je úplně markantně patrný a prostě něco se musí stát. Já netvrdím, ţe to je 

schopen vyjednat Brusel, ale neříkejte mi, ţe Bonn, ţe Berlín nemá tu sílu to dojednat 

s rezervou. 

Lukáš Valeš - politolog, Západočeská univerzita v Plzni 

Ale určitě, právě, ale Bonn, ne Brusel. 
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Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Berlín. Uţ nějakou dobu. 

Lukáš Valeš - politolog, Západočeská univerzita v Plzni 

Ano. 

Michaela Jílková 

Tak. Prosím, pan Okamura. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Já bych se vrátil rád k principiální věci. My bysme rádi prosadili referendum o vystoupení 

z Evropské unie, aby sami občané rozhodli. My uţ jsme to tři krát navrhli ve sněmovně, třikrát 

to tahleta vláda zamítla a já nechápu, proč po deseti letech, kdy se situace úplně změnila, tak 

nenechá tato tato vláda rozhodnout občany o tom, o své budoucnosti v této zemi v souladu 

s ústavou, kde je jasně řečeno, ţe tato země patří lidu a ţe lid můţe samozřejmě, logicky z toho 

to vyplývá, rozhodnout. Takţe umoţněme občanům referendum o Evropské unii, hlasujte pro 

náš návrh, pane místopředsedo, já nechápu... 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

No, kdyţ ten návrh nebude takový…/nebylo rozumět/. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Prosím vás, tyhlety... No, my jsme navrhli usnesení...my jsme...co tady, co tady lţete, my jsme 

navrhli, aby to bylo usnesení a aby ho vyhlásila, jak víte, to byl návrh na bod ve sněmovně. 

Takţe to nebyl ani návrh zákona, vy jste ho zamítli, takţe co tady lţete. Ale já jsem chtěl říct 

jednu věc... 

Michaela Jílková 

Tak. Ale pane předsedo, já bych jenom právě chtěla říct, ţe to je hezké to referendum, za prvé 

eště není prováděcí... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Ano a veďme debatu o tom a nechme rozhodnout občany.  

Michaela Jílková 

Ano, ale on není ani ještě schválen prováděcí zákon o referendu, to teprve, ţe, bude ve 

sněmovně, ale dobré by bylo... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Paní redaktorko, to není pravda. Paní redaktorko, to není pravda. Náš návrh o širokém obecném 

referendu uţ před dvěma lety tato vláda zamítla a tam hlasovat o tom šlo. 

Michaela Jílková 

Ne, prosím vás, já mluvím, máte teďkom prováděcí zákon v praxi? Můţete, můţete... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Ano! Kdyby nám schválili ten náš zákon, tak uţ by to tady bylo!  

Michaela Jílková 
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Ale vy říkáte, kdyby, já se vás ptám na realitu! 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

No, proto vám říkám, ţe oni to nechtějí! No to je realita s touhle vládou! 

Michaela Jílková 

Ale ditk je od vlády... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Ale tak to se ptejte jich, proč nechtějí ty zákony. 

Michaela Jílková 

Ale já vám říkám, ţe nejdřív by to referendum muselo se vůbec moci konat, to je teď ve 

sněmovně. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Ano, oni, vládní koalice by ho musela vodsouhlasit, já jsem v opozici. Náš návrh zamítli. 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Protoţe byl špatnej. 

Michaela Jílková 

No ano. Tak. Ale dobré by bylo, aby tady zaznívaly ty argumenty, co by to znamenalo. Ne, 

prosím občan tady chtěl reagovat na referendum. Prosím. 

Občan 

Tomáš Ryza, mladí lidovci, dobrý večer. Víte, já tadyk jsem se ještě pořád nedozvěděl tu 

základní věc a s tím souvisí i to referendum. Vy chcete vyhlašovat referendum, ale vlastně my 

pořádně nevíme pořádně, jaký to bude mít důsledky, o čem budeme hlasovat? Protoţe vy nám 

tady pořád neustále opakujete jednu naučenou básničku... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Počkejte. Co to je za nesmysl?  

Občan 

...stejně jako to opakujete ve sněmovně, ale neřeknete nám třeba odpověď na jasnou otázku: 

Chcete teda ty hranice zavírat, nebo nechcete? Vy jste tady desetkrát dneska změnil odpověď. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Prosím vás, co to říkáte za nesmysly. Před deseti lety ty stejní občané rozhodli o vstupu do EU... 

Občan 

Ale na to jsem se vás neptal. Promiňte, na to jsem se vás neptal. Já jsem... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

A ty stejný občané se snad nějak změnili, aby nemohli rozhodnout o vystoupení po diskuzi? A 

co se týče, co se týče zabezpečení naší státní hranice, ano, já jsem pro zabezpečení naší státní 

hranice, protoţe výměnou za deset, patnáct minut čekání na hranicích, ţe je tady budem mít pod 

kontrolou, jestli tady nejsou nějací teroristé nebo nějací lidi, dokonce i Eurostat řekl, ţe v té 



   

 

 

294 

  

migrační vlně je více neţ 5000 bojovníků Islámského státu, coţ je, ne Eurostat, Europol, 

omlouvám se, takţe to je pochopitelné. 

Občan 

A s tím potom souvisí otázka, čím to všecko zaplatíte, čím pokryjete výpadek 30 % pracovních 

míst? 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

A já vám na to krátce odpovím. Prosím vás, hnedka vám na to...No tak ty pracovní místa, uţ 

jsem vám ukázal tabulku, ţe nejniţší nezaměstnanost byla v České republice před vstupem do 

EU. 

Michaela Jílková 

Ale já jsem vám uţ řekla, ţe pletete hrušky s jabkama! Ale ne! 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

A já vám to řeknu s těma penězma jako, tak já to řeknu jednou větou, s penězma. 

Michaela Jílková 

No ale potom s tím uzavřením hranic! 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Tak mi, váţený pane, řekněte, kolik má hodnotu teda znásilnění jedné české dívky? Kolik má 

hodnotu tedy přepadení jednoho českého člověka... (pohoršený hluk z publika i z protější 

strany) 

Michaela Jílková 

Pane předsedo, ale to uţ opravdu...víte, co? Pane předsedo! Ne! Pane, ne, já vám řeknu! Pane 

předsedo, ne, ten dotaz byl zcela legitimní, protoţe vy na jednu stranu říkáte, ţe uzavřete 

hranice, aby sem tedy nepronikl...nebo hlídat... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Počkejte, uzavření neznamená, ţe je to hermetický, ţe nemůţe jít nikdo ven, to jsou kontroly. 

Michaela Jílková 

No ne, počkejte, tak je budete hlídat, a kde tedy máte ten volný pohob pohyb osob a kapitálu? 

Tam jste směřoval? No tak na to odpovězte! 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Ne ne, omlouvám se, omlouvám se, kdyţ obnovíme naši národní suverenitu... 

Michaela Jílková 

No, to je protimluv! 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

...tak je rozdíl v tom, ţe my si můţeme říct, jakým způsobem budeme dělat naši politiku. Nyní 

musíme být pod diktátem Bruselu, to je ten rozdíl! 

Michaela Jílková 

Ale my mluvíme o těch hranicích! Ale ten dotaz byl... 
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Občan 

Ale já se vás ptal, čím to zaplatíte? 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Takhle, kdyţ vystoupíme z Evropský unie, ušetříme 45 miliard korum ročně kaţdej rok. 

(Okamura: Jasně.) To jsou peníze, který musíme posílat  do Bruselu. 

Občan 

Aaa ty peníze, co třeba dostáváme do...třeba na výměnu studijních pobytů? 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Počkejte, to je jedna promile z celýho toho rozpočtu, ale podívejte se, kam ty peníze dneska 

plynou! Proč si z těch peněz lidi jako Babiš stavěj svoje soukromý ranče? Jak je moţný, ţe 

z toho vzniká stovky nesmyslnejch rozhleden? Vţdyť ty peníze jsou neuvěřitelným způsobem 

zneuţívaný!  

Michaela Jílková 

Pane Jedličko, říkáte....Pane Jedličko a jak berete to, ţe třeba právě podle vlády, ano? Třeba 

nebo podle NKÚ, tak díky těm dotacím... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Ne, tak to teda není. 

Michaela Jílková 

No promiňte, díky.... to říká NKÚ, pane místopředsedo... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Tak to je. 

Michaela Jílková 

Vzniklo 75 000 pracovních míst. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Ale kolik jich zaniklo kvůli Evropský unii, kolik jich zaniklo! Ţe máme elektriku kaţdej rok 

draţší o 45 miliard korun! My tady doplácíme! 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Já na to krátce zareaguju. Dvě věci, dvě věci. Krátká reakce ode mě. Dvě věci. Od začátku 

Česká republika dostala tři biliony korun. Tři státní rozpočty. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

To je úplněj nesmysl, co říkáte. 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Není to nesymsl. Je to takhle. Není to nesmysl! 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Bylo to vyvrácený aspoň desetkrát ta studie. Je nesmyslná! (Okamura: Přesně.)  

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 
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A druhá věc, jestliţe dostáváme dotace, jestliţe dostáváme dotace a můţeme s nimi hospodařit, 

tak my říkáme: "A my jsme je rozkradli, jo? Prostě ty zlý Brusele, my jsme rozkradli tvé dotace! 

To je logika tohleto!" 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Prosím vás, pane místopředsedo, ono je to trošku jinak. Já vám dám konkrétní příklad. Včera 

jsem mluvil s ředitelem gymnázia na Moravě a přesně mi říkal, ţe kdyţ si ţádali o pomůcky, tak 

reálný nákup pomůcek byl 40 % z té dotace a 60 % byly náklady na administrativu, nesmyslná 

školení pro školení a pro kontrolu a publicitu v místním tisku. 

Michaela Jílková 

Tak. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Takţe ty peníze o dotacích, vy jste takový demagogové, ţe to snad není moţný! Dyť z těch 

peněz jde jenom zlomek na tu reálnou věc a kdybysme nebyli v Evropský unii, tak pouţijeme i 

těch 40 % za co to skutečně nakoupíte a ty byrokraty a takové to další, co prostě je mimo to, tak 

platit nemusíme! Takţe je potřeba, kdyţ mluvíte o dotacích strukturovat tu dotaci. Strukturovat 

to a říci, co z toho jde skutečně na tu věc a co z toho jde na tu administrativu, byrokracii a 

podobně, takţe mluvme prosím vás popravdě. 

Michaela Jílková 

Ano. Tak. Pane Okamuro, uţ jste nám to řekl, necháme odpovědět. Tak. Pan Zámečník. 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Ne, já jsem jenom chtěl reagovat na jednu docela důleţitou věc. My se na ten Brusel ve 

skutečnosti vymlouváme. Nikdo neříká, ţe se má čerpání evropských peněz realizovat tak, jak 

se realizuje, to nám Brusel opravdu nepředepisuje. Pane Jedličko, neříkejte, ţe to nevíte a taky 

byste měl přiznat, ţe těch 45 miliard je újma způsobená českým rozhodnutím, českého 

parlamentu, která nemá vůbec nic společnýho, jaký bude provedení závazků na podíl 

obnovitelných zdrojů, který jsme skutečně přijali. Evropská unie nám nijak nepředepisovala, jak 

toho máme dosáhnout a za jaký peníze. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Přijali jsme závazek, přijali jsme závazek… No ale samozřejmě, za jakých podmínek jsme toho 

dosáhli! 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Hele, my jsme oba ekonomové, takţe víte, ţe ten závazek se dá realizovat za zlomek těch 

nákladů, který jsme si způsobili! 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Není to normální! Pane Zámečníku, hlavně hrozně důleţitý je říct, proč tedy, kdyţ Evropská 

unie nám posílá ty peníze, proč je nepouţijeme na úhradu našeho státního dluhu? Nebylo by to 

nakonec nejefektivnější pouţití dotací? Proč se zadluţujeme 70 miliardami korun a eště k tomu 
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musíme jako financovat všechny ty projekty? Proč teda ty evropský dotace nepouţijeme na to, 

abysme se přestali jako země brutálním způsobem zadluţovat a místo toho stavíme nesmysly? 

Michaela Jílková 

Ano. Tak. Necháme... 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Vy byste měl vědět, ţe peníze nemaj mašličku a ţe samozřejmě ty peníze, které přicházejí 

z Bruselu, mohly být pouţity nepřímo na to, abysme sníţili deficit státního rozpočtu. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Samozřejmě, ţe nemohly. 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Samozřejmě, ţe mohly. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Říkáte, ţe...To jsou nesmysly, my je musíme utrácet podle evropskejch programů, který 

vznikaj... 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Na projekty, který si definujeme sami. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

No ale musí to být nějaký investiční programy. 

Michaela Jílková 

Tak pánové, necháme promluvit pana Bursu, ano, pan Bursa ještě nehovořil. 

Tomáš Bursa - majitel úklidové firmy z Plzně, podporuje vystoupení z EU 

Dobrý den. My jsme tady mluvili o referendu. Já jsem chtěl říct tolik: dejte lidem tu moţnost 

toho referenda, ať se vyjádří svobodně. (z publika: Ano! Potlesk.) Ať se svobodně vyjádří! 

Kdyţ lidu dáte tu moţnost, tak já vám slibuju, a budete samozřejmě respektovat to referendum, 

tak já vám slibuju, ţe ten lid se za vás postaví. Pokavaď to bude opačně, tak ne, ţe jenom 

v budoucnosti budete čelit rozpadu EU a uprchlické krizi... 

Michaela Jílková 

Dobře, ale pane Burso, moţná byste tedy mohl říci, protoţe vypadá, ţe byste tedy hlasoval proti 

tomu vystoupení, tak co by sem vám tak jako nejvíc ulevilo? Ţejo? Protoţe potom v tom 

referendu jsou důleţité argumenty, ţe? To se pak rozhoduje podle argumentů, ano? Tak co 

očekáváte, vystoupíme z Evropské unii, co bude lepší? 

Tomáš Bursa - majitel úklidové firmy z Plzně, podporuje vystoupení z EU 

Co bude lepší? Já si myslím, kdyţ zůstaneme samostatný a budu rád, kdyţ kdyţ Višegrádská 

čtyřka zůstane pospolu jako jeden celek. 

Michaela Jílková 

No ano, ale v čem to bude lepší? Přece musíte mít v tom referendu argumenty, aby lidé 

hlasovali buď pro, nebo proti, tak jaký máte? 
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Tomáš Bursa - majitel úklidové firmy z Plzně, podporuje vystoupení z EU 

No, to bude lepší pro celou naši společnost v podstatě. 

Michaela Jílková 

Ale v čem? 

Tomáš Bursa - majitel úklidové firmy z Plzně, podporuje vystoupení z EU 

V čem? V ekonomice, v ekonomice, v potravinách, ve všem, to se týká všeho. 

Michaela Jílková 

V potravinách. Tak to je třeba zajímavá věc, poďme, to je důleţité, protoţe to se říká, ţe vlastně 

my jsme velmi, zemědělství je dotováno těmi dotacemi z Evropské unie, to souhlasíte, a teď 

kdyţ by ty dotace nebyly, tak co? Poďme k zemědělství. Zemědělství. Odpovězte občanovi. 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Jestliţe říkáte, vystupme z Evropské unie, je potřeba přidat B, aby lidé věděli, co se tím krokem 

stane. To, co jsem jasně řekl, značná část lidí přijde o práci, druhá věc: klesne HDP zhruba o 4 

% a další věc zdraţí se potraviny! Prosím vás, todleto je potřeba těm lidem říkat! Ekonomicky 

prostě vezmete lidem peníze, vezmete z peněţenek peníze lidem! 

Michaela Jílková 

Drţme se těch...Počkejte... 

Tomáš Bursa - majitel úklidové firmy z Plzně, podporuje vystoupení z EU 

To není pravda, německý jídlo, do Německa dokupují všechny potraviny daleko levnější a 

v úplně jiné kvalitě, tak jak se zdraţí potraviny? V Německu je to jinak? Je to tam levnější 

přece! 

Michaela Jílková 

Ano. Takţe proč by se měly zdraţit potraviny, kdybychom vystoupili z Evropské unie?  

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

To záleţí na tom, jakou míru soběstačnosti byste chtěli mít? Pokud chcete mít výrazně niţší 

míru soběstačnosti, tak potraviny v Česku by mohly i zlevnit jako, ale abdikujete na to, ţe tady 

bude zemědělství. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Co to má společnýho se soběstačností? Pojďme se bavit o těch cenách. 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

No, to je na tom jako, kolik toho bude z dovozu. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Konkrétní příklad potraviny, který zdraţili, byla rýţe. Dovoz rýţe z Číny. Ten sazebník 

Evropský unie na dovoz rýţe nám zdraţil, nevím, o kolik procent, asi vo 30 % rýţi! Protoţe 

kdyţ jsme byli jako samostatnej stát, tak jsme si svoje cla určovali sami a ty cla byly niţší, neţ 

před vstupem do Evropský unie, neţ po jejím vstupu! 

Michaela Jílková 
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Ano, tak vysvětlete ty potraviny, ano? 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Pane Jedličko, vy byste měl vědět takovou drobnou věc, ţe kdyţ jsme vstupovali do Evropský 

unie, tak celní zátěţ průměrná se sníţila oproti stavu, kdy jsme byli země, která prostě měla 

samostatný celní sazby. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Ale tuhletu věc si budeme moct sami určit! 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

No tak, no dobrý, ale ta celní sazba průměrná byla vyšší, váţená, to prostě nepopřete! Jediná 

země, kde platilo to, co říkáte vy, jo a teď se nebavme o rýţi a vo tisíci jinejch poloţek, kde to 

bylo přesně naopak, bylo Estonsko. Jako opravdu, to, co říká pan Okamura, to je politik, ten ať 

si říká, co chce, jo? Prostě, pokud nebude vykládat něco o ceně českých znásilněných ţen, to 

myslím, bylo fakt uţ přes čáru, jo, prostě. Ale vy se drţte aspoň trochu odbornosti. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Já se drţím a já vím, ţe kdyţ bude Česká republika samostatná, tak si svoje cla bude moci 

nastavit podle sebe (Okamura: To víš, ţe jo.). Já jsem velkej příznivce toho, aby cla byly 

nulový. Aby daně byly co nejniţší. Další příklad. 

Michaela Jílková 

No dobře, ale prosím vás, kdyţ jsou ty potraviny, ale tak to vysvětlete, ale… 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Příklad. Příklad. Typickej příklad je například DPH. DPH, příklad. To je typickej příklad 

všechny... 

Michaela Jílková 

Ne, pojďme k potravinám, ano? Ale tak pojďme, tady třeba máslo, ano? 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Ano. Je na to DPH dneska, ano? Je na to DPH? 

Michaela Jílková 

Ano, ale je to...pojďme k tomu clu, ţejo? Takţe dnes je to máslo dotavané, ţejo? Ten zemědělec 

je dotovaný dotacemi z Evropské unie, vystoupíme, nebude mít ty dotace, ano? Tak teďkom to 

asi vyrobí za dráţ, je obava protistrany. 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 

Samozřejmě, ţe ty dotace byly i před vstupem do Evropský unie. My můţeme si naše 

zemědělce dotovat, jakým způsobem budem chtít, není s tím ţádnej problém. Kdyţ jim budem 

chtít dávat peníze, tak jim je budem dávat. 

Michaela Jílková 

A máme na to? 

Vít Jedlička ‒ ekonom, občanské sdruţení Reformy.cz, Liberland 
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Ale co je daleko horší na Evropský unii je, jakým způsobem ona nařizuje kvóty. Jakým 

způsobem ničí naše zemědělství prostřednictvím kvót. Je spousta lidí, který sdílí můj názor, ţe 

to hospodaření Evropský unie díky těm kvótám a díky těm regulacím je horší v tom 

zemědělství, neţ jaký bylo během Sovětského svazu! Je to neuvěřitelný, jak člověk... 

Michaela Jílková 

Tak nechme reagovat. Pan Petřík. Pan Petřík. 

Ivo Petřík ‒ penzista z Říčan, je proti vystoupení z EU 

Víte, já jsem tady nechtěl mluvit vo ekonomice, protoţe tady je plno renomovanějších 

ekonomů, přestoţe jsem taky inţenýr ekonom, ale já bych chtěl říct, vaše představy, ţe by se nic 

nedělo, kdyţ vystoupíme z Evropský unie, jsou velice naivní! První co, okamţitě by klesl kurz 

koruny vůči euru, ale okamţitě, okamţitě byl stoupl, klesl rating Český republiky, to znamená, 

(Okamura: Tak to uţ není vůbec pravda tohleto.) ţe bychom měli draţší úvěry, (Jílková: Pane 

Okamuro, nechte ho hovořit.) několik let by bylo velice opatrně zahraniční investozi, to 

znamená, který aktiva, by mohli stáhnout, okamţitě by je stáhli. Nevěřte tomu, ţe by to byla 

procházka růţovou zahrádkou, kdybychom skončili, jo? Nemůţu...Nevěřte tomu. 

Michaela Jílková 

Tak. Pan Brichta, pan Brichta bude reagovat. Uţ nehovořil. Prosím. 

Aleš Brichta ‒ hudebník, je pro vystoupení z EU 

Ano, tady těch věcí se nahromadilo docela dost. Bavili jste se o potravinách, já bych v tomhle 

ohledu to vzal právě přes to zemědělství, protoţe kdyţ se podíváme třeba na situaci v rámci 

zemědělství u nás v porovnání třeba s Francií, bavíme se o dotacích, jaký jsou potraviny 

dotovaný, co se vozí, nevozí...Já vím, ţe u nás v zemědělství, třeba v rámci výroby mléka, jsou 

v rámci členství v Evropský unii docela slušně biti, coţ vám jakýkoli zemědělec okamţitě 

potvrdí, (potlesk z publika) a já nevidím důvod, proč bysme měli dováţet hovězí z Francie, 

protoţe si myslím, ţe kdyţ si dávám steak, tak je úplně jedno, jestli je z český, nebo 

z francouzský krávy. Na tom trvám. 

Michaela Jílková 

Tak. Váţení... Pane Zámečníku, stručně, jestli chcete a půjde publikum potom, ano? 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

My jsme netto vývozce hovězího, a pokud tady někdo říkal o kvótách na zemědělskou produkci, 

tak zrovna u mlíka byly zrušený, coţ je důvod velikejch potíţí českých farmářů. 

Aleš Brichta ‒ hudebník, je pro vystoupení z EU 

Ale s tím to bude ještě horší. 

Michaela Jílková 

Tak, ne, prosím, budete reagovat, budete reagovat, prosím, ale na občany uţ, ano? Prosím. 

Občan 
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Dobrý den, Milan Fiala, Fakulta sociálních věd. Já bych se moţná s dovolením přesunul od 

másla, rohlíků a podobných jistě závaţných témat trošku jinam. Já jsem měl tu čest, pane 

poslanče Okamuro, číst petici právě, která zmiňuje poţadavek referenda o vystoupení 

z Evropské unie, pod které jste mimo jiné podepsán a tam, coţ pro mě není dost dobře 

akceptovatelné, vy srovnáváte tuto situaci s okupací nacistickým Wehrmachtem z roku 39 a se 

sovětskou okupací! Vy srovnáváte současné postavení České republiky v rámci Evropské unie 

s těmito dvěmi naprosto bezprecedentními porušeními mezinárodního práva! Násilné, násilnou 

invazi! Já tady nevidím perzekuci lidí. Nevidím tady cizí armády, prosím vás, takhle: 

(Okamura: Já vám na to odpovím.) naprosto respektuju ten váš názor, ale prosím vás toto je uţ 

populismus, který je za veškerou hranou. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Tak děkuju za tu otázku. Vy ste mě trošku nepochopil, takţe eště jste se trošku zeptal. To bylo 

míněno v tom smyslu, ţe se rozhoduje o nás bez nás, někde jinde. A rozhoduje se prokazatelně 

proti vůli většiny obyvatel České republiky. Proto umoţněte, váţená vládo, to referendum a 

jednou větou je, ţe například ty akciové trhy, ty dycky hovoří nejlépe ekonomicky o tom, jaké 

jsou trendy, takţe v případě, ţe ve Velké Británii, dycky se jedná o vystoupení Evropské unii, 

politici vedou závaţná jednání, tak burzovní trhy nikdy nezačly panikařit, libra neoslabuje, 

britské akcie se nepropadají, ale přesně naopak. Vystoupení Evropské unie, vystoupení Británie 

z EU je finančními trhy chápán jako sníţení ekonomické zátěţe! Takţe vůbec není pravdou, ţe 

by se tadyk nějak panikařilo a stejně tak mluví třeba špičková ekonomka Markéta Šichtařová, 

protoţe uvědomte si, my budeme v blízké době uţ víc platit, neţ od nich budeme dostávat, takţe 

právě ta diskuze je naopak legitimní. 

Michaela Jílková 

Počkejte. Budete ještě reagovat? Prosím. Počkejte! 

Občan 

No, vy moţná říkáte, ţe jsem to nepochopil, dobře, to je váš názor, já jsem si to pro jistotu ještě 

před tou debatou četl. Vy tam srovnáváte svrchovanost, to je pravda (Okamura: Tak vidíte.), 

ale já se nedomnívám, ţe by tato svrchovanost byla stejná jako v době normalizace a jako 

v době protektorátu, nezlobte se na mě, ale to je nebe a dudy tato situace! 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Já se domnívám, takţe to je v pořádku. 

Michaela Jílková 

Tak chcete na to reagovat? Dál půjdem? 

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Já jen krátce na to, co říkal pan Okamura o vývoji kurzu libry, šterlinku k dolaru. Tak zrovna 

včera, kdy bylo slyšení, kde premiér Cameron říkal, ţe doufá v to, ţe Británie v referendu 

rozhodne pro setrvání v Evropské unii, znamenalo zpevnění libry vůči dolaru. 
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Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

No a jindy je to zase jinak! Prosím vás, jindy je to zase jinak!  

Miroslav Zámečník ‒ ekonom 

Jinými slovy, je to přesně vopačně, neţ to říkáte vy. Byznysově zcela prokazatelně. 

Michaela Jílková 

Tak prosím, teďkom... 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

No, tak vidíte! Tak Britové říkají tohlecto, to říkám já a pan Zámečník říká tohle, no tak. 

Michaela Jílková 

Tak prosím. Prosím. Necháme. Prosím. 

Občan 

Ţarkyovanovič, občan. Já bych chtěl říct, naváţu, ţe samostatnost má svoji cenu, kdyby to tak... 

a hodnotu, kdyby to tak nebylo, tak ţijeme všichni ještě v tlupách. Ţijeme sami v bytě, nebo 

ţijeme v bytě se svojí rodinou, neţijeme uţ v tlupách, takţe jako občané si to uvědomujeme. 

Proč si to neuvědomujeme jako stát? To je první věc. Dál bych navázal támhle na pana 

Bartoška, jeho strana je důkazem toho, ţe i malý můţe efektivně vyjednávat s velkým. Jejich 

volební výsledky byly vţdycky relativně malé a vţdycky dosáhli relativního úspěchu a byli ve 

vládě. (Bartošek: Dycky ne.) A třetí věc, támhle na pana Petříka... 

Michaela Jílková 

No ale k té Evropské unii pojďme, ano? 

Občan 

Ano, ale tak to je vyjednávání. To je věc vyjednávání. A támhle na Petříka a k bezpečnosti. 

Slibuje si bezpečnost od Evropské unie. Jak nám zajistila Evropská bezpe... Evropská unie před 

sta tisícem uprchlíků (Okamura: Přesně.), který se na nás valí a stále dál valí deseti tisíce 

kaţdý, kaţdý týden, abych neřekl, chtěl jsem říct kaţdý den, ale vono to zase nastane, ţe budu 

mít pravdu, ţe kaţdý den. Jak zajistila naši bezpečnost? Vy jste... 

Michaela Jílková 

Tak. 

Občan 

Ještě jenom eště...omlouvám...mluvil také vo ukotvení České republiky... 

Michaela Jílková 

Ale proč nenecháte reagovat pana...? 

Občan 

Jenom jednu bych dokončil. My jsme jako Češi v Evropě víc jak tisíc let, do Evropy patříme, 

nemusíme se nikam cpát a nikdo nás z Evropy nevyţene. Děkuji. 

Michaela Jílková 

Tak. Ale ono byste… Tak. Můţete reagovat tedy, pane Petříku? 
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Ivo Petřík ‒ penzista z Říčan, je proti vystoupení z EU 

No, nemáte pravdu, to ukotvení je strašně důleţitý, protoţe v celý historii jste se snaţili nějakým 

způsobem ukotvit. Uţ v šestnáctým století naši šlechtici dobrovolně zvolili Habsburka, 

abychom byli ukotvený, jo? To lidi prostě zapomínaj, kdyţ to nevíte, tak si zajeďte do 

Švýcarska. 

Michaela Jílková 

Ano. Tak, ale pojďme, pojďme k té, pane Petříku, k té bezpečenosti. Tak zde pan 

Ţarkyovanovič se obává, ţe se budeme naopak bezpečněji, pokud vystoupíme? Je to tak? 

Ivo Petřík ‒ penzista z Říčan, je proti vystoupení z EU  

K tý bezpečnosti. Tady jsou dvě časový dimenze, jo? Samozřejmě, ţe teď máme tuhletu 

časovou dimenzi, snad si nemyslíte, ţe já jsem šťastnej, co se tady děje s uprchlíky a jak reaguje 

Evropská unie, ale pak tady je dimenze jiná. Tady jsou dimenze deset let, dvacet let, třicet 

let...Co tady chcete dělat jako samostatnej stát, jo? 

Michaela Jílková 

No a můţete tedy, pane Petříku... a v čem by nás to tedy ohrozilo? 

Ivo Petřík ‒ penzista z Říčan, je proti vystoupení z EU 

No, okamţitě po nás Rusové vyjedou. To je úplně jasný. 

Michaela Jílková 

Tak. Prosím tam! Poslední dotaz. Prosím. Poslední dotaz. A velmi stručně prosím, musíme 

končit. 

Občan 

Jo. Dobrý večer. Martin Litrhlík. Já tady budu teďka jenom reagovat tamhle na kolegu z druhé 

strany. Co se týče toho, ţe jsme podepsali Lisabonskou dohodu a vzdali jsme se práva a 

nedostali jsme za to to bezpečí. Já, co si tak vzpomínám, tak naposledy tady pobodali muslima a 

nevzpomínám si, kdy tady pobodali někoho jiného, takţe to je k tomu bezpečí, které nám jako 

poskytuje ta Evropská unie oproti venku. Dál jsem chtěl říct, ţe pan Okamura povídá, ţe my 

vystoupíme z Evropský unie, ale zůstaneme v Schengenu, který se teda podle pana Jedličky 

zhroutí, takţe vlastně tam nezůstaneme a na druhou str... do dvou let, pokud se dobře pamatuju. 

A na druhou stranu kaţdá smlouva jako ta Lisabonská má dvě strany, podepisují ji dvě strany a 

dvě strany, tak jako my můţeme vystoupit z Evropský unie, můţou od té smlouvy odstoupit. 

Proč myslíte, ţe ty dvě strany, kdyţ my odmítneme nějak se jako zúčastnit, budou hodlat zůstat 

v tom svazku v těch ostatních smlouvách? 

Michaela Jílková 

S námi. Ano. Ano.  

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Můţu, můţu krátce zareagovat?  

Michaela Jílková 
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Budete, pan Okamura zareaguje a potom budete vy, ano? Můţete na to odpovědět, proč by 

s námi zůstávali v těch smlouvách? 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Ano. Já jsem o tom absolutně úplně přesvědčen, protoţe ekonomika České republiky je tak 

provázaná s ekonomikou Evropy, ţe i ten ekonomický tlak na ty politické elity, uţ jenom ten 

sám o sobě nedovolí, aby nás vyčlenili z té ekonomické spolupráce. To samé platí, co se týče... 

Michaela Jílková 

Ano. Takţe tím chcete říct, ţe oni jsou závislí na nás, neţ my na nich? (smích z publika) 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Prosím vás, prosím vás... 

Michaela Jílková 

No, to tak vypadá, ţe oni bez nás se neobejdou, a my ano. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

Prosím vás, nepřevracejte to. 

Michaela Jílková 

Ne, ale tak jste to řekl. Ano. 

Tomio Okamura ‒ poslanec, předseda hnutí Svoboda a přímá demokracie 

My jsme tak provázáni, ţe máme tady takové mnoţství investicí, a je to vzájemně a jsme 

odbytištěm pro Německo, je to jasné. A co se týče Schengenu, já jsem říkal, ţe by bylo lepší, 

kdyby byl Schengen funkční, tak abychom v něm zůstali. Pravdou je, ţe se zhroutí, a právě 

proto samozřejmě budeme muset hledat tu alternativu jinou. On se hroutí... 

Michaela Jílková 

Tak. Necháme, pan místopředseda, prosím. Končíme, ano? 

Jan Bartošek ‒ místopředseda Poslanecké sněmovny a místopředseda KDU-ČSL 

Na to já krátce zareaguju. To je takový typický pokrytecký přístup, kdy říkáme: "Nechte nám 

všechny ty výhody, ať teda máme volnej pohyb a všechno, co můţeme mít, ale vůbec se o nás 

nestarejte a nechtějte po nás vůbec nic, protoţe my jsme prostě tady v tý naší kotlině, takţe 

nechte nám výhody a nic po nás nechtějte." To je prostě úplně poloţený... A ještě krátká reakce: 

česká vláda nikdy nerezignovala na ochranu hranic. Jestli jste si všiml, proběhlo cvičení 

v jiţních Čechách, armáda, vojsko. Česká republika je aktivní v tom, ţe vyslala vojáky do 

Maďarska, do Slovinska, dále, to znamená, Česká republika je aktivní ve svém přístupu 

v ochraně vnějších hranic Schengenu. 

Michaela Jílková 

Tak. Milí diváci, musíme končit, příští týden budeme svým způsobem v této problematice 

pokračovat, protoţe téma máme: "Straší pan prezident Zeman svými výroky o uprchlících 

zbytečně občany? Nebo naopak varuje před reálným nebezpečím? Uprchlická rodina do kaţdé 

vesnice. Je to správná cesta k multikulturalismu?" Přijďte diskutovat přímo s ředitelem 
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zahraničního odboru kanceláře prezidenta republiky Hynkem Kmoníčkem a předsedou strany 

zelených Matějem Stropnickým. Přihlaště se na telefonu 261 137 766, nebo na e-mailu 

mateslovo@ceskatelevize. Milí diváci, já vám děkuji, těším se na vás, myslím na vás a vy uţ 

víte, ţe ve čtvrtek máte slovo. Na shledanou.  

 

 

 

 

 

 

 

 


